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SLOVENIJA IN 
ITALIJA DANES

N A  U P R A V N I H  V O L I T V A H  27.  M A J A

OLJKA NEKOLIKO PRIŠLA DO SAPE
Po p a r la m e n ta rn ih  v o litv a h  v  I t a l i j i  

in  z m a g i B e rlusco n ijeve ga  desnega b lo k a  (s k u p n o  s Fi- 
n ije m , C a s in ije m , B u tt ig lio n e je m  in  Bossijem )  se danes  
o d p ira jo  n o va  v p ra š a n ja  n a  ra z n ih  p o d ro č jih . Tu nas še 
z la s ti z a n im a  ta k o  v  z u n a n ji k o t v  n o tra n j i p o l i t ik i  stališče  
bodoče r im s k e  v la d e  v  odnosu  n a  e n i s t ra n i do  slovenske  
m a n jš in e  v  I ta l i j i ,  n a  d ru g i p a  v od n o s ih  s S loven ijo , z la 
s t i še vp ra šan je  n jenega vstopa v Evropo.

Z a  s lovensko  m a n jš in o  se bo g o to v o  p is a lo  n o vo  p o g la 
vje. Vsi d o b ro  p o z n a  m o  n e g a tiv n a  s ta lišča  P o la  svoboščin, 
k i  bo  seda j ses ta v il v lado , do  naše zaščite. V  p a r la m e n tu  
so n a m re č  vse p o lit ič n e  s k u p in e  te k o a lic i je  o d lo čno  z a  v r
n ile  vsak ršn o  z a š č itn o  z a k o n o d a jo . Tako z la s ti A N  (N a 
c io n a ln o  z a v e z n iš tv o ) s p o s la n ce m  M e n io  a l i  sen a to rje m  
C o llino m , k o t  F I  (N a p re j I ta l i ja )  s s v o j im i p a r la m e n ta rc i.  
Vsi so b i l i  od lo čn o  n a s p ro tn i z a š č itn e m u  z a k o n u , k i  p a  
g a je  p a r la m e n t izg lasova l. H v a la  Bogu, da  je  do tega p r iš lo  
do časa in  d a  im a m o  danes z a š č itn i z a ko n . V  novem  p a r 
la m e n tu  b i  g a  p r a v  g o to v o  ne d o b ili. . !  S icer p a  bo m o  m o 
r a l i  p ra v  o vsem tem  še v e lik o  ra z m iš lja t i in  ra z p ra v lja t i.

S icer p a  p o g le jm o  danes n e k o lik o  b o lj v  odnose L ju b lja 
ne do R im a . Vsi se še d o b ro  s p o m in ja m o  n a  čase v  devetde
setih le tih  dva jse tega s to le tja , k o  je  p ra v  v d o b i p rv e  B e r lu 
scon ijeve v lade  p r iš lo  do  ostrega s ta lišča  I ta l i je  p r o t i  vsto
p u  S loven ije  v  E vropo . Tern so z la s ti b o tro v a le  zasta re le , a  
sicer že v  g la v n e m  rešene ezu lske zadeve, k i j i h  je  R im  spet 
'z  ro p o ta rn ic e  p o v le k e l n a  dan. P r i  tem  je  ob  k o n c u  s ice r 
P riš lo  do z n a n e g a  španskega (S o lan oveg a ) k o m p ro m is a , 
k t p a  n i  re š il s itua c ije .

Danes gredo s tv a r i drugače naprej. Tudi v I t a l i j i  so g la 
sovi p revidne jš i. Čeprav je  k a n d id a t za  m in is tra  ekono
m ije  Trem onti na m ign il, da se bo I ta li ja  n a jp re j z a n im a 
la za svoje prob lem e in  ne za  š ir ite v  Evropske unije , p a  so 
d ru g i g lasov i - tu d i v n o v i večin i - b o lj spravni. V sam i 
nov i v la d n i več in i p a  že beležim o vrsto sta lišč o š ir itv i  
Evropske unije , p a  tud i, b o lj konkre tno  o vstopu Slovenije  
v Evropo.

Več z a n im iv ih  iz ja v  p a  je  v  z a d je m  času, in  to  p o  s v o ji 
‘z v o l itv i z a  se n a to rja  d a l n e k d a n ji de že ln i p re d se d n ik  F u r
la n  ije -Ju lijske  k ra j in e  R obe rto  A n to n io n e . Ta je  ne k je  celo  
m ožen k a n d id a t  z a  m esto v v la d i, g o v o r i se o m in is trs tv u  
za  dežele. K o t človek, k ip o b liž e p o z n a  našo s tvarnost, da je  
na m re č  z a g o to v ila , d a  se v o z iru  vstopa S loven ije  v  E U  in  
slovenske zašč ite  v  b is tv u  n ič  ne bo sprem en ilo . I z ja v i l  je  
celo, d a  bo v e rje tn o  to  tu d i p o trd i lo  p r v o  srečan je  B e rlu -
sconi-Drnovšek.

Pa S lo v e n ija ’’' V p re jš n jih  dneh je  b i l  n a  ob isku  v  L ju b lja 
n i špa nsk i p re m ie r  A zna r, k i j e  s lo ven sk i v la d i d a l zag o to 
v ila  z a  vstop S loven ije  v  E vropsko u n ijo . Ne p o z a b im o , da  

Je p re d se d n ik  španske v lade p re d s ta v n ik  E vropske ljudske  
stranke  in  tu d i B e rlusco n ijev  p o l i t ič n i p r ija te lj.  S loven ija  
vsekakor n a d a lju je  s s v o jim i n a p o r i (z la s ti n a  te h n ič n i ra v 
n i)  za  svo j vstop v  Evropo. Poleg tega je  zna no , da  bodo  
sedaj p r id ru ž e n e  č la n ice  ve rje tno  že sodelovale n a  p r ih o d 
n jih  evropsk ih  vo litva h , k i  bodo  le ta  2004. s t r a n  2

ANDREJ BRATUŽ

DRAGO LEGISA

Za izid je vladalo veliko za
n im anje tud i v tu jin i, saj je 
marsikateri opazovalec italijan
skega notranjepolitičnega živ
ljenja napovedoval, da bo pro
dorna zmaga Berlusconijeve
ga desnosredinskega volilnega 
zavezništva od ločilno vplivala 
tud i na izid občinskih volitev, 
to pomeni, da so za omenjene 
opazovalce bili favoriti župan
ski kandidati Doma svoboščin. 
Izkazalo pa se je, da so bile tak
šne napovedi zgrešene. Tako v 
Rimu kot Neaplju in Turinu je 
zmaga pripadla kandidatom le
vosredinske koalicije, torej O lj
ke. V Rimu bo županoval bivši 
podpredsednik Prodijeve vlade 
Veltroni, v Neaplju bivša m in i
strica Rosa Russo Jervolino, v 
Turinu pa Sergio Chiamparino. 
Levosredinska koalicija je zma-

V središču pozornosti italijanske javnosti so izidi ožjih 
volitev (t.i. balotaž) v treh velikih mestih (Rim, Neapelj 
in Turin), kjer so 13. maja bile, poleg državnozborskih, 
tudi občinske volitve. V omenjenih mestih namreč no
ben županski kandidat ni prejel absolutne večine glasov. 
Na ožjih volitvah v nedeljo, 27. maja, sta v vsakem 
omenjenih mest tekmovala županska kandidata Doma 
svoboščin in Oljke.

iM HIHSSSSS!
Sodobna trž a š k a  k n již e v n o s t - k a r  

n a jla ž je  u g o to v im o  ob  n je n ih  dveh v o d iln ih  
p re d s ta v n ik ih , B o ris u  P a h o r ju  in  A lo jz u  

R e b u li - vsebuje ta k o  n a s p ro ti m a t ič n i 
s lo ve n sk i k o t  n a s p ro ti sose dn ji i ta l i ja n s k i  

k n již e v n o s t i ne ka te re  d o k a j iz ra z ite  tipo lo ške  
la s tnos ti, vezane  n a  p ro s to r  i t i  z g o d o v in o  

n jenega n a s ta ja n ja . G re p re dvse m  za  
p r ip e to s t te k n již e v n o s t i n a  trd n o  h ie ra rh ijo  

vredno t, k i  im a  š t i r i  te m e ljn a  je d ra :  je z ik o v n i,  
n a ro d n i, e k s is te n c ia ln i in  o n to lo š k i etos.

V enda r ta  e t ik a  n i  s ta tičn a , a m p a k  na  
vseh s v o jih  ra v n in a h  - razen  ob je z ik u  in  
n a ro d u  - o d p r ta  m o d e rn i r e la t iv iz a c ij i  in  
d e s ta b iliz a c iji te r  v  s p o p a d a n ju  z  n jim a .

M A R I J A  P I R J E V E C ,  T R Ž A Š K I  Z A P I S I ,  M L A D I K A  ( T R S T  1 9 9 7 )

gala tudi v Bellunu in Riminiju. 
Ta koalicija se je uveljavila tudi 
v obeh pokrajinah, kjer so bile 
v nedeljo ožje volitve, in sicer 
v pokrajini Mantova ter Lucca. 
Dom svoboščin je zmagal le v 
občinah Rovigo in Benevento.

Levosredinska koalicija, k ije  
na državnozborskih volitvah 13. 
maja doživela poraz in izgubila 
oblast v državi, je prejšnjo ne
deljo nekoliko spet prišla do sa
pe. K povoljnemu volilnemu izi
du je bistveno pripomogla str
njenost levosredinskih politič

nih sil, saj so županske kandi
date O ljke tokrat podprli tako 
volivci Bertinottijeve SKP kot 
volivci Di Pietra. O boji so nam
reč 13. maja nastopili s svojima 
listama in seveda odžrli drago
cene glasove levosredinski ko
aliciji Oljke, kar je po mnenju 
nekaterih izvedencev odločilno 
vplivalo na končni izid politič
nih volitev.

Ne glede na izid nedeljskih 
upravnih volitev je  jasno, da je 
Berlusconijeva volilna zmaga 
povsem legitimna. To pomeni, 
da mu je večina italijanskega

volilnega zbora poverila man
dat, da za dobo petih let vlada 
Ita liji. Res pa je tudi, da je izid 
upravnih volitev v nedeljo, 27. 
maja, vlil levosredinski opozi
ciji novega poguma za dosled
no in vestno opravljanje svojih 
nalog in dolžnosti. Slednje pa 
so v dem okraciji prav tako po
membne kot tiste, ki pripadajo 
vladajoči večini.

Bodo volilne preizkušnje, ki 
smo jih  om enili, imele kakšen 
vpliv tud i na skorajšnje uprav
ne volitve pri nas? Kot pišemo 
na drugem mestu, bomo 10. ju
nija obnovili občinske svete v 
Trstu, M iljah, Tržiču in še neka
terih drugih občinah na Goriš
kem in Videmskem, izvolili pa 
bom o tud i nove pokrajinske 
svete v Trstu, Gorici in Vidmu. 
Morebitne ožje volitve (balota- 
ža) pa bodo v nedeljo, 24. junija.

N O V I  SEDEŽ D R U Š T V A  T R Z I C

DO M  SLOVENSKE KULTURE
VERA TUTA BAN

Za Društvo Tržič je bil v ne
deljo posebno slovesen dan. 
O dprli so svoj novi sedež v u li
ci Valentinis 84, v prostoru, ki 
ga je  dala na razpolago občin
ska uprava in je  v samem sre
dišču mesta, v stavbi, kjer ima
jo  sedež tud i druga društva. 
O tvoritve se je udeležilo veliko 
uglednih gostov, senator Bu
din, pokrajinski odbornik M i- 
nin, župan Persi, občinski od
bornik za ku ltu ro  Del Bello, 
predsednik občinskega sveta 
in kandidat za župana leve sre
dine Pizzolitto, predsednik Slo
venske ku ltu rno gospodarske 
zveze Pavšič, podpredsednik 
Sveta slovenskih organ izacij 
Paulin in drugi. Vsi so pouda
rili pomen slovenske prisotno
sti v tem mestu ter vlogo manj
šine za rast dem okratičnih in 
kulturnih odnosov med obča
ni. Senator M iloš Budin je pou
da ril tu d i novo v logo , ki jo  
im ajo naši kraji in Slovenija po 
padcu železne zavese, ter je 
naštel celo vrsto državniških o- 
biskov, ki se vrstijo ravno v tem 
času.

Predsednica društva Ber
nardka Radetič je pozdravila

FO TO  BU M BAC A

prisotne in se predvsem za
hvalila občinski in pokrajinski 
upravi za naklonjenost. Pode
lila je  tud i tri častna članstva, 
županu Persiju, senatorju Bu
dinu in predsedniku pokrajine 
Brandolinu. Izrazila je upanje, 
da bo postal sedež živo sredi
šče za srečevanje in razvijanje 
dejavnosti društva, ki je  v zad
njih dveh letih pokazalo veliko 
vitalnost. Naj om enim  le zad
njo od uspešnih prireditev, ki

jih  d ruštvo prire ja  v O b č in 
skem gledališču; 17. maja je 
po teka lo  prvo srečanje za
m ejskih  osnovn ih  šol in so 
na s top ile  šole iz Rom jana, 
Spetra Slovenov in iz Trebč z 
izredno lepim  program om ; 
tre n u tn o  poteka na sedežu 
teča j šaha, m ed tem  ko so 
cve tlične  aranžm aje za ne
deljsko okrasitev sedeža pri
p ra v ile  č la n ice  d ru š tva , ki 
obiskujejo tečaj ikebane.

Janez Povše
SRHLJIVA ZLORABA OTROK

I M arko Vuk
I SREČANJE Z M ODERNO UMETNOSTJO

Breda Susič
NA POTEZI AMERIŠKA DIPLOMACIJA

| M at jaž  Rustja
! EDINO NEPRISTRANSKOST VO D I DO...

Erika Jazbar /  intervju  
DAVID GRINOVERO

i  Iva Koršič
PRED UPRIZORITVIJO GORICA, GLEJ

j Jurij Paljk
I "CERKEV NAJ POSTANE REVNA!"

| Davorin Devetak
i  EVRO: GLAVNE NOVOSTI IN NAVODILA

1
Č E T R T E K , 
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2001

Za glasbeni okvir in voščilo 
je na nedeljski slovesnosti po
skrbela vokalna skupina Akord 
iz Podgore; pod vodstvom M ir
ka Špacapana so zapeli nekaj 
narodnih in um etn ih pesmi. 
O b zaključku je bila še prije t
na družabnost na p rosto rn i 
terasi, ki jo  društvo uporablja 
skupaj z drugim i organizacija
mi, ki im ajo tud i sedež v isti 
stavbi.

m Julijan Čaudek
DRUGAČEN POGLED NA BALKAN

i  Harjet Dornik
I RAZGIBANO OB PLEMENITI DEJAVNOSTI
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S V E T O V N I  S L O V E N S K I K O N G R E S  /  " I Z Z A  K O N G R E S A "

V LJUBLJANI O NAS, 
ZAŠČITI IN POLITIKI

JURIJ PALJK

V nizu srečanj, ki jih  pod na
slovom Izza kongresa prirejajo 
v prostorih Svetovnega sloven
skega kongresa v Ljubljani, so 
v ponedeljek, 28. maja, imeli 
večer, ki je bil v celoti posvečen 
življenju in delu slovenske na
rodne manjšine v Italiji.

"Slovenci v Italiji v novih po
litičnih okvirih" je bil zgovoren 
naslov debatnega večera, ki ga

2 je v Ljubljani odlično vodil do
ber poznavalec naših razmer 
prof. Tomaž Pavšič, ki je  bil do

•  ............  nedavnega konzul Republike
3 i  T m a j a  Slovenije v Trstu. Za mizo so ob 

2 00 1  njem v lepih prostorih Svetov
nega slovenskega kongresa se
deli dr. Andrej Berdon, deželni 
tajn ik stranke Slovenska skup
nost, predsednik Slovenske kul
turno gospodarske zveze Rudi 
Pavšič in predsednik Sveta slo
venskih organizacij Sergij Pa
hor. Na večer, ki je  bil posvečen 
našim razmeram, je  bil vabljen 
tudi slovenski senator v Rimu 
M iloš Budin, ki pa se večera ni 
mogel udeležiti, ker je bil služ
beno zadržan v Rimu.

Prof. Tomaž Pavšič, ki je pod- 
p redsedn ik Svetovnega slo
venskega kongresa za zam ej
stvo, je prisotne predstavil šte
v iln im  prisotn im , med kateri
mi je b ilo  več poslancev v slo
venskem Državnem zboru, in 
uvedel večer z nekaterim i po
datki o stanju slovenske m anj
šine v Ita liji danes. V uvodnih 
besedah je spregovoril tud i o 
sram otnih desetle tjih, v kate
rih je Ita lija  storila  vse, da slo
venski manjšini v Ita liji ne bi 
dala zakonske zaščite, o prav
kar sprejetem zaščitnem zako
nu, ki je  ohlapen in se bo torej 
potrebno še veliko trud iti, da 
bi na obm očju, kjer živim o pri
padn ik i slovenske m anjšine, 
sploh prišlo do njegovega ures
ničevanja. O pozoril pa je tud i 
na dejstvo, da je v Ita liji sedaj 
prišla na oblast desnica pod 
Berlusconijevim  vodstvom , t i
sta desnica, ki je  bila od ločno 
pro ti sprejetju zaščitnega za
kona za slovensko manjšino v 
Ita liji in je pred časom tud i po
gojevala Slovenijo.

Po uvodnih besedah so spre
govorili predstavniki slovenske 
manjšine v Italiji, ki so vsak s 
svojega zornega kota orisali tre
nutni položaj Slovencev v Fur- 
laniji-Julijski krajini.

Dr. Andrej Berdon je dejal, 
da je predstavnik edine sloven
ske po litične stranke v Ita liji, 
Slovenske skupnosti, ki si je ve
liko prizadevala za zaščitni za
kon, za katerega je mnenja, da 
smo ga Slovenci v Italiji dobili 
odločno prepozno, ker je danes 
tud i naša številčna prisotnost 
na območju, kjer živimo, zelo 
šibka. Dejal je, da je Slovenska 
skupnost prepričana, da je do
ber tak zaščitni zakon, ki poma
ga narodni manjšini tam, kjer 
je  le-ta najbolj šibka. Vprašanje 
pa je, če se bo to zgodilo z za
ščitnim zakonom. Po njegovem 
mnenju bi moral zaščitni zakon 
om ogočiti tudi proces t.i "dea- 
similacije", om ogočiti torej lju
dem, ki so slovenskega izvora, 
a danes več ne govorijo sloven
sko, da bi se ponovno vrnili k 
svojim koreninam.

Predsednik SSO Sergij Pa
hor je predstavil najprej krov
no organizacijo, ki jo  predstav
lja, povedal, da SSO ni po litič
na organizacija, a tudi apolitič
na ne, ker sta obe krovni orga
nizaciji v zadnjih dveh letih veli
ko naredili, da je prišlo do za
ščitnega zakona, k ije  po njego
vem preohlapen, za italijansko 
državo neobvezujoč in bo mo
rala slovenska manjšina v sebi 
najti moč, da bo zahtevala nje
govo izvajanje na območju, kjer 
živim o Slovenci. O pozoril je na 
razhajanja v manjšini sami gle
de na odnos do slovenske iden
titete in tudi na dejstvo, da smo 
pripadniki manjšine utrujeni is
kati vedno nove pravice, da 
smo utrujeni vedno znova zah
tevati tisto, kar nam pripada. 
Pahor pa je tudi poudaril izjem
no važnost zaščitnega zakona 
za vse beneške Slovence, ki so 
kot Slovenci prvič priznani po 
več kot 130 letih.

Rudi Pavšič je predstavil 
SKGZ in se najprej zaustavil pri 
dejstvu, da sta krovni organiza
ciji Slovencev v Ita liji začeli plo
dno sodelovati, kar bi moralo 
biti vodilo tudi v prihodnje. Za
ščitni zakon je tu, vprašanje pa 
je, kako ga bomo uresničevali, 
je  povedal Pavšič, ki je  gosti
teljem tudi predstavil vprašanje 

! t.i. pa rite tne  kom isije, ki bo 
! odločilnega pomena za udeja
njanje zaščitnega zakona. Rudi 
Pavšič je spregovoril tudi o ne
zavidljivem položaju, v katerem 
smo Slovenci v Gorici, kjer de- 

1 sničarska občinska uprava noče

niti slišati o prisotnosti manj
šine v mestu. Spregovoril pa je 
tudi o težavnem finančnem sta
nju v manjšini, ker Italija letos 
ni izplačala m anjšini n iti lire 
dolžnega denarja za njene kul
turne in druge dejavnosti. Pav
šič je ludi povedal, da bi bilo se
daj najpomembnejše ustvariti 
plodni duh dvojezičnosti na ob
močjih, kjer Slovenci v Ita liji ži
vimo, kar seveda pomeni, da 
bomo sami morali zahtevati za- 

[ se svoje pravice, nastopati enot
no in im eti skupno strategijo 
dela in uveljavljanja naših pra
vic. Prav neko trdno in jasno vi
zijo in strategijo do naše manj
šine pa R. Pavšič pogreša pri 
matični državi.

Vsi udeleženci večera v Ljub
ljani so seveda izrekli zahvalo 
Sloveniji za pomoč pri spreje
m anju zaščitnega zakona in 
seveda za nenehno moralno in 
denarno pomoč, ki jo  matica 
daje naši manjšini, a so opozo
rili tudi na pomanjkljivosti, saj 
bi moralo priti do partnerske
ga odnosa med matico in za
mejstvom in ne več pokrovi
teljskega odnosa, v katerem je 
manjšina seveda še večja manj
šina (Pavšič); opozorili pa so 
tudi na vdor kapitala in velike
ga ekonomskega vpliva v slo
vensko in hrvaško Istro, na dej
stvo, da v Trstu študira več kot 
sedemsto Primorcev na univer
zi in še več Hrvatov iz Istre (Pa
hor); na stalnice v italijanski zu
nanji po litik i do vzhodnega in 
slovenskega te r slovanskega 
sveta (Berdon), in bili vsi sku
paj tudi mnenja, da mora Slo
venija tudi v prihodnje opozar
ja ti Ita lijo na spoštovanje Lon
donskega sporazuma, Osimskih 
sporazumov in seveda tudi za
ščitnega zakona ter drugih med
narodnih obveznosti, ki jih Ita
lija ima do naše manjšine.

Po posegih predstavnikov 
manjšine je sledil ploden pogo- 

| vor, v katerem so številni prisot- 
'i ni naše predstavnike spraševali 
tudi podrobnosti o zaščitnem 
zakonu in pa seveda vrsto stva
ri o novi politični situaciji v Itali
ji, ki je po mnenju prisotnih še 
zelo nejasna, potrebna pa bo se- 

' veda velika budnost, da ne bi pri- 
| šlo do ponovnega izsiljevanja 
Slovenije pri približevanju Evrop
ski uniji po eni strani in seveda 
na drugi strani do resničnega u- 
resničevanja zaščitnega zakona.
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CENA O G LA SO V PO  D O G O V O R U

B L I Ž N J I  V Z H O D  Č A K A

NA POTEZI AMERIŠKA 
DIPLOMACIJA

BREDA SUSIČ

liC

Po nekajmesečnem premo
ru in relativni neaktivnosti a- 
nieriške diplomacije na bližnje- 
vzhodni fronti, seje pretekli te
den Busheva administracija d i
rektno vpletla v spor med Izra
elci in Palestinci. Ameriški pre
dsednik je imenoval posebne
ga odposlanca, ki ima nalogo, 
da pomaga poiskati izhod iz 
krize. Ta postaja vsak teden 
hujša in bolj krvava: palestin
ske skrajne organizacije so m i
nuli teden začele uresničevati 
napoved o samomorilskih te
rorističnih akcijah. Zdi se, da 
so številni mladi Palestinci p ri
pravljeni izvesti take napade, 
ki zaradi svoje krutosti, nepre- 
vidljivosti in neustavljivosti po
vzročajo paniko in stalno, utru
jajočo psihološko napetost med 
izraelskim prebivalstvom.

VVilliam Burns je konec m i
nulega tedna že pripotoval na 
pogovore v Ramalo, kjer se je 
srečal z Arafatom , in v Jeruza
lem, kjer se je pogovarjal s Sha- 
ronom  (na sliki). Obsodil je u- 
porabo nasilja in teroristične 
akcije. Arafata je pozval, naj us
tavi nasilje, Sharona pa spodbu
dil k nadaljevanju zmerne poli
tike (morda je z "zm erno politi-

5  1. STRANI

SLOVENIJA
Upamo in želimo, da se izja

lovijo vsi poskusi desnice tako 
proti nasprotovanju širitve EU 
in zlasti vstopa Slovenije v Ev
ropo, na drugi strani pa tudi vsi 
poskusi zavlačevanja v izva
janju zaščitnega zakona. Zgo
dovina ne more in ne sme na
zaj! Tako m enijo tud i vsi veliki 
moderni filozofi zgodovine in 
tako pravi končno tud i sama 
zdrava pamet.

ko" mislil na prekinitev ognja, 
ki jo  je m inuli teden unilateral
no proglasil Sharon - Palestin
ci pa so to potezo ocenili za pre
varo). Pri obeh straneh je  pre
verjal možnost, da bi sprejeli 
načrt senatorja M itche lla  za 
pom iritev na Bližnjem vzhodu.

Obe strani sta sicer pozdra
vili nova ameriška prizadeva
nja pri posredovanju, kljub po
zitivn i oceni Burnsovega obis
ka pa se stvari niso premaknile 
z mrtve točke. Problem ostaja 
zamrznitev gradnje novih - ali 
širjenje že nastalih - izraelskih 
kolonij na arabski zemlji. Načrt 
komisije bivšega senatorja M it
chella to zam rznitev izrecno 
predvideva. Za Palestince je to 
predpogoj za katerikoli dialog, 
Sharon pa se novim gradnjam 
nikakor noče odpovedati in vz
traja pri tem, da se ne bo poga
jal, dokler Palestinci ne bodo 
popolnom a prekin ili poulične
ga nasilja. Sam Burns je priz
nal, da bo zelo težko najti pot 
do uresničitve M itchellovega 
načrta - ki sta ga sicer pred dve
ma tednoma obe strani načel
no sprejeli, obe pa tud i odloč
no kritizirali, ker ne izpostavlja 
jasno korakov, ki bi jih  morali 
obe strani sprejeti.

Zanim iva je tud i kritika, ki 
jo  je  na račun načrta izrekel 
bivši izraelski premier Ehud Ba
rak za newyorški Times (članek 
je m inulo sredo ponatisnila La 
Repubblica). Po njegovem mne
nju je načrt - tudi v primeru, da 
bi ga začeli izvajati - obsojen 
na propad, saj ne predvideva 
daljnoročnih rešitev za Izrael. 
Te naj bi bile zagotovitev var
nih meja za državo, ograditev 
pred priseljevanjem Palestin
skih beguncev ter ohranitev 
večine (80 odstotkov) izrael
skih prebivalcev na nekaterih 
kolon iz iranih obm očjih  v Ju
deji in Samariji (na petnajstih 
odstotkih teritorija) ter vzpo
stavitev širokega varnostnega 
obm očja v do lin i reke Jordan. 
Take ukrepe bi morala izrael
ska vlada začeti sprejemati uni
lateralno, obenem pa b iti pri
pravljena na nov začetek poga
janj s Palestinci.

Predvsem pa so za uspeh 
katerihkoli prizadevanj za m ir 
potrebni pogum ni voditelji, ki 
bi bili pripravljeni sprejeti težke 
in boleče kompromisne odloči
tve. Barak ocenjuje, da v tem 
trenutku takih voditeljev ni ne 
na eni ne na drugi strani.

POVEJMO N A  GLAS JANEZ POVSE

SRHLJIVA ZLORABA 
OTROK

N i besed, s katerim i b i lahko opisali spolno 
zlorabljanje otrok. V naši civilizirani družbi so 
na delu ljudje, k i za iskanje svojih skrajnih užit
kov ne izbirajo sredstev in nimajo nikakršnih po 
mislekov. Lotijo se lahko tud i otroka in ga izrabi
jo. Pri tem jim  očitno n i m ar za posledice, k i jih  
bo v sebi nosila mladoletna žrtev. Zaradi srhljivo
sti tako sprevrženih dejanj b i na vse najraje po 
zabili, toda to ne pomaga, spolna zloraba otrok  
beleži zgo lj v Ita liji dva primera dnevno. Tudi se 
nam zdi, da je  pedofilija  nastala šele v najno
vejšem času, kar ne drži. Delovala je  že prej, 
verjetno  v manjšem obsegu in zakrito zato, ker 
se s problem om  še nismo b ili sposobni soočiti.

Razume se, da je  nujno s toriti vse, da b i o tro
ke zaščitili in jih  obvarovali. Nujno je, da zajezi
mo njihovo zlorabo in v številnih prim erih že 
vnaprej uničena življenja. Toda kako? Izvedenci 
ugotavljajo, da je  dandanes pedofilija že postala 
vir zaslužka podobno kot droga, prostitucija, 
prepeljavanje pribežnikov. Sicer naj b i šlo za ti
ste vrste perverznost, k jer uživalci dobesedno 
uživajo zaradi m oči nad žrtvijo. Poleg tega lahko 
postane povzročanje zla pravo ugodje že samo 
po sebi. Nekateri sodniki zato predlagajo dosti 
višje kazni, recim o tiste, k i veljajo za terorizem. 
Toda na jhu je  je  nekaj, kar zaradi s rh ljivosti 
omenjamo šele na koncu. Spolna zloraba otrok  
se namreč v dveh tretjinah prim erov dogaja v

krogu družine in bližnjih sorodnikov oziroma  
znancev. Poleg razširjenega družinskega kroga 
je  drugo središčno obm očje šola, okrog katere 
pač krožijo otroci. Storilci iščejo svoj plen  v prv i 
vrsti znotra j obeh navedenih obm očij in le v vsa
kem desetem prim eru gre za tako zvanega nez
nanca, k i izrabi priložnost. Ob teh podatkih se 
zdrznem o in roke nam nem očno omahnejo: 
otroci torej niso več varni tam, kjer h i morala 
b iti njihova varnost po  vseh pravilih in željah 
ljud i dobre volje največja in na jbo lj zagotovlje
na ? Verjetno je  prav v tem dejstvu vrhunec naše 
preizkušnje. Kako se bom o bo rili za varnost 
svojih otrok, če nevarnost pre ti od bližnjih oziro
ma od tistih, k i jim  o troc i na jbolj zaupajo? Pre
izkušnja je  na vsak način strašna in zanjo je  za
gotovo potrebno ogrom no duhovne moči. Edi
na tolažba je  v dejstvu, da se vsakršna groz lji
vost razkrije šele tedaj, kadar še obstaja mož
nost, da jo  bo človek sposoben premagati.

V tem trenutku pa se velja ob rn iti na vse pre
stopnike zoper otroke in seveda vse tiste, k i bi 
to utegnili postati, naj vendar pogledajo vase in 
ne enkrat, ampak stokrat pom islijo, kaj delajo. 
Če jih  že ne skrbi za otroke, naj jih  zaskrbi vsaj 
zanje same in njihovo usodo. Spozaba nad naj- 
mlajšim i je  pač brezno, iz katerega človek zgo lj 
s svojim i m očm i še nikoli n i našel izhoda.
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ZA SLOVENSKEGA VOLIVCA 
JE IZBIRA LAHKA IN JASNA

ERIKA JAZBAR

Slovenski volivci bodo tokrat 
imeli ka r lahko nalogo, saj se 
je  Brandolinova uprava 
izkazala tud i v pozitivnem  
pristopu do naše narodnostne 
skupnosti...
Prepričan sem, da je  levosredinska 

pokrajinska uprava, ki je zadnja štiri 
leta vodila goriško pokrajino, imela 
do Slovencev povsem iskren in odprt 
odnos, ki se je uresničeval tako v od
nosu do naše narodnostne skupno
sti kot tud i do slovenskih ljudi, ki ž i
vijo na obmejnem obm očju v Slove
niji. M islim , da se je odnos med Slo
venci in pokrajinsko upravo norm ali
ziral, kar pomeni, da dobri in tesni 
odnosi niso bili nekaj izrednega, tem
več so predstavljali norm alno kon
stanto. To konkretno pomeni, da si 
lahko v pokrajinski palači in uradih ze
lo pogosto srečal raznorazne sloven
ske predstavnike, od upravite ljev v 
slovenskih občinah do prosvetno-kul- 
turnih in družbenih delavcev. Skratka 
z Brandolinovo upravo je prišlo do no
vega ozračja v odnosih med javno up
ravo na pokrajinski ravni ter slovensko 
stvarnostjo, in to na številnih ravneh. 

Kaj je  bilo konkretno 
storjenega za slovensko 
manjšino, k i ž iv i na Goriškem? 
Glavne programske obveze, ki jih  

j e 'evosredinska koalicija podpisala 
leta 1997, so bile izpolnjene. V glav
nem je šlo za tri pomembnejše kon
kretne točke, ki jih  velja povzeti: seli
tev slovenske sekcije ITI-ja v sloven
ski šolski center v Puccinijevi ulici v 
Gorici, namestitev pokrajinske posve
tovalne konzulte za slovensko manj
šino in obnovitev dodeljevanja prispev
kov slovenskim kulturnim  in športnim 
ustanovam, ki jih  je  M arco lin ijeva 
uprava kratkomalo zamrznila, češ da 
za slovensko manjšino prispevke daje 
deželne uprave.

Poleg omenjenih specifičn ih ob
vez se je uprava s predsednikom na 
c®lu zelo vneto zavzemala za čimprejš
njo izvajanje zakona 482/99, ki ščiti 
12 zgodovinskih jezikovnih manjšin 
v Ita liji, in za odobritev globalnega 
zaščitnega zakona za slovensko na
rodnostno skupnost. S tem v zvezi naj 
spomnim, da je bil predsednik Bran-

JULIJA BO KONGRES 
MEDNARODNEGA  
ZDRUŽENJA 
ZA ZAŠČITO  
OGROŽENIH JEZIKOV 
IN KULTUR V CELOVCU

V imenu izvršnega odbora Me
dnarodnega združenja za zaščito 
ogroženih jezikov in ku ltu r (AIDL- 
CM) javljam, da ho naše Združe
nje imelo svoj XX. kongres v Celov
cu od 20. do 22. ju lija . Delo kon
gresa bo potekalo  v Mladinskem  
domu, Mikschallee 4, in sicer bo
sta dva dneva: p rv i in tretji, po 
svečena poteku kongresa, 21. ju 
lija pa ho zasedanje odprtega  
značaja, tako da bo ob 12. uri t i
skovna konferenca, ob 16. pa pre
davanje o Normalizaciji vprašanja 
regionalnih (manjšinskih, ogrože
nih) jezikov. Vstop je  prost, ker sta 
zaželena pričujočnost in sodelo
vanje vsakogar, kom ur je  p r i srcu 
Preživetje jezikov, v prvi vrsti ogro
ženega jezika kraja, kjer Združe
nje zaseda.

BORIS PAHOR

FO TO  BU M BAC A

V nedeljo, 10. junija, bodo goriški volilni upravičenci poklicani na volišča za obnovitev petih občin
skih svetov, in sicer Tržiča, Ronk, Vileša, Romansa in Šempetra pri Soči, na pomembni preizkušnji pa se 
bo obnovil tudi goriški pokrajinski svet. Levosredinskim volivcem se za potrditev na predsedniškem 
mestu predstavlja inž. Giorgio Brandolin, ki ga podpirata dve listi, in sicer skupna lista Oljke in Stranka 
komunistične prenove. Na listi Oljke se za pokrajinski svet poteguje kot edini slovenski kandidat dose
danji načelnik svetovalske skupine Oljka David Grinovero, kandidat v zagrajskem okrožju, kar pomeni,
da bodo zanj lahko volili občani Zagraja, Doberdoba in Sovodenj.

_______________________naših zastavljenih ciljev. Delo opozi-
j cije se je  v glavnem omejevalo na 
brezpredm etno po litično nasproto
vanje brez konstruktivnih predlogov 
in posegov.

Kako so potekala pogajanja za 
pripravo na volilno 
preizkušnjo?
Upoštevajoč številne politične sku

pine, ki sestavljajo koalicijo Oljke, so 
pogajanja potekala precej tekoče in 
hitro. Kaj kmalu je bilo vsem sogo
vornikom jasno, da bomo tudi tokrat, 
kot leta 1997, nastopili s skupno listo 
Oljke v povezavi s SKP, ki se predstav
lja avtonom no. Tudi Brandolinova 
kandidatura za potrd itev na mestu 
predsednika pokrajinske uprave ni 

! bila nikoli resno pod vprašajem, saj 
je zanj zgovorno pričalo dobro oprav- 

! Ijeno delo v tem štiriletju. Predsednik 
! Brandolin je  med drugim  tud i zelo 
dobro poznan med ljudm i, saj si je 
med svojim mandatom prizadeval, da 
bi bil na pokrajinskem teritoriju  ved
no prisoten in dejaven v prvi osebi. 
To je gotovo dodatna kakovost, ki jo  
predsednik Brandolin prinaša v doto 
koaliciji.

Kako pa poteka volilna  
kampanja?
Na eni strani smo seveda zadovolj

ni, ker je leva sredina na nedavnih n 
volitvah v rimski parlament dosegla 
na Goriškem izjemno dober rezultat, 
in zato lahko samo upam o, da se 

1 bodo tud i tokra t naši zvesti volivci 
odločili v svoj in naš prid in nam na 
volitvah izkazali zaupanje. Tudi zato 
gradimo volilno kampanjo na trdnih 
temeljih dosedanjega dela, ki ga je 
opravila Brandolinova goriška po
krajinska uprava. Volivcem na Goriš
kem ne ob ljub ljam o nemogočega, 
ampak nadaljevanje dosedanjega de
la, in se kot Slovenci seveda lahko pre
poznamo le v levosredinski koaliciji. 
To ne ponavljamo v prazno, ampak 
zato, ker je prav leva sredina, ki je vla
dala do pred kra tk im , izglasovala 
zaščitni zakon, ker je  Brandolinova, 
se pravi naša uprava edina na Goriš- 

I kem vedno in povsod gojila prijate lj
ske vezi in sodelovanje z b ližnjo Slo
venijo, ker se jasno zavzemamo za 
čezm ejno sodelovanje in tako jšn ji 
vstop Slovenije v Evropsko unijo, a se 
pri tem tud i trudim o, da bi bil ta vstop 
za naše kraje in naše ljudi čim manj 
boleč.

Med vo lilno kam panjo mi lahko 
govorimo z dejstvi, medtem ko naši 
po litičn i nasprotn iki le-teh nim ajo. 
Naj tu omenim samo naravnost groz
ljivo dejstvo, kako je desničarska ob
činska uprava Gorice ob nedavnem 
praznovanju tisočletnice prve doku
mentirane omembe naredila vse, da 
bi zamolčala slovensko in furlansko 
prisotnost v mestu, da bi zamolčala 
slovenske korenine mesta in nas izri
nila na rob, v vasi, kjer sicer res živi
mo, a sami vemo, da smo od vedno 
tudi meščani Gorice.

Kako naj naš človek odda svoj glas 
! ljudem, ki niso za vstop Slovenije v 
Evropsko unijo, ki naredijo vse, da ne 
bi prišlo do trajnejšega in globljega 
sodelovanja z Novo Gorico in Goriš- 

; ko na slovenski strani meje. Dam sa
mo primer: na praznovanje tisočletni
ce Gorice je  desničarska uprava pova
bila cele avtobuse prijateljev iz Lien-

dolin član ožje komisije, ki je ob liko
vala prav iln ik  za izva jan je zakona 
482/99. Zelo neposredno se je anga
žiral za določitev teritorija, na kate
rem bodo veljale zaščitne norme za
kona 482/99, saj je za to pristojen po
krajinski svet. Pozival je občine, naj 
se o tem čim prej izrečejo, saj pred
stavlja prošnja prvo podlago za zače
tek izvajanja zakona.

Doslej so se občine goriške pokra- 
j  jine izrekle, tako da je  pokrajinski svet 
lahko posegel z do loč itv ijo  območja 
zaščite. Edini črni madež predstavlja 
ravno najpomembnejša občina, t.j. 
občina Gorica, v kateri vlada zelo zgo
voren molk.

Druga tematika, k i je  
B rand o linu p ri srcu, je  
nedvomno čezmejno 
sodelovanje. Tudi na tem 
področju se je  posebno 
izkazal...
Predsednik Brandolin si je  v tem 

štiriletju z veliko zagnanostjo priza
deval za čim hitrejšo uresničevanje 
načrtov Čezmejne zaveze, katere je 
bil tud i dve leti koordinator, in za u- 
veljavitev le-te kot priznanega sub
jekta v čezmejnem sodelovanju. Lah
ko povemo, da je prav poslanec Union 
V aldota ine Lucien Caveri, takra tn i 
podta jn ik v levosredinski D 'A lem ovi 
vladi, s posredovanjem Stranke Slo
venske skupnosti odločno prispeval, 
da je Čezmejno zavezo uradno priz
nala italijanska država. Iskrenost tega 
odnosa dokazuje tud i stalna prisot
nost pokrajinske uprave v osebi pred
sednika ali njegovega namestnika na 
številnih manifestacijah in slovesno
stih na slovenski strani meje.

Kaj pa na drugih področjih? 
Levosredinska pokrajinska upra

va je  bila v teh štirih  letih kos velikim  
in zahtevnim izzivom, ki jih je obrod i
la sprememba zakonskih predpisov 
na raznih področjih  upravno - po li
tičnega delovanja. Tukaj naj spom 
nim na reorganizacijo pokrajinskega 
prevoznega podjetja v delniško druž
bo, sanacijo le-tega in posledično 
zagotovitev temu podjetju kot zma
govalcu javnega razpisa na evropski 
ravni prevozne storitve za prihodnjih

deset let na celotnem  pokrajinskem 
teritoriju , vključno z goriškim i občin
skim i prevozi.

Obenem so pokrajine v Italiji posta- 
j le odgovorne za poslopja višjih sred- 
nih šol, kar predstavlja za pokrajino 
nedvomno veliko finančno breme, kaj
ti večina teh poslopij ne odgovarja 
predvidenim varnostnim predpisom 
in ureditev le-teh povzroča nemalo 
problemov.

Med drugim  bi om enil drug po
membni poseg, in sicer preureditev 
ustanove za oskrbo prizadetih iz kon
zorcija vC IS Iz  neposredno udeležbo 

1 krajevnih uprav.
Katera, misliš, je  največja 
zasluga uprave, k i jo  je  v tem 
štirile tju  vodil Giorgio 
Brandolin?
O delu pokrajinske uprave smo že 

prej spregovorili, zato povedanega ne 
bom ponovil.

O b tem bi še podčrtal, da je po
membno predvsem dejstvo, da je  po
krajina postala resen in zanesljiv so
govornik in opora za vse manjše upra
ve, s katerim i je imela na desetine 
srečanj in zelo tesno sodelovanje. V 
celoti je izpolnila vlogo koordinator
ja občin pisane goriške pokrajine, ki 
ji ga prip isu je jo zakoni o krajevnih 
upravah.

Kako je  pa potekalo delo v 
pokrajinskem svetu in  
komisijah? Kakšni so b ili 
odnosi med svetovalci večine 
in  kako seje v teh š tir ih  letih  
obnašala opozicija?
Delovanje pokrajinskega sveta se 

je pokazalo že od prve seje zelo teža
vno, kajti dva svetovalca, izvoljena na 
skupni listi O ljke in pripadnika Zele
nih, sta odpovedala svojo podporo in 
igrala ves mandat zelo dvolično vlo- 

! go. Znašli smo se v situaciji, da smo 
razpolagali s trina jstim i glasovi sve
tovalcev, kar je b ilo m in im alno po- 

| trebno število za zagotovitev sklepč
nosti sej. Prav zaradi omenjene situa
cije se je odnos med svetovalci veči
ne utrd il in kom paktno kljuboval pa
stem in obstrukciji, s katero je desno
sredinska opozicija skušala onemo
gočati nemoten potek sej in izvajanja

za, avstrijskega mesta, a v Solkan, ki 
prav tako praznuje tisočletnico, niti 
enega samega vabila ni poslala. 

Katere so glavne politične  
točke programa 2001-2006?
V bistvu gre za nadaljevanje do

bro opravljenega dela, ki se uresni
čuje na več nivojih. Najprej bi omenil 
vedno večje prizadevanje za enotnost 
Goriške, o kateri se sicer v zadnjem 
času nekoliko manj piše in govori, 
ostaja pa nedvom no aktualna; na- 

i dalje delamo za čim prejšnjo odprav
ljanje meje in evropsko in tegracijo 
Slovenije, neposredno za naše obča
ne pa si prizadevamo za izboljšanje 

j kakovosti življenja z učinkovitejšim i 
javnim i storitvam i, s posebno pozor
nostjo na varnost, zdravo okolje in na 

I vsa področja, ki so v neposredni pri- 
| stojnosti pokrajinskih uprav. K temu 
gre dodati še izboljšanje prom etnih 
povezav, vrednotenje turistične ponud- 

: be, spodbujanje kulturne dejavnosti 
in jasno delo v prid m ladini v iskanju 
najprimernejših ob lik poklicnega izo- 

j braževanja v smeri razvoja naših kra-
■ jev in ljudi. V Brandolinovem progra
mu je jasno omenjena tud i slovenska 
narodna skupnost, vendar ne le v svoj-

■ stvu kulturne posebnosti, temveč kot 
pomemben subjekt, ki se ga je  vred
no posluževati pri čezmejnih odno-

j sih, saj je  ravno v tem naravna vloga 
naše narodnostne skupnosti, ko go- 

i vorim o o mostu med narodi ipd. Da- 
i nes je zgodovinski trenutek, ko je  tre
ba vse to izkoristiti, saj je  sodelovanje 
neizbežno, naša skupnost pa lahko 

j celotni proces pospeši oziroma nudi 
pomembne nasvete in pomoč.

Kateri so pomembni izzivi, 
k i čakajo naše območje v 
prihodnjem  petletju, in  kako 
se pripravlja te  nanje na 
pokra jinsk i ravni?
Glavni in verjetno edini močan iz

ziv in obenem tudi zelo pomembna 
priložnost, pred katero se bo naše 
obm očje znašlo v b ližnji prihodnosti, 
je vstop Slovenije v EZ. O  tem danes 
govorijo domala že vsi, tudi tisti, ki 
so b ili do včerajšnjega dne precej 
skeptični in zaprti do takih vprašanj. 
Dejstvo pa je, da se o epohalnem iz- 

i zivu na eni strani v glavnem le govo- 
| ri, na drugi pa si prizadevamo, da bi 
poiskali vse možne poti za čim meh
kejše integracijske procese. Izkušnja 
vstopa Avstrije v EZ in porazno stanje 
na Trbiškem nas učita, da se je po
trebno na take datume prim erno pri
pravljati, sicer bo ta sprememba po
vzročila tudi na Goriškem hud šok, ki 
bo gospodarske, družbene in psiho
loške narave.

To spremembo m oramo obenem 
tudi jem ati kot veliko priložnost, ki 
nam jo ponuja zgodovinski trenutek. 
Če bo pristop temu primerno priprav
ljen in bom o v njem videli perspekti
vo, bo celotno goriško območje zado- 
bilo novo in širšo razsežnost in nove 
možnosti vsestranskega razvoja. To 
seveda lahko naredimo, samo če je 
naš pristop do čezmejnega sodelova
nja iskren, odprt in brez fige v žepu, 
kakor se pogosto dogaja z nekateri
mi krajevnim i italijanskim i politik i.

Prepričan sem, da je  pokrajinska 
uprava že dokazala, da ima pravilen 
pristop do te tematike, kar nam seve
da jam či, da bo tud i v prihodnje zna
la pozitivno vplivati na proces integ
racije.

Kaj svetuješ slovenskim 
volivcem za 10. ju n ij?
Izhaja joč iz vsega povedanega, 

mislim, da je  za slovenskega volivca, 
tistega, ki mu je narodnostna pripad
nost in navsedanje slovenska dobro
b it pri srcu, izbira zelo enostavna. V 
nedeljo, 10. junija, prekrižajte simbol 
O ljke in boste zagotovili goriški po
krajini resne perspektive razvoja, saj 
je v danih razmerah Brandolinovo op
ravljeno delo jasno pokazalo, da zna 
levosredinska politična opcija vredno
titi potencial, ki ga naš te rito rij ima.
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KRISTJANI IIM DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  C

VILJEM ŽERJAL

Ž LA H T E N  IZB O R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO  ZA NEDELJO

BINKOŠTI

“ Vsa z e m lja  je  g o v o r i la  en sam  je z ik  in  is to  govorico ... 
D a jm o ... z m e š a jm o  n j ih o v  je z ik . ”  (1  M z  11, 1. 7)

“ Vsi j i h  s liš im o , k a k o  v n a š ih  je z ik ih  o z t ia n ja jo  v e lik a  
B o ž ja  dela. ’’ (Apel 2, 11)

“O Gospod, k a k o  š te v iln a  so tv o ja  deta, z e m lja  je  p o ln a  
b it i j,  k i  s i j i h  u s tv a ril.  ”  (Ps 104, 2 4 )

“Tisti, k i  ž iv i jo  p o  mesu, ne  m o re jo  b i t i  všeč Bogu. " (R im  
8, 8)

“P re jm ite  Svetega D u h a ! K a te r im  g rehe  odpustite , so j im  
odpuščen i; k a te r im  j i h  z a d rž ite , so j im  z a d r ž a n i ’’ (Jn 20, 
22. 2 3 )

Tisti, ki so šli skozi razne totalitarizme, ne marajo niti slišati be
sede enotnost; ker spominja na preganjanje, nasilje, poniževanje 
človeka. In ker se pač polasti ljudi duhovno, duševno in fizično: "Ti 
so enodušni in izročajo svojo moč in svojo oblast zveri... Kajti Bog 
jim  je vsadil v srce, da uresničijo njegovo misel, se združijo v eni 
misli" (Raz 17, 13.17.). Ker Bog to dopušča, kaže, da je brez moči 
pred nasiljem ali da ga celo podpira. Vendar z ozirom na druga 
podobna zadržanja razberemo, da je vsakršno človeško mišljenje 
in delovanje v Božji roki, a tudi za to bo treba dajati odgovor. Je 
obenem rahla Božja ironija, ki se posmehuje človeški ošabnosti: 
"Zakaj hrumijo narodi in ljudstva razmišljajo prazne reči... Ta, ki 
prestoluje v nebesih, se smeje, Gospod se jim  posmehuje" (Ps 2, 
1.4.) Po toliko grenkih preizkušnjah z enotnostjo rabimo raje bese
do edinost in raznolikost. Solunska brata, apostola Slovanov, sta 
se dobesedno borila proti poenotenju in izenačevanju jezika, kul
ture, človeka. Metod je po bratovi smrti nadaljeval delo zedinje- 
vanja v Cerkvi. Zaradi tega je izkusil sramotenje, ječo, izgnanstvo 
v Reichenauu. Vatikanski vesoljni cerkveni zbor pa se je zgledo
val tudi po njiju, ko je pogumno uvedel materinščino v bogoslužje. 
Janez Pavel II. pa ju  je postavil za sozavetnika Evrope skupaj s sv. 
Benediktom. Kajti opraviti imamo z neke vrste obsedenostjo. Ker 
v nekaterih primerih sovraštva proti tujemu jeziku in kulturi, proti 
široki različnosti in barvitosti ter lepoti nastopajo demoni, ki kar 
bruhajo iz človeka, ki ga obsedejo, svojo ozko in klavrno enotnost. 
A vsega tega ne moremo pripisati samo satanu, ker je pri tem delu 
soudeležena tudi človekova svobodna volja. Za to torej nosi odgo
vornost človek. Vsekakor niso potrebni nobeni dokazi za ugotav
ljanje uničevalne moči hudobije, tako človeške, kakor hudičeve.

Toda tolažimo se z močjo, ki izžareva iz Jezusa, ker zmaguje 
nad demoni. Ti se imenujejo tudi "nečisti duhovi" (M r 1, 23; Lk 4, 
33), "hudobni - zli duhovi" (Lk 7, 21...) ali enostavno "duhovi". Po
leg uničevalne moči imajo ti zli duhovi tudi izvenredno znanje (M r 
1, 24. 34; 3,11 nss). Čeprav obsedenost in bolezen sinoptiki nim a
jo  za eno in isto, ju vendarle gledajo kot tesno med seboj povezani 
in priporočajo Jezusovi zdravilni moči. Oblečeni Gerasenec sedi 
po Jezusovem posegu "oblečen in priseben" (M r 5,15). Zlasti M t 
poudarja, da Jezus "zdravi" obsedence (M t 12, 22; 15, 28; 17,16. 
18). Jezus poveri učencem nalogo in podari oblast odpuščanja gre- 
hov(Jn20,22-23)terizganjanjadem onov(M r 3,15; 6,7.13).Apd 
poročajo o tej dejavnosti apostolov (Apd 5,16), Filipa (Apd 8, 7) in 
Pavla (Apd 19, 12) (Gl. vse, tudi naprej MthVVzNT, 51-53). Celo 
vsak vernik ima moč izganjanja hudobnih duhov. Jezus pravi, da 
po veri in molitvi (M t 17, 20; M r 9, 29). Iz navedenega sledi, da je 
Jezus postal človek, da je deloval, trpel, umrl ter vstal zato, da bi 
nam podelil Svetega Duha. Sveti Duh je njegova in Očetova moč. 
Ta ga je obudila od mrtvih.

Duh ustvarja eshatološko skupnost, a jo  obenem prešinja v zgo
dovini, da je dejavna. Po 2 Kor 3,3 je skupnost "Kristusovo pismo", 
ki ga preskrbi apostol, pisano ne s črnilom, "marveč z Duhom žive
ga Boga". To je "Sinov Duh" (Gal 4, 6). "Božji Duh živi v n jih" (1 
Kor 3,16). Toda "če živim o po Duhu, tudi delajmo po D uhu" (Gal 
5,25). Posest Duha je namreč dar in naloga obenem. Saj nagiba k 
delovanju in spreminjanju sveta. Sadove Duha primerjamo temu, 
kar Jezus imenuje "Vdor Božjega kraljestva", in sicer: ljubezen, ve
selje, mir, potrpežljivost itd. (Gal 5, 22-23). Duh je tis ti, ki vodi 
Cerkev od začetka (Apd 2, 33). Vodi tud i priče (Apd 1, 8; 8, 29; 
10,19. 44...) On pomaga prem agovati meje dražav, ljudstev in 
jezika. Duh posreduje "ro jstvo od zgoraj", vhod v življenje (Jn 3, 
3. 5). Poslovilni govori (Jn 14-16) nosijo obljubo, dano apostolom, 
"drugega" Tolažnika, odvetnika, zagovornika itd. O n je Očetov dar 
(Jn 14, 16 nss), je "Sveti Duh" (Jn 14, 26), poslan v Jezusovem 
imenu. Čeprav ga Jezus pošilja, ga daruje Oče (Jn 15, 26s.).

Cilj poslanstva Svetega Duha je pričevanje za Jezusa in sodba 
za svet (Jn 16, 7b-11). Nič novega ne prinaša, ker le vodi v celostno 
resnico. Zato lahko pride šele po Jezusovem odhodu (Jn 7, 39; 
16, 7). Toda, kako dejansko prejmemo Duha? Ker je dar, se nam 
podeljuje pri krstu ter po vseh zakramentih. Daje nam ga molitev 
(Lk 11, 13). Star meniški izrek se glasi: "Dos hajma kaj labe pneu- 
ma", t.j. žrtvuj se - prelij kri ter tako prejmi Duha, t.j. izprosi si ga 
v trpljenju. Saj nam ga je Jezus zaslužil na križu. Tam je izvir Duha. 
Križ je slava. Je teža Božjega veličastva, ki se bo razodelo šele po
slednji čas v vsej svoji sili (2 Kor 4,17-5,1 nss). Sveti Duh na širo
ko veje v vsej svobodi (2 Kor 3,17), a obenem zmeša jezik enotno
sti (1 Mz 11,1-9; Apd 2,4-11). Ko pred vsako sv. mašo na binkoštni 
dan, pa tudi pred prvim sv. obhajilom, pred sv. birmo, pred duhov
nimi vajami, pred vsako težjo od ločitvijo  in odgovornostjo, npr. 
pred poroko, pravzaprav vsak dan, pojemo, četudi potihoma sami 
pri sebi, k Svetemu Duhu, smo v objemu sv. Trojice (Jn 14,16 nss).

Prosimo Marijo, naj nas nauči m oliti za dar Svetega Duha: "Vsi 
ti so enodušno vztrajali v m olitvi z ženami in z Jezusovo materjo 
M arijo in z njegovimi brati" (Apd 1,14).

K O N Č A L O  SE JE I Z R E D N O  Z B O R O V A N J E  K A R D I N A L O V

"CERKEV NAJ POSTANE REVNA!"
JURIJ PALJK

M inu li teden je  bilo v Rimu 
izredno zborovanje kardinalov 
z vsega sveta, saj je bil sveti oče 
Janez Pavel II. že pred časom 
sklical izredni konzistorij, da bi 
na njem kardinali premislili glav
ne smernice vesoljne Cerkve v 
tretjem tisočletju in se tudi med 
seboj pogovorili o potrebah 
krajevnih Cerkva. V Rimu seje 
na zborovanju zbralo 155 kar
dinalov od 183-ih, kolikor jih  je 
vseh na svetu. Večina tistih, ki 
se niso udeležili konzistorija, je 
bila bolnih, ali pa v Večno me
sto ni prišla zaradi starosti.

Sveti oče je  za prvi dan, za 
torek, 22. maja, do ločil za pre
davatelje tri znane kardinale, ki 
naj bi konzistoriju dali s svoji
mi posegi pravi pečat in smer
nice, in tako se je tud i zgodilo.

Kardinal Jean-Marie Lustiger, 
ki je spregovoril prvi, je  Cerkvi 
vlil upanje v prihodnost s tem, 
da je pred Cerkev postavil novo 
obdobje in zatrdil: "M orda smo 
samo pred začetkom novega 
krščanskega veka!" Sveti oče 
Janez Pavel II. je  po malem že 
naveličan prevelikega tarna
nja, kako da je Cerkev v krizi 
in je  zato hotel s konzistorijem 
pokazati, kako je Cerkev lahko 
živa priča Kristusa, če se le drži 
osnovnega navodila evange
lijev in pa seveda svoje bogate 
zgodovine. Tudi zato je  Lusti
ger napovedal prenovo v Cer
kvi, "saj temelji zanjo obstajajo 
in so vedno eni in isti: evange
liji in Resnica v n jih !"

M urphy 0 'C o n n o r, kard i
nal iz Londona, pa se je na glas 
vprašal, če že ni dozorel čas, 
da bi sveti oče sklical poseben 
koncil za vse kristjane, na ka
terem bi se govorilo "o  večji 
enotnosti in združevanju sestr
skih Cerkva". Take vrste poseb
ni koncil po m nenju 0 'C o n - 
noryja ni utopija, saj bi na njem

KARDINAL AMBROŽIČ 
POZDRAVLJA ZAŠČITO

M ed svojim  k ra tk im  b i
vanjem v Rimu ob udeležbi na 
kardinalskem konzistoriju je  
to ron tsk i nadško f ka rd ina l 
Alojzij Ambrožič v 
telefonskem  p o 
govoru  z našim  
g lavn im  u re dn i
kom povedal ne
kaj m isli o aktual
n ih  vp ra šan jih .
M ed  d ru g im  je  
p o d č rta l pom en  
zadnjega kon z i
s to rija , k i ga je  
im el zlasti glede 
na obravnavane teme ob uvo
du v tretje tisočletje, in to zla
sti za Cerkev in njeno poslan
stvo. Posebej je  še poudaril 
važnost srečanja med kardi

nali, kar ima nedvomno svojo 
težo.

Slovenski kardinal je  nato 
izrazil svoje zadovoljstvo nad 

sprejetim  zaščit
nim zakonom za 
Slovence v Italiji, 
ki je  gotovo Ma- 
gna charta naših 
pravic. Kard ina l 
Ambrožič bo, kot 
znano, prihodnje  
le to  v T o ro n tu  
glavni organiza
to r naslednjega  
svetovnega dne- 

! va mladih, za kar je  že na o lj
čno nedeljo letos v Rimu pre
je l v varstvo križ, k i bo zname
nje tega zelo pomembnega 
mednarodnega shoda.

enakopravno sodelovali najvid
nejši predstavniki vseh krščan
skih Čerkva.

Veliko zanimanje pa je  vla
dalo tud i za tre tji uvodni po
seg izrednega kardinalskega 
zborovanja, ki ga je  imel kar
dinal Roger Etchegaray. Fran-

V TELEVIZIJSKEM P O G O V O R U

MSGR. BIZJAK O POMENU 
SVETEGA PISMA

Koprski pom ožni škof dr. 
Jurij Bizjak je  v daljšem pogo
voru na TV Primorka v Šempe
tru pri G orici, ki je bil objavljen 
v soboto, 26. maja, in pono
vljen v nedeljo, 27. maja, poja
snil tud i svoje poglede o Sve
tem pismu stare in nove zave
ze. Je namreč izvedenec za Bi
blijo, knjigo vseh knjig, saj je 
tud i doktorira l iz te teme na 
papeškem bibličnem  inštitu tu 
v Rimu. Sicer pa je bil dr. Jurij 
Bizjak tudi eden od prevajalcev 
starih besedil za novo izdajo 
Svetega pisma v slovenskem 
jeziku. Koprski pomožni škofje 
poudaril, da je Sveto pismo 
aktualen pripomoček in v mar
sičem tu d i izhod išče za ž i
vljenje ne zgolj vernikov, am
pak vseh ljudi, "saj vsakdo, ki 
z odprto  dušo in z odprtim  sr
cem odpre  to kn jigo , v njej 
nekaj pridobi".

Sveto pismo je v Sloveniji, 
in tudi na Primorskem, precej 
razširjeno, "le bolj bi ga mora
li brati in uporabljati". Zaradi 
razvoja slovenskega jezika bo 
treba kdaj v prihodnje izdati 
nov prevod Svetega pisma, pri 
čemer pa seveda nikoli ne gre 
za kakšne spremembe vere ali

božjih zapovedi, torej Kristuso
vega nauka.

Ko je obravnaval aktualna 
vprašanja koprske škofije, je 
dejal, da tesno sodeluje s ško
fom  M etodom  Pirihom, opra
vlja obrede svete birme in po
maga pri reševanju oz. ureja
nju drugih zadev. Meni, da bo 
č im p re j zad ovo ljivo  rešeno 
vprašanje v rn itve  cerkvenih 
objektov, ki so bili po drugi sve
tovn i vo jn i podržavljeni, kar 
velja tudi za zgradbo župnišča 
v Solkanu. Glede vernost pre
bivalcev na Primorskem je za
trdil, "da ima vsak človek neko 
vero, kakršna koli že je, zato se 
tudi ravna in živi po veri". Za
radi tega tudi ni večje razlike 
med vernostjo , den im o, na 
Goriškem in v Slovenski Istri. 
Dr. Jurij Bizjak je nadalje pove
dal, da imajo v koprski škofiji 
razne težave spričo m nogih 
majhnih župnij; vsaj 100 žup
nij ima manj kot 500 prebival
cev. Vseh župnij je  207, oskrbu
je pa jih 170 duhovnikov. Pogo
vor s koprskim pomožnim ško
fom dr. Jurijem Bizjakom na TV 
Primorka je pripravil in vodil naš 
sodelavec Marjan Drobež.

coski kardinal seje naslonil na 
izkušnjo in izročilo praznova
nja svetega leta, velikega ju b i
leja 2000, ki je  imel v sebi tudi 
močan socialni naboj in je zato 
več kot upravičeno dejal: "M o 
ramo preiti od Cerkve za rev
ne k taki Cerkvi, ki je  v celoti 
revna in prav v tem dobim o 
najbolj izzivalno in najbolj nuj
no bistvo za novo evangeliza- 
cijo v tretjem tisočletju. Samo 
revna Cerkev lahko postane 
m isijonska Cerkev!" Kardinal 
Etchegaray je v svojem pose
gu tudi izrecno naglasil, kako 
veliko dejanje je storil sveti oče 
v jubile jnem  letu 2000, ko je 
pred vsem svetom prosil od
puščanje za vse grehe, ki so jih  
bili v zgodovini storili predstav
niki Cerkve svojim sobratom. 
Povedal je tudi, da je sveti oče 
pri tem dejanju in sami pripravi 
nanj v Cerkvi naletel na nema
lo ovir in nasprotovanj.

Papež Janez Pavel II. je  sle
dil prvi dan konzistorija vsem 
posegom, ki jih  je  imelo veliko 
število kardinalov. Več kot tr i
deset razmišljanj najvišjih pa
stirjev krajevnih Čerkva seje že 
prvi dan konzistorija dotakni
lo  skora j vseh po m em b n ih  
točk in težav današnje Cerkve, 
saj so kardinali spregovorili o 
tem, kako bi m orala Cerkev 
veliko več storiti za revne, kako 
bi se moralo v Cerkvi veliko več 
odločati po skupnih razmišlja
njih, kako bi morala Cerkev ve
liko bolj živeti smernice II. Va
tikanskega koncila, kako na
prej na ekumenskem področju 
in vsesplošnem prizadevanju 
za večjo enotnost pri kristjanih 
in širšem medverskem pogo
voru.

Kardinali pa so spregovori
li tudi o odnosu Cerkve do sred
stev obveščanja, veliko so go

vorili tudi o vseprisotnem poja
vu g loba lizac ije , ki je  lahko 
pogubna za male ljudi in rev
ne narode, in vlogi vsakega krist
jana pri zavzemanju za večjo 
solidarnost v svetu, kot so se
veda spregovorili tud i o novi 
evangelizaciji, ki jo  svet in Cer
kev sama zelo potrebujeta. Kar
dinal Tomko, ki ima velike iz
kušnje kot vodja papeške kon
gregacije narodov, je med svo
jim  posegom naravnost vzklik
nil "M oram o priti iz zakrestij! 
Potrebujemo m isijonsko Cer
kev in zato m oram o p riti iz 
templjev, iz domov, iz uradov, 
iz univerzitetnih učiln ic!"; kar
dinal Sepe pa je pom em bno 
dodal: "Sedaj je čas, da odri
nemo na globoko morje, če no
čemo ostati na kopnem !"

Kardinali pa so spregovori
li tud i o velikih težavah, ki jih  
vnaša v Cerkev ohlapna mora
la današnjega sveta, in to pred
vsem na spolnem področju, saj 
so tudi kristjani žrtve le-te in je 
predvsem zato kardinal Alva- 
rez M artinz iz Toleda med svo
jim  posegom dejal, daje ta prob
lem ključnega pomena za Cer
kev 21. stoletja, "kajti velik prob
lem je sama prihodnost druži
ne!". Da je  nekrščanski odnos 
do spolnosti in spolnega izven- 
zakonskega življenja izjemne
ga pomena za cerkev, je potr
dil kardinal Trujillio, ki je pove
dal, da v Papeškem svetu za 
družino, ki ga sam vodi, priprav
ljajo poseben leksikon o spol
nosti, da bi predvsem dušnim 
pastirjem  raz lož ili današnjo 
spolnost. Po mnenju svetega 
očeta in kardinala Trujillia bi se 
namreč morala Cerkev ponov
no dejavno vk ljuč iti v odnos 
mož-žena, odnos, ki je  tem elj
nega pomena za prihodnost 
Cerkve.

Veliko zanimanje je seveda 
vladalo tud i za poseg kardina
la M artin ija  iz Milana, ki seje 
zavzel za večje sodelovanje v 
Cerkvi in za prenovo sinod, ki 
naj dobijo  večjo veljavo v vsa
kodnevnem življenju Cerkve. 
Sinoda naj bi po njegovem in 
mnenju drugih kardinalov po
stala večje in bolj učinkovito o- 
rodje za prenovo Cerkve in tu
di za skupne odločitve v Cerkvi.

Med zasedanjem kardina
lov v Vatikanu se je  veliko go
vorilo tudi o tako imenovanem 
"kolegialnem odločanju", kar 
bi lahko prevedli v naš jezik 
tako, da bi v Cerkvi najpomemb- 
nješe od ločitve lahko spreje
mal nekakšen "vrhovni škofov
ski in kardinalski odbor". Prav 
k temu dejstvu seje sveti oče vr
nil med zaključno sveto mašo, 
ko je med pridigo dejal, da sam 
podpira "kolegialne odločitve 
in rešitve". Sveti oče pa je med 
nagovorom  kard ina lom  tud i 
dejal: "K ris tjan i smo v svetu 
manjšina, medtem ko se proces 
sekularizacije nadaljuje in iz
podkopava temelje krščanske
ga izročila in to tudi v deželah, 
kjer je krščanstvo prisotno od sa
mih začetkov naše vere!" Zato 
bi morali kristjani sami poskr
beti, da se omika in kultura da
našnje družbe spremenita!

Kardinali so se iz Rima po 
zaključni maši vrn ili domov. V 
zaključni dokum ent so zapisali 
tem e ljn a  v o d ila  za Cerkev 
tretjega tisočletja, ki so: Soli
darnost z revnimi, zavzemanje 
za ekumensko gibanje ter med
verski pogovor!
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ENOTNOST JE IZZIV

V torek, 29. maja, je sloven
sko javnost pretresla vest o smr
ti primorskega duhovnika in vz
gojitelja msgr. Vinka Kobala.

Pokojni seje rodil leta 1928 
v kmečki družini v Vrhpolju pri 
Vipavi. Osnovno šolo je obisko
val v domači vasi, gimnazijo v 
Malem semenišču v Gorici, na
to v Castelleriu v Vidmu ter spet 
v Gorici, kjer je  maturiral. Bogo
slovje je doštudiral v Ljubljani 
(1947-51), bil dvakrat po nekaj 
mesecev v zaporu, v mašnika 
je bil posvečen 29. junija 1951. 
Veliko energij pri pastoralnem 
delu v raznih župnijah je posve
til veroučnim  prizadevanjem 
tako na Primorskem kot v Lju- 
bljani, kjer je vodil skupino štu
dentov. Veliko je pisal, izdajal 
razne liste, katehetske priročni
ke in sodeloval pri pripravi ve
roučnih knjig za otroke in mla
dostnike. Poleti 1965 je začel 
zbirati dijake in študente raznih 
veroučnih skupin na taborjenju 
v prelepih slovenskih planinah; 
od leta 1975 dalje so t.i. tedni 
duhpvnosti potekali v Stržišču; 
ta kraj bo gotovo za vedno o- 
stal vezan na ime g. Vinka. V 
četrtek, 31. t.m., bodo pokojni
ka po pogrebu v Godoviču, kjer 
je župnikoval zadnja leta, po
spremili na božjo njivo prav v 
Priljubljeno Stržišče.

Msgr. Kobal je dobro poznal 
dinamike sodobnih verskih gi
banj. Sam je zrasel v težkih ča
sih slovenske zgodovine in o 
sebi je pravil, da ga je režim učil 
'krščanskega realizma". Zave
dal se je, da kot Slovenec pri
pada dvatisočletni duhovni kul
turi, ki je  ni mogoče zatreti. Iz 
tega je v njem rastlo prepri
čanje, da je treba graditi nove 
osebnosti, trdne, samostojne, 
zrele in vztrajne kristjane že od 
malih nog. V tem je veličina, 
daljnosežna zamisel g. Koba
la, ki je začel z zbiranjem m ini
strantov na poletn ih taborje- 
njih, nadaljeval z otroškim zbo
gom za deklice in nato z dora- 
sčajočo mladino, ki je  čutila po
trebo po pristn ih vrednotah. 
Kot prijatelj in duhovni vodja s 
srcem v roki je pospremil skozi 
tedne duhovnosti v Stržišču več 
kot deset tisoč mladih ter vnašal 
i' njihova življenja izkustvo do
brega in lepega. Šlo mu je za 
to/ da bi v taki skupnosti gradil 
n°vo socialno etiko in obenem 
navajal mlade na dejavno in od
govorno vlogo v javnem življe- 
nJu. Pripadnike mladih sloven
skih generacij je  vzgajal tako, 

a bi postale izhodišče za nove 
orake v slovenski krščanski 

. ružbi. Naj sedaj v Božjem ob
jemu še naprej m oli za to, da 
. 1 slovenska mladina, za katero 
)e dal svoje živ ljen je , ostala 
?Vesta njegovemu optim izm u 
ln Veselju do življenja.
__ Z Bogorrl| g Vinko!
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DANIJEL DEVETAK

Enotnost vernikov sosednih 
škofij ob meji je izziv. To je ja
sno in glasno poudaril prejšnjo 
nedeljo, 27. maja, v baziliki na 
Sv. gori goriški nadškof D ino 
De A nton i velik i m nožici ro
marjev goriške nadškofije in ko
prske škofije, ki so se v krasnem 
poletnem dnevu napotili na pri
ljubljeno in domačo goro m i
losti. Letošnje romanje je pote
kalo pod geslom Ob tisočletni
ci Gorice in Solkana nadaljujmo 
hojo za Kristusom z Marijo (Nel- 
1'anno del millenario ripartire in- 
sieme da Cristo con Maria, M ili 
ains... cum Monsanta tal cur).

Škofijski tednik Vbce Isonti- 
na je pred nekaj tedni utemelje
no podčrtal, da je ob nedavnem 
praznovanju tisočletnice G ori
ce, ko smo lahko prisostvovali 
koncertom , pobratenju z av
strijskim mestom, folklorni pa
radi v srednjeveških kostumih, 
predstavitvam  priložnostn ih  
knjig in znamke ter drugim  do
godkom, žal manjkal Te Deum, 
slovesna zahvalna maša za vse 
milostne trenutke v tako dolgi 
zgodovini naših krajev. Tudi za
to je imelo tokratno romanje na 
Sv. goro poseben pomen, saj je 
želelo prebuditi v času, ko se 
spominjamo jubileja Gorice in 
Solkana, zavest, da sta bila o- 
menjena kraja povezana že vsaj 
deset stoletij in nihče ne sme 
skaliti sloge med tu živečimi na
rodi, ki so sicer različni po jezi
ku, navadah in kulturi. Tudi zato 
je enotnost ljudi ob meji, ki še 
vedno deli goriško ozemlje, pra
va nuja in izziv ne samo za ver
nike, ampak tudi za civilne obla
sti. Letos sta v prvih klopeh ba
zilike sedela predsednik goriške 
pokrajine G iorgio Brandolin in 
goriški župan Gaetano Valen
ti. Prvi je sicer živ dokaz tega, 
da se lahko na ravni obmejne
ga sodelovanja z dobro voljo in 
odprtostjo  veliko naredi med 
ljudm i in za ljudi, za drugega 
pa lahko le upamo, da se ga bo
do nadškofove besede dotakni
le, kajti če ni prišlo do skupne
ga proslavljanja med G orico in 
Solkanom, je  bilo to tudi po "za-
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slugi" goriške občinske uprave.
Svečana maša se je na zad

njo majsko nedeljo, ko se spo
m injam o Vnebohoda, začela 
ob 16. uri, ko je v cerkev stopil 
sprevod okrog 30 slovenskih in 
italijanskih somaševalcev. Slav
je je tokrat vodil koprski škof 
msgr. Metod Pirih, ki je na ta 
dan praznoval tudi svoj škofov
ski jubilej, za kar mu pri našem 
časopisu prisrčno voščimo. V u- 
vodnem pozdravu se je spom
nil večstoletnih vezi sestrskih 
Cerkva ob meji in zaželel, da bi 
bili verniki kot pričevalci vesele
ga oznanila kvas in luč za življe
nje današnjega sveta. Tudi nad
škof De Antoni je spregovoril o 
iskrenem bratstvu Božjih otrok, 
ki se polni posebnega veselja 
združujejo pod varstvom Sveto- 
gorske Kraljice, da bi poudarili, 
kako je  proslavljanje tisočletni
ce teh krajev v prvi vrsti spomi
njanje človeških vrednot spra
ve in sloge. Evharistična daritev 
se je nadaljevala z berili v slo
venščini, italijanščini in furlan- 
ščini; obred je prav lepo pope
strilo ljudsko petje, ki ga je  z ol
tarja vodil g. Karlo Bolčina, pri 
orglah pa travniški župnik g. Lu- 
cio. Berila iz Apostolskih del, 
Razodetja in Janezovega evan
gelija so bila kot naročena, saj 
so govorila o stanovitni ineno- 
dušni m olitvi v skupnosti, o za
jemanju vode življenja in o tem, 
"da bi bili vsi eno". Msgr. Pirih 
je razvil lepo razmišljanje o tem, 
kako je zgodovina Goriške prav
zaprav zgodovina Marijine ma-

terinske navzočnosti na tem o- 
zemlju. Njeno najstarejšo podo
bo na Slovenskem so našli v Gr
garju že pred 800 leti, kar po
meni, da tuka jšnji prebivalci 
častijo Mater Božjo že vsaj od 
13. stoletja. Tri stoletja kasneje 
se je Urški prikazala Marija, ki 
jo  od vsega začetka častijo ver
niki različnih narodnosti. "Sre
čanje z M arijo nas spodbuja za 
hojo naprej," je rekel msgr. Pi
rih. Naša naloga je občestve- 
nost, ki je razlike ne morejo ovi
rati, temveč jo lahko le bogatijo. 
Nekaj prodornih misli je  dodal 
tudi msgr. De Antoni, ki je zaže
lel, da bi Svetogorska Kraljica 
kot ljubeča mati omogočila, da 
bi bili kot njeni otroci sposobni 
sloge, miru in prave enotnosti, 
take, ki izziva svet. Pred kon
cem obreda je solkanski dekan 
msgr. Vinko Paljk podelil simbo
ličen dar spom ina škofoma, 
predstavniku svetogorskih pa
trov in predstavnikoma goriške 
uprave: kopijo oljenke, ki so jo  
našli v Solkanu in sega v 4.-6. 
stol., torej je  vsaj 500 let sta
rejša od listine O tona III.

Pa še eno - nič manj pomem
bno - dejanje je čakalo prisot
ne: postanek in krajša molitev 
na obeležju Concordia et pax, 
kjer smo tudi letos postavili v 
roke Brezmadežne svoje želje 
po tem, da bi znali odpuščati 
in prizanašati, se medsebojno 
spoznavati in pogovarjati, da bi 
kot graditelji mostov vedno vz
trajali v teh sklepih.

SVETNIK TEDNA
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M ARIJE
Na zadnji dan meseca maja, ko se poslavljamo od priljubljene  

šmarnične pobožnosti, je  Cerkev v obnovljeni svetniški koledar, ki 
velja od  leta 1970, postavila praznik obiskanja Device Marije. Vse
bina tega praznika je  dogodek, o katerem piše sveti Luka v prvem  
poglavju svojega evangelija. Božji poslanec angel Gabriel je  Ma
riji - v potrdilo, da Bogu ni nič nemogoče - povedal: “Poglej, tudi 
tvoja sorodnica Elizabeta je  spočela sina v svoji starosti; in to je  
šesti mesec njej, k i so jo  im eli za nerodovitno" (Lk I, 36). Ko je  
Marija to zvedela, je  nemudoma pohitela na njen dom "v mesto 
na judovem ": to je  današnji Ain-Karem blizu Jeruzalema. O d Na
zareta do tja je  skoraj 150 kilometrov. Marija je  pod  svojim srcem 
že nosila Otroka - božjega Sina, k i je  postal človek. Srečanje dveh 
mater, pravijo razlagalci Svetega pisma, je  dejansko srečanje dveh 
otrok, saj sta materi v službi njunega poslanstva. Janez Krstnik 
prejme Duha že v telesu svoje matere Elizabete, kakor je  napove
dal angel, k i je  naznanil njegovo rojstvo; svoje poslanstvo začne, 
ko po ustih svoje matere prepozna Mesija.

Ko je  Elizabeta blagrovala M arijino vero, je  iz Marijinega srca 
privrela znana hvalnica Moja duša poveličuje Gospoda. Ta hvalni
ca opeva hvaležnost jezusove matere in tud i hvaležnost vsega 
božjega ljudstva, da so se spolnile obljube stare zaveze. Ta Ma
rijin hvalospev, ki ga po prvi besedi v la tinskem prevodu imenujemo 
Magnifikat, je  vključen v vsakdanje večernice molitvenega bogo
služja. Tako se Cerkev vedno znova vključuje v Marijin spev hva
ležnosti za velika božja dela v odrešenju vsega človeštva. 
Premišljevanje skrivnosti Marijinega obiskanja je  vključeno tud i v 
molitev rožnega venca.

Praznik Marijinega obiskanja je  - za razliko od večine Marijinih 
praznikov - nastal na Zahodu, in sicer p ro ti koncu 14. stoletja, 
dasi so ga frančiškani obhajali že prej. Tudi vzhodna Cerkev je  
imela že v prvih stoletjih spomin Marijinega obiskanja kot del 
adventnega bogoslužja. Podobno je  bilo tud i na Zahodu. Zelo 
stare so upodobitve tega prizora, zlasti v srednjem veku so umet
niki neštetokrat upodobili srečanje obeh svetih žena, Marije in 
Elizabete. Na vso zahodno Cerkev je  praznik Marijinega obiskanja 
leta 1389 razširil papež Urban VI., k i ga je  vodila želja, naj b i si s 
tem praznikom kristjani od  preblažene Device izprosili, da bi 
"obiskala"  in potolažila ter okrepila Cerkev v tistih žalostnih časih 
velikih notranjih in zunanjih stisk in zmešnjav, ko je  v zahodni 
Cerkvi vladal razkol, k i je  privedel do velikega razkola z nastopom  
Martina Lutra.

Splošno se je  praznik ukoreninil šele p ro ti koncu 15. stoletja in 
tedaj so ga začeli povsod obhajati 2. ju lija. Ta datum so izbrali 
zato, ker je  tistega dne tud i v Carigradu velik Marijin praznik, ki 
pa se ne nanaša na M arijino obiskanje, temveč je  v zvezi z relik
vijami Marijine obleke, o katerih trdijo, da jih  je  dobil Carigrad iz 
Efeza, potem ko je  Marija umrla.

Skrivnost Marijinega obiskanja ima v evangeljskih poročilih o 
jezusovem otroštvu dovolj razločno mesto, tako da j i  je  zahodna 
Cerkev upravičeno posvetila posebno praznovanje. Lahko bi tudi 
rekli, da je  Marijino obiskanje manj Marijin praznik kakor pa litur- • 
gično obhajanje enega od važnih trenutkov božjega odrešitvenega 
delovanja: je  to posvečenje in nekakšna "umestitev" Jezusovega 
predhodnika Janeza Krstnika, hkrati pa prvo razodetje učloveče
ne božje Besede na zemlji. Pri obeh vidikih te skrivnosti nastopa 
Devica Marija kot neločljivo povezana s Sadom svojega telesa. 
Učlovečeni božji Sin uporablja svojo M ater Marijo za izvršitev 
odrešenjskih dejanj svojega zemeljskega življenja.

PR E D S TA V IT EV  Z B O R N I K A  " D R U G O  B A L K A N A "  V L J U B L J A N I

DRUGAČEN POGLED NA BALKAN
Študijsko Raziskovalni Fo

rum za kulturo je v sodelovanju 
s Duhovnim središčem sv. Jožef 
pripravil v četrtek, 17. maja, sre
čanje na temo Drugačen pogled 
na Balkan. Srečanje je bilo v Lju
bljani pri Sv. Jožefu in spada v 
sklop večerov Dialog  v svetu. 
Namen večera je bil dvojni, in 
sicer predstavitev zbornika sim
pozija Drugo Balkana, ki je pote
kal v organizaciji Študijsko Ra
ziskovalnega Foruma za Kultu
ro novembra 1999, ter vpogled 
v trenutno stanje na Balkanu.

Gostje okrogle mize so bili 
Jasminka Domač in Liljana Mat- 
kovič-Vlačič iz Zagreba ter biv
ši beograjski nadškof dr. Franc 
Perko. Pogovor je vodil p. M ir
ko Pelicon D.J. Vsi trije govorni
ki so sodelovali z lastnimi pris
pevki na mednarodnem simpo
ziju Drugo Balkana.

Po uvodu, ki ga je pripravil p. 
Pelicon, je prvi spregovoril dr. 
Perko. Najprej je orisal vzroke 
razpada Jugoslavije, katerih te
melj je bil velikosrbski naciona
lizem. Potem se je zaustavil ob 
trenutnem stanju srbske družbe 
in Cerkve. Poudaril je, da so Srbi

lo vrsto osebnih izkušenj, tudi 
takih, kjer je sama tvegala živ
ljenje za obrambo pravic ver
skih manjšin. Orisala je svoje 
prizadevanje za spoštovanje 
pravic verskih manjšin ter po
membnost poznavanja medna
rodnih dokumentov glede te te
matike.

Po teh treh posegih seje med 
številno publiko razvila živahna 
debata, ki jo  je prekinila samo 
pozna ura in, čeprav sta gostji 
iz Zagreba spregovorili v hrva
ščini, ni bilo pri tem nobene te
žave glede sporazumevanja.

Na koncu sta spregovorila 
še Damjan Hlede, ki je  orisal 
potek simpozija Drugo Balkana 
in pripravo zbornika, ter rektor 
duhovnega središča sv. Jožef p. 
Silvo Šinkovec, ki se je zahvalil 
za izvedbo tega sklopa preda
vanj, ki so se za letošnjo sezo
no zaključila.

Povejmo še, da je okrogla 
miza lepo odmevala v sloven
skih medijih, saj ji je bila posve
čena polurna oddaja Brez reza, 
ki jo  za RTV Slovenija 1 vodi 
znana novinarka Rozvita Pesek.

JULIJAN ČAUDEK

doživljali Jugoslavijo kot svojo 
nacionalno državo, zato so njen 
razpad pojmovali kot agresijo 
na srbski narod. Tako pojmova
nje je s strani Srbov posledica nji
hove zakoreninjenosti v zgodo
vinski spomin in večnega upa
nja v obnovitev starega srednje
veškega imperija. Tudi danes, 
ko je Miloševič v zaporu, je tako 
pojmovanje še vedno prisotno. 
Dejstvo, ki to dokazuje, je to, da 
glavnega krivca za srbsko agre
sijo na druge bivše jugoslovan
ske narode Srbi obtožujejo le za
radi goljufije pri upravljanju dr
žave, ne pa za zločine proti člo
veštvu. Podobno je tudi s srbsko 
pravoslavno Cerkvijo, predvsem 
kar se tiče njenih vrhov, čeprav 
so prisotni tudi obrobni poskusi 
odpiranja in sodelovanja s ka
toliško Cerkvijo in muslimani.

Pisateljica Liljana Matkovič- 
Vlačič je orisala razlike med sta

njem, ki je vladalo na Hrvaškem 
novembra 1999, in sedanjim. 
Takrat je bilo nevarno že samo 
spregovoriti besedo Balkan, se
daj pa je glavni problem težka 
gospodarska kriza in ne vpraša
nje, kdo je na Balkanu in koga 
ni. Pri tem je orisala tudi pro
blem istovetenja nekega podro
čja in prebivalstva z negativnim

pojmom, kot je v tem primeru 
pojem Balkan, ter kako v tem 
primeru negativne značilnosti 
nadvladajo nad pozitivnim i in 
zaznamujejo ljudi in prostor.

Novinarka in pisateljica ter 
član ica zagrebške judovske 
skupnosti Jasminka Domač je 
govorila o vsakodnevnih priza
devanjih za mir. Nanizala je  ce-
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GLEDALIŠKA SEZONA SSG V GORICI /  GOSTOVANJE SNG LJUBLJANA

REALISTIČEN IZSEK IRSKEGA SVETA
DEVETA IN DESETA ŠTEVILKA 

PASTIRČKA

PRILJUBLJENI 
PRIJATELJ 
SE POSLAVLJA

IVA KORŠIČ

Letošnja gledališka sezona Sloven
skega stalnega gledališča, zaznamo
vana z nekaj m ojstrsko izdelanim i 
predstavami, ki bodo ostale tra jno 
zapisane v zgodovini gledališča, se je 
za goriške abonente končala v pone
deljek, 21., oz. v torek, 22. maja. V 
veliki dvorani Kulturnega centra Loj
ze Bratuž je namreč gostovalo Sloven
sko narodno gledališče Drama Ljub
ljana, ki je  predstavilo svojo novo odr
sko uprizoritev, slovensko praizvedbo 
drame jez  mladega irskega dramatika 
Conorja McPhersona (rodil seje 1.1971 
v Dublinu) v izčiščeni režiji M ileta Ko
runa in tekočem prevodu Tine M ah
kote. Premiera je bila 23. aprila letos 
v Ljubljani. Prvič pa je bilo delo upri
zorjeno I. 1997 v londonskem gleda
lišču Royal Court in je poželo velik 
uspeh pri gledalcih in kritik ih; zanj je 
avtor prejel več nagrad. Kot vse njego
ve igre je tud i ta realistično zasnova
na in v njeni vsebini se vsaj delno zr
cali tudi naš svet in njegova vsakdanja 
stvarnost. McPhersonovi liki so navad
no osamljeni ljudje, včasih zapiti, krh
ki in nepopolni, tud i v govorici, saj 
marsikatera njihova misel ostane ne
dorečena. Radi bi svoja občutja po
sredovali drugim , a bo jijo  se, da bi se

V PONEDELJEK, 28. MAJA

PREDSTAVITEV 
UMETNOSTI 
V LJUBLJANI

V zgodovinski dvorani Slovenske 
matice v Ljubljani je  bila v ponedeljek, 
28. t.m., doživeta predstavitev knjige 
Umetnost 20. stoletja na Corišekm in
v Posočju, ki je lani novembra izšla pri 
goriški M ohorjevi družbi v sodelova
nju z Goriškim muzejem v počastitev 
1000-letnice prve pisne obmembe Go
rice in Solkana. Predstavitev knjige je 
vzbudila precejšnjo pozornost pri sred
stvih javnega obveščanja in med umet
nostnim i zgodovinarji, ki so pozorno 
sledili predstavitvi. O  nastnaku knjige, 
ki pomeni pomembno sintezo zgodo
vine likovne um etnosti in zgodovine 
arhitekture, je spregovoril urednik prof. 
Marko Vuk. O  uveljavljanju slovenske
ga življa v Gorici med 19. in 20. stolet
jem ter o vplivu tega razvoja na slikar
stvo, je spegovorila umetnostna zgo
dovinarka Verena Koršič Zorn, ki je 
tud i osvetlila delež, ki sta ga imela 
Gorše in Tone Kralj v umetnosti v tem 
prostoru. Širše zasnovani prikaz arhi
tekta prof. Marka Pozzetta je odražal 
široko znanje in upoštevanje različnih 
zgodovinskih, ku ltu rn ih  ter um etni
ških silnic v urbanistični prenovi G o
riške po prvi svetovni vojni v luči po
segov arhitekta Fabianija. Ravnatelj 
Arhitekturnega muzeja Slovenije dr. 
Peter Krečič je kratko orisal poglavja, 
ki sta jih  za knjigo pripsevala še prof. 
M ilko Rener in prof. Jožko Vetrih. Ob 
tem je  izpostavil kutlurn i pomen knji
ge, ki zapolnjuje večletno vrzel na pod
ročju prikaza in vrednotenja likovne 
um etnosti na Primorskem, saj so m i
nila štiri desetletja, odkar je pri Slo
venski m atici izšla Steletova knjiga U- 
metnost v Primorju. Poudaril je, da knji
ga pomeni sintetičen prikaz umetno
stni na tem ozemlju in obenem izziv 
za nove poglobitve.

Med razpravo, ki je  sledila pred
stavitvi, je  bila izražena tud i misel, da 
bi po izdaji knjige o slovenski književ
nosti na goriškem in sedanji knjig i o 
umetnosti, ki je  izšla tud i v ita lijan
skem jez iku , poskrbe li za pdoben 
zbo rn ik , ki bi predstavil glasbeno 
ustvarjalnost v tem prostoru.

izkazali za sebičneže. Dramsko deja
nje Jeza se dogaja v podeželskem pu
bu, ki ga upravlja mlad samski fant. V 
njem se pod večer srečujejo njegovi 
prijate lji, da si ob pivu ali žgani pijači 
ogrejejo dušo in preženejo irski mraz 
in meglo, pa tudi zato, da si kaj pove
do. Prihod v vas neke ženske iz D ubli
na in srečanje z njo v točilnici jih pripra
vi do tega, da v pogovoru polagoma 
izpovedo svojo življenjsko zgodbo in

M orda bi ta latinski izrek najbolje 
zaobjel celotno kruto vsebinsko spo
ročilnost zadnje uprizoritve Primor
skega dramskega gledališča v letošnji 
abonmajski sezoni. Za sklepno pred
stavo je vodstvo PDG izbralo dramo 
Clengarry Glen Ross ameriškega dra
matika Davida Mameta, ki je  v četr
tek, 24. maja, na novogoriškem odru 
doživela prvi slovenski krst v režiji Ja
še Jamnika ob pomoči dramaturginje 
M artine M rhar in v prevodu Zdravka 
Duše, ki seje vestno držal angleškega 
izvirnika. Za gledalca je  že prvi stik z 
dramo ne malo šokanten, kajti jezik 
je v njej vse prej kot kultiviran. Tudi 
za igralce je  bila ta svojska avtorjeva 
govorica velik izziv, saj se s tako nizko 
pogovornim jezikom ne soočajo vsak
dan. Prvi dialogi gotovo moteče udar
ja jo  gledalcu na uho, ko pa se sam 
vživi v bruta ln i, cin ični svet poslov
nežev, ki delujejo v agenciji nepremič
nin in se bo rijo  za pridobitev prvega 
mesta na lestvici uspešnega poslo
vanja, sprevidi, da je poulična govo
rica sestavni del te brezsrčne stvar
nosti, ki ne pozna lepih besed. Trda 
preizkušnja za izvajalce so tudi po
gosto okrnjene replike, v katerih mora 
igralčeva beseda nervozno posegati 
v soigralčevo. In prav te nedokonča
ne misli so novogoriški odrski umet
niki kleno dopoln ili z gestikulacijo, in
tenzivno m im iko in nasploh s pre
fin jen im  in prodornim  opisom znača
jev nastopajočih dramskih oseb, n ji
hovega mišljenja in delovanja. Med 
neprem ičninskim i agenti se bije stru
pen boj za preživetje, kajti prvega, 
najuspešnejšega, čaka cadillac, dru
gega kom plet nožev, zadnja dva pa 
bosta odpuščena, čeprav sta pred ne
davnim bila najboljša. Človek v tem 
svetu je vreden le toliko, kolikor se 
znajde v poslu "zda j" in zna uspešno 
zaključiti kupčijo. V tej b itk i ni časa 
za prijateljska čustva in odkrit pogo
vor. Etična načela so povsem nepo
membna in beseda poštenost je votla, 
b rez vsebine. P re tres ljiva  k ru tos t 
dramskega dela, ki poleg sociološke 
plati vsebuje tud i nekaj elementov 
zvrsti krim inalke, žanra, ki se zelo

njihovi m onologi se hom ogeno tkejo 
med dialogi. Iz včasih tud i nedokon
čanih stavkov se izrisuje njihova oseb
nost, večkrat prežeta z rahlo sramežlji
vostjo. Le-ta oklepa predvsem samske 
moške, da so bolj okorni in se ne zna
jo  tako galantno obnašati, kot njihov 
prijatelj, ki se je preselil v mesto, kjer 
se je pač otresel podeželske miselno
sti. Predstava nima odm ora in tako 
dramsko dogajanje poteka v realnem

poredko pojavlja na slovenskih odrih, 
je neverjetno aktualna. Ta pridobitn i- 
ška m rzlica se s svojo problem atiko 
sedaj že vztrajno oglaša tud i v mladi 

! slovenski državi, v Am eriki pa je  bila 
pereče prisotna že l. 1984, ko je  Ma- 
rnet prejel za svoje delo nagrado lon
donske Society o f VVest End Theatre 
za najboljšo novo igro in Pulitzerjevo 
nagrado za dramo. Igra je bila nam
reč prvič uprizorjena l. 1983. Po njej 
je bil leta 1992 posnet zelo uspešen 
film , v zasedbi katerega sta bila tudi 
Al Pacino in Jack Lemon.

Po ogledu predstave lahko m irno 
napišemo, da so se novogoriški igral
ci izkazali kot vrhunski izvajalci, saj 
so popolnom a obvladali vse prej kot 
lahki dramski tekst in povsem ure
sničili Jamnikovo režijsko branje dra
me, ki si je za njeno postavitev odm i
slil vsakršno tehnično olepšavo. Ni se 
namreč poslužil nikakršne glasbene 
podlage ne uč inkov itih  svetlobnih 
efektov. M ed nujn im i scenskimi ele
m enti Barbare M atul Kalamar je iz
stopala le ostra igra izvajalcev, v ka
teri so le-ti pokazali svojo izrazito in-

času, v katerem živo spoznavamo na
stopajoče like, njihova mišljenja in ra
vnanja. Ker sta dežela Irska in njena 
pokrajina oviti v skrivnostno ozračje, se 
pač tud i njeni ljudje radi pogovarjajo
o nenavadnih doživljajih. Tako iz n ji
hovih ust slišimo kar nekaj zgodb o nad
naravnih silah, duhovih, prikaznih, ki 
so jim  bili priča. Nočni m ir in trda te
ma ter močna pijača, ki nezadržno o- 
mamlja telo in razmišljanja, podžigajo 
te pripovedi in jih  zavijajo v še večjo 
skrivnost. Režiser Korun je s p ron i
c ljiv im  režijskim  konceptom , brez 
kakršnih posebnih scenskih efektov 
in glasbe ustvaril ugla jeno predsta
vo. O d ličn i igralci Ivo Ban-Jack, Bran
ko Sturbej-Brendan, Igor Samobor- 
Jim, Aleš Valič-Finbar in Saša Pavček- 
Valerie so z izp iljen im  igralskim  štu
dijem  do najmanjše podrobnosti v 
kretnjah in značajskih potezah plasti
čno orisali like, ki so se naravno gibali 
na realistično natančnem scenskem 
prizorišču Janje Korun, ki je tudi s kos
tum i primerno dopolnila sliko irskega 
človeka.

SSG je  go rišk im  obiskovalcem  
gledališča nudilo v pogled res m oj
strsko igro, v kateri je  bilo vse do piči
ce preštudirano, a je bil končni rezul
tat tako naravno prepričljiv.

terpretacijsko moč. Tu imamo v m i
slih predvsem  dva izm ed stebrov 
PDG Janeza Starino (Levene) in Bi
neta M atoha (Roma), ki sta si po dol
gem času spet tako pobliže stala na
sproti z vso svojo izredno ustvarjal
no silo in suvereno obvladala celoten 
dramski potek. Z energično cin ično
stjo je presenetil Jože Hrovat (Moss) 
in z izpiljenim  oblikovanjem lika Bo
ris M iha lj (VVilliamson). Zadušljivo 
vzdušje so dobro dopolnjevali še Ivo 
Barišič-Aaronovv, M ilan Vodopivec- 
Lingk in Rastko Krošl-Baylen. Z vztraj
no zbranostjo in strogo preštudirani
mi značajskimi odtenki in stopnjujočo 
se napetostjo so dosegli skrajno izči
ščenost interpretacije, kot je zahteva
la Jamnikova režija.

Naj bo ob koncu zapisa omenjeno 
j še to, da so v preddverju PDG na 
ogled fo tografije  raznolikih likov se
daj že upokojenega igralca, sijajne
ga Staneta Lebana, ki je  prejel Častni 
znak svobode Republike Slovenije za 
zaslužno in ustvarjalno delo na pod
ročju gledališke umetnosti.

—  IK

Majsko sonce že močno pripeka in 
vabi razigrane šolarje na prosto. Misli 
učencev lahkotno uhajajo iz šolskih 
učilnic in se podijo po cvetočih travni
kih, hladnih gozdovih in potapljajo v 
osvežujočih valovih morja. Tudi Pastir
ček, ki je  s svojimi stranmi - letos jih  je 
naštel kar 288 - ,  polnim i lepih zgod
bic, pesmic, ugank, zank pa tudi glob
ljih poučnih misli, se z zadnjo, majsko- 
junijsko številko poslavlja od zvestih 
malih in velikih bralcev. Še sam bi šel 
rad malo na potep, morda skupaj s Pac
kom, ki poslednjič v zabavni spaked- 
ranščini toži, kako je izmučen in komaj 
čaka počitnic. Tudi pesmica Ivanke Za
vadlav Misel na počitnice je  prepojena 
z vedrino prelepih prostih dni, v kate
rih bodo ročni spretneži lahko pripravi
li mlinček na potočku ali čoln s pogo
nom na gumo, kakor jim  ju natančno 
opisuje Robert Resman. Pika (Anka Čer
nič) jim  pa svetuje, kako narediti nena
vaden go lf s klovni, k ijih  bo kratkoča
sil pri igricah v naravi. Še simpatični se
mafor Pazidor ima potepuške misli in z 
njimi vodi radovedneže od ene do dru
ge barvne razglednice iz znanih krajev, 
katerim morajo bralci pripisati pravilen 
odgovor. Soviča Oka se tudi odpravlja 
na morje in najmlajši Pastirčkovi bral
ci ji bodo pomagali napraviti kovček 
in seveda tudi psičku Pikiju dopolniti 
počitniško misel. Vnetim kolesarjem 
Pastirček še enkrat vošči srečno in var
no vožnjo s prometnim poligonom, s 
katerim bodo v družbi prijateljev pre
verili znanje prometnih predpisov.

Na straneh zadnje številke bodo ot
roci našli še povesti o pojedini gozdnih 
živali (Anja Štefan), o zmajčku poha- 
jačku (M ariza Perat), o bahavi kre
snički Svetki (Zlata Volarič), o možicu 
(V. T ihom ir Arhar) in še nekaj pesmic, 
med njimi tudi M arijino, saj je mesec 
maj posvečen naši dobri Materi. Med 
prelistavanjem revije, dopolnjevanjem 
in barvanjem Pastirčkovih risbic, ki so 
jih  z veliko ljubeznijo do otrok in otro
škega domišljije polnega sveta izdela
li Paola Bertolini, VValter Grudina in 
Danila Komjanc, se bodo bralci lahko 
posladkali s pečenimi hruškami Su- 
perkuharHarija. Pastirčkovi dopisoval
ci - med njim i so tokrat tudi otroci iz 
Komna - so spet napolnili z živobarvni
mi raznolikim i likovnimi izdelki in pi
snimi prispevki o prijateljih, živalih, po
mladi... vseh osem središčnih strani. Iri- 
na Počkar iz prvega razreda srednje šo
le iz Doline si je z zapisom o dolinski 
Majenci pridobila naslov in izkaznico 
Pastirčkov časnikar meseca. Čestitamo!

Čeprav šolarji že nestrpno čakajo 
počitnic in zlatega brezdelja, jih Pastir
ček vabi, naj sodelujejo na natečaju za 
naslovno stran za šolsko leto 2001/02 
in do 15. junija pošljejo svoje prispevke, 
ki naj bodo izdelani po danih pogojih, 
na uredništvo. Hkrati pa obvešča, da 
bodo v septembru izšle pesmarica, ka
seta in zgoščenka Eno si zapojmo...ali 
pa vse in jih bodo predstavili na Pastirč
kovih večerih.

Dragi Pastirčkovi prijatelji, vesele 
počitnice in na svidenje!
■ IK
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DVE ZAMEJSKI 
ZGODOVINI?

Jutranje oddaje  Iz studia z vami 
zahtevajo od programistov gotovo ve
liko napora, da pripravijo zanimive in 
raznovrstne oddaje za vsak dan. Le
tos so im eli posamezni dnevi od  po 
nedeljka do petka neki tematsko začr
tan osrednji del, poleg njega pa še ne
kaj krajših stalnih rubrik. Danes b i se 
ustavila p r i četrtkovi oddaji. Prejšnji 
teden se je  namreč zaključil niz Po sle
deh zamejske polpretekle zgodovi
ne, ki ga je  z urednicama Luano Gri
lanc in Beno Legiša oblikoval Milan 
Pahor. V zadnji odda ji sta bila gosta 
v studiu po leg Milana Pahorja še Du
šan Udovič in M iloš Budin. Bilo je  za
nimivo poslušati njihove spomine na 
delovanje v g ibanju M atija Gubec iz 
poznih šestdesetih le t  Skupina m la
dih upornikov z revolucionarnim i in 
kritičn im i pogledi na vse, kar jih  je  ob
dajalo, se je  povezovala s Kladivarji 
iz Koroške in z ita lijanskim i izvenpar- 
lamentarnimigibanji, protestirala pro
ti zasidranju ameriških lad ij v trža
škem zalivu, se tud i fizično spopada
la z desnico, v svojem mladostniškem  
gnevu niso prizanesli n iti demokratič
nemu Trstu in n jegovem u županu  
Spaciniju, češ da niso b ili dovolj do
sledni v boju p ro ti desnici. Pravzaprav 
se mi je  m ilo storilo, da so ti uporniški 
kontestatorji, k i so se tako zagnano 
borili p ro ti družbi starejših in njene
mu konform izmu, sami p ris ta li prav v 
tej družbi in izgub ili svoj k ritičn i čut 
in kljubovalnost. Človek b i si želel, da 
bi član tega gibanja tud i danes ugo- 
var/al ali se vsaj distanciral od  odloči
tev svojega voditelja stranke, na p ri
mer v škodo slovenske prisotnosti v 
bodočem občinskem svetu...

Z da j pa še nekaj besed o oddaji 
sami. M ilan Pahor je  v svojih oddajah 
z urednicama ter občasno z raznim i 
gosti osvetlil marsikateri m anj znani 
del naše zgodovine. Vendar to niso 
bile -  razen prvih oddaj -  oddaje zgo
dovinarja, ampak pričevalca, dobre
ga poznavalca ene strani društvenega 
življenja p r i nas. Zato je  M ilan Pahor 
v svojih oddajah predstavil tis ti svet, 
v katerem je  b il on aktivno soudele
žen: Zvezo slovenskih kulturnih dru
štev, Društvo srednješolcev, tabor
nike, M atijo  Gubca itd., o katerih je  
znal veliko zanimivega povedati. Kar 
me je  m otilo  p r i tem ciklusu, n i bilo  
to, da je  obširno poroča l o vsemogo
čih pom em bn ih  in nepom em bn ih  
mladinskih levičarskih društvih, m o
tilo  me je, da je  potem  z enim stav
kom odpravil druga, katoliška društva, 
ali društva, k i spadajo v takoimeno- 
vani desni tabor. Naj dam primer. O  
Slovenski dijaški zvezi je  Pahor pove
dal, da je  bilo to katoliško dijaško dru
štvo, k i ga je  vodila predvsem ideja 
antikomunizma. Kot b i rekel, da je  b i
lo gibanje M atija Gubec skrajno le
vičarsko gibanje. In stop. Pa ne, "Gub
čevi" so im eli celo oddajo, da so raz
ložili svojo dejavnost, svoje ideje. Ver
je tno  b i tud i p r i D ijaški zvezi lahko 
odkrili kaj več ko t antikom unizem . 
Nastanek, delovanje in potem razpust 
Društva srednješolcev je  prav tako v 
Posebni oddaji predstavil Branko Jaz
bec. N iti z besedico pa n i b il omenjen 
v nobeni od da ji Slovenski ku ltu rn i 
klub, ki deluje nepretrgano od 1.1956.
V predzadnji odda ji je  m ed našte
vanjem vsemogočih mladinskih dru
štev bilo omenjeno, da m ladi p ri Slo
venski prosveti o rgan iz ira jo  Drago  
mladih, pišejo v Rast in organizirajo 
Slovenija Party. Vendar se m i zdi, da 

' imelo to društvo pravico, da bi ga 
Poimenovali vsaj s pravim imenom. In 
takih prim erov je  b ilo še in še.

Morda pa bo naslednji ciklus Po 
sledeh zamejske polpretekle zgodo- 
V|ne dopolnil, kar je  b ilo pom anjklji- 
Vega v tem, k i se je  pravkar iztekel.

' TEI

V PAHLJAČI MEDNARODNIH SKLADATELJEV

ANDREJ BRATUŽ 
NA GLASBENEM 
SREČANJU V BOLOGNI

OB PRVI OBLETNICI SMRTI LOJZE' \ SPACALA

JANEZ POVSE

Lansko leto se je Andrej Bratuž 
udeležil II. mednarodnega glasbene
ga srečanja Alfeo G igli v Bologni. Pri
reditev je  organizirala Accademia Fi- 
la rm onica iz istoim enskega mesta 
ter pritegn ila  avtorje iz kar štiridese
tih držav. O srednji namen srečanja 
je bil spodbuditi sodobno in inovativ
no kom poniran je ter zbrati glasbe
no čim pestrejšo pahljačo, ki bi zajela 
bodisi tradicionalne bodisi m odern i
stične pristope. Na ta način je sreča
nje povezalo in predstavilo kar J80 
skladb, ki so bile od januarja do de
cembra m inulega leta izvedene na 
kar sedemnajstih koncertih , in sicer 
v prestižni M ozartovi dvorani. Vse 
skladbe so bile tud i v živo posnete 
na zgoščenke ozirom a CD in te so 
sedaj ugledale luč sveta.

Andrej Bratuž je  glasbenemu sre
čanju v Bologni ponudil svojo Fanta
zijo na slovensko otroško pesem za 
klavir. Gre za kom pozicijo , ki je  na
stala na osnovi njegove lastne ugla
sbitve pesmi za najm lajše Muca na 
oknu Ljubke Šorli iz leta 1977. In ta 
kompozicija, ki ji izvir predstavlja pe
sem za najm lajše, je sedaj na zgo
ščenki skupaj z osm im i skladbami 
drugih avtorjev zares lepo zaživela. 
Predstavlja namreč občutenje odra
slega človeka, ki gleda na lastno o- 
troštvo, njegove radosti in brezskrb
nosti kakor tud i na ostrejše in kar zre
snjene spomine. Dvo in pol m inutna 
kom pozicija je, čeprav brez predaha, 
v bistvu sestavljena iz štirih  delov. 
Pričetek je  veder in svetel, m očno 
spom inja na otroško tekanje po son
čnem travniku, ki se izteče v neko
liko resnejši dodatek. Takoj se uve
de drugi del, ki pa je  nekoliko tiš ji, 
kot da bi zaznaval priha ja jočo spre
m embo ozirom a zaključek zgo lj sre

čne svetlobe in veselja. Izzven tega 
dela je pom enljiv  in zelo utišan, kot 
da bi bila slutnja sence in preobraz
be še povsem blizu. In res je  tre tji 
del docela drugače čustveno intoni- 
ran. Ritem je počasen in težak, zelo 
zamišljen in v celoti zasenčen, slu t
nja je torej doživela svojo tesnobno 
potrd itev. Veselja ni več, n iti prave
ga življenja ni več, kot da se je zgodi
lo nekaj usodnega. Kot da se je zgo
dilo ali se ravnokar dogaja. O stri a- 
kordi na koncu tega dela so udarci, 
ki dokončajo tis to , kar so mračne 
sence prej napovedovale. Presenet
ljivo se iz vse te stiske ponovno izvije 
svetel in srečen ritem  pričetka, le da 
sedaj z že doživeto zre lostjo in o la j
šanjem, ker je vse hudo m inilo. O gla
si se nastavek resnejšega dodatka, ki 
bo povzel ce lo tno zgodbo, toda v 
samem fina lu  se skladba nenadoma 
dvigne v slovesen in navdušen za
ključek, v zmagoslavje življenja in ne
prem agljivega upanja.

Kot rečeno, je Fantazija na sloven
sko otroško pesem  Andreja Bratuža 
pogled na otroštvo z zrele razdalje 
na način zbranega podoživljanja in 
v tem je njena osrednja vrednost. Po
leg tega je v njej slišati mehko preple
tanje nedo ločljiv ih, vendar nedvom
no navzočih slovenskih pesmi, skra
tka slovensko dušo in njen način do
življanja sveta, način, ki je  slej ko prej 
nežen in k ljub  tem u presenetljivo 
razgiban. In ne nazadnje je  skladba 
prispodoba živ ljen ja kot takšnega, 
namreč nenehno živega nizanja sve
tlejših in tem nejših trenutkov, niza
nja, ki se nikdar ne zaustavi. O troš
tvo kot da se tega menjavanja še ne 
more zavedati, odrasla oseba pa prav 
s pogledom na otroštvo prepozna vso 
resnico ter odkrije v življenju dihanje 
mnogoobrazne in trajne lepote.

SREČANJE Z
MODERNO
UMETNOSTJO

MARKO VUK

Preteklega maja je  poteklo eno leto, 
odkar se je  od nas za vedno poslovil 
tržaški slikar in grafik Lojze Spacal. Ob 
takih in podobnih priložnostih se člo
veku ponavadi utrnejo misli, ob katerih 
pa tvegamo, da se spremenijo v šablo
no, zato bom tokrat spomin na tega u- 
metnika skušal oživiti nekoliko drugače.

Gre pravzaprav za m oj odnos do 
moderne umetnosti oz. prvo srečanje 
z njo. V kraju, kjer sem doma, sem na 
Mirenskem Gradu v letih 1957 in 1958 
že kot otrok lahko občudoval Toneta 
Kralja, k i je  na velike lesonitne plošče 
z oljn im i barvami slikal postaje Križe

vega pota za tamkajšnjo cerkev. Ven
dar je  to bila umetnost, čeprav nekoli
ko ekspresivno stilizirana, k i je  še ved
no temeljila v realistično-pripovednem
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Spacalova naslovnica kn jige  Stanka Vuka Z e m lja  na zahodu  (K oper 1959)

SODOBNE TEŽAVE IN IZZ IV I ZALOZNISKIH HIS

OB KNJIŽNEM"SEJMU v  TURINU
Prejšnji teden se je v Turinu končal tradicionalni sejem, na kate

rem so se predstavile razne založniške hiše, ki delujejo v Italiji. Ugo
tovili so, da jih trenutno deluje približno štiri tisoč. Založnikov, ki 
izdajajo več kot enajst knjig letno, kar je tudi merilo za resno 
založniško hišo, je med temi le 695; te izdajajo letno 52 tisoč knjig, 
od tega predstavljajo približno šestdeset odstotkov novitete, ostalih 
štirideset odstotkov pa ponatisi.

Srečanje založnikov je b ilo tud i 
od lična priložnost, da se založniki 
srečajo in se pogovorijo  o težavah, 
ki pestijo to panogo. Prvi problem  
je  ta, da ita lijanski potrošniki berejo 
zelo malo. Po zadnjih anketah je v 
zadnjih dvanajstih mesecih prebra
lo eno kn jigo prib ližno 55% vseh ita
lijanskih  potrošn ikov. Ta odstotek 
vključuje tud i šoloobvezne otroke, ki 
knjige m orajo brati, pa tud i vso tisto 
publiko, ki bere samo zelo lahke kn ji
ge, to je predvsem ali celo izključno 
roza romane ali kaj podobnega. Zal 
pa to negativno vpliva tud i na založ
nike. V letu 2000 je  npr. letni obseg 
prodaj kn jig  znašal le 6.750 m ilijard, 
kar pomeni, da se je povpraševnje po 
knjigah v tem letu povečalo za nekaj 
več kot en odstotek. Ta prirastek pa 
gre prip isa ti po eni strani nekoliko 
višjim  prodajnim  cenam zaradi in fla
cije, po drugi strani pa predvsem vse 
večjemu povpraševanju po tehničnih 
kn jigah. Največ povpraševanja je 
b ilo  po knjigah in elektronskih ver
zijah encik lopedij in knjig. V zadnjih 
letih pa beležijo precejšnjo rast tud i

koledarji in podobne publikacije ter 
prodaja in fo rm acij preko svetovne 
spletne mreže. N a jbo lj obsežen sek
tor predstavlja jo leposlovne knjige 
za odrasle ita lijanskih pa tud i tu jih  
avtorjev, ki pokrije jo  57% celotnega 
obsega prodaj. Nekaj več kot 17% 
prodaj predstavlja jo šolski učbeniki. 
Le devet odstotkov vseh prodaj pa 
odpade na zgoščenke. Največje pov
praševanje je  b ilo  po d ida k tičn ih  
zgoščenkah, po enciklopedijah, pa 
tud i po igricah. Poleg tega pa se ita
lijanski založniki srečujejo še z d ru
g im i težavami. Za marsikaterega za
ložnika bo verjetno najtežje uvesti v 
svoj proizvodni proces nove tehnolo
gije, za katere bodo potrebne obsež
ne investicije. Male založniške hiše 
pa si tako obsežnih investicij ne bodo 
mogle privoščiti. Založniki m ora jo 
poskrbeti ne samo za knjižne izdaje, 
pač pa tud i za drugačne oblike, kot 
so zgoščenke, videokasete, elektron
ska knjiga ipd. Založniki pa im ajo 
tud i precej težav pri d is tribuciji. Za
radi vse večje in form atiz iranosti po
slovanja lahko knjigarna v vsakem 
trenutku pove, katere knjige potre

buje in koliko kn jig  ima še na zalogi. 
Tako skušajo knjigarne om ejiti ob
stoječe zaloge. S tem om eji prodaja
lec tveganje neprodanih knjig. Založ
n ik pa lahko sam osto jno načrtu je  
tiskanje novih izvodov, ko se pojavi 
potreba.

Založniške hiše bi seveda rade po
večale ne samo obseg prodaj, pač pa 
tud i zanimanje za branje samo, kar 
bi do lgoročno vplivalo na višje pro
daje. Zaradi tega nameravajo odpre
ti celo vrsto izredno velikih trgovin, 
to je tako imenovane megastore, v 
katerih bo potrošnik poleg kulturne 
ponudbe dobil še druge dobrine, kot 
so glasbeni stolp i, telefone in raču
nalnike pa tud i bar, prodajalno vs
topnic za koncerte in druge podob
ne pobude.

Poleg tega naj bi take velike trgo 
vine organizira le tud i srečanja z av
torji, kar bi nedvom no pripom oglo 
k š iritv i kroga bralcev. Obenem pa 
izda ja te lji načrtu je jo , da bi knjige 
prodajali ne samo v knjigarnah, pač 
pa tud i na drugih ne čisto konven
cionalnih mestih, kot so npr. muzeji, 
trgovine jestvin, ali po televiziji ipd. 
Ravno tako pa skušajo ita lijanski iz
da ja te lji razširiti ponudbo.

Zelo uspešne so bile pred kakim 
letom tiste izdaje, ki so potrošnika 
stale celih 1.000 lir. Te knjige so bile 
med bralci zelo razširjene in so doži
vele izjemen uspeh.
—— — — —  MP

izročilu. Prav v tistih letih pa nas je  na 
osnovni šoli v Mirnu začel poučevati 
likovni pouk Silvester Komel, ki nam je  
razširil obzorja in nas likovne pojave 
naučil doživljati in dojemati globinsko, 
v skladu z našim notranjim  videnjem. 
Morda se tega takrat še zavedali nismo, 
a nas je  Komel uvajal prav v to smer.

Prišli so nato na vrsto prvi obiski pri 
sorodnikih v Trstu, kjer sem lahko ob
čudoval Spacalovo grafiko  Sneg na 
Krasu iz leta 1956, p ri kateri pa nikakor 
ne gre za kakšno id ilično razglednico, 
marveč za preprosto, izrazno skopo 
kompozicijo v večbarvnem lesorezu, 
kjer se belina snega v urejenih sestavih 
v nekakšni mreži prepleta z značilnimi 
prvinami tradicionalne kraške arhitek
ture (zid, okno, vrata, gank ipd.).

Nato pa smo leta 1959 končno pri
čakali prvo izdajo zbranega dela naše
ga sorodnika, pesnika in pisatelja Stan
ka Vuka z naslovom Zemlja na zaho
du in kmalu sem na platnicah prepo
znal značilen Spacalov slog mrežasto 
razporejenih ploskovitih likov z dom i
nanto izrazito poudarjene Kraševke oz. 
Primorke s škafom na glavi. Zenska, ki 
je  pokrita z ruto, nam kaže hrbet in od
haja p ro ti domu, ki je  v ozadju podo
be označen le z najnujnejšim i atribu
ti: strnjeno zidana primorska arhitektu
ra, škure zaprtega okna, ograja ganka, 
kamnita streha, prislonjena lestev. Vse 
skupaj pa je  obeleženo s toplo barvno 
lestvico, k i se naravno prilega sredo
zemskemu razpoloženju.

To so skratka tisti m ladostni vtisi in 
spodbude, k i v nas puščajo trajno sled 
ter vplivajo na naša zanimanja in po
klicne nazore. V tem tud i vidim pomen 
svojega prvega srečanja s Spacalovo 
umetnostjo.
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DOPISOVANJE 
MED REBULO 
IN CECOVINIJEM

KANDIDATI PREDSTAVLJAJO 
SVOJE PROGRAME

FO TO  KR O M A

Tržaška pokrajinska uprava 
je založila zanim ivo publikaci
jo, ki nosi naslov Carteggio Sca- 
zonte, avtorja pa sta - kar je  
kljub spremembam za tržaško 
stvarnost še vedno nekoliko ne
običajno - slovenski in italijan
ski tržaški pisatelj: A lo jz Rebu
la in M anlio Cecovini. Gre nam
reč za objavo dopisovanja med 
Rebulo in Cecovinijem od leta 
1995 - ko sta se spoznala na 
O pčinah - do lani.

Pred šestimi leti sta se nam
reč Rebula in Cecovini spozna
la v openskem Prosvetnem do
mu, pobuda o dopisovanju pa 
je prišla od Cecovinija. V svojih 
pismih sta si avtorja izmenjala 
poglede in stališča o temeljnih 
vprašanjih človekovega biva
nja, o religiji, ku ltu ri in književ
nosti. Tako sta si prišla naproti 
A lo jz Rebula, pisatelj, profesor 
klasičnih jezikov, ki je  trdno  
vpet v slovenstvo in krščanstvo, 
in M an lio Cecovini, italijanski 
književnik, sicer pravnik po izo
brazbi in poklicu ter človek, ki 
je  imel pom em bne po litične 
odgovornosti, ne nazadnje pa 
verski skeptik in prostozidar.

Knjigo so predstavili v pone
deljek, 28. t.m., v dvorani liceja 
Dante Alighieri v Trstu, med dru
gim ob prisotnosti in sodelova
nju predsednika tržaške pokra
jine Renza Codarina, odborn i
ka za ku ltu ro Claudia Grizona 
in Paola Quazzola, ki je  sprego
voril o delu, ter umetnostnega 
kritika in poslanca Vittoria Sgar- 
bija, ki je  v svojem značilnem 
slogu poskrbel, da predstavitev 
ni bila dolgočasna. Težko je po
m isliti, da ni šlo za predvolilno 
potezo. A kljub temu je dogo
dek pomemben, ker gre za no
vo srečanje med slovensko in 
italijansko kulturo v Trstu, ki sta 
si b ili preveč časa vsaka sebi, 
sedaj pa dokončno spoznava-

40-LETNICA ROJANSKEGA 
MARIJINEGA DO M A

V nede ljo , 27. maja, je v 
župnijski cerkvi v Rojanu tam 
kajšnji slovenski kaplan msgr. 
Stanko Zorko daroval zahval
no mašo ob š tiridese tle tn ic i 
tam kajšnjega M arijinega do
ma, ki so ga zgradili leta 1961 
v ulici Cordaroli. Prihodnjo ne
deljo, 3. junija, pa bo dopold
ne v cerkvi maša, ki jo  bo da
roval tržaški škof msgr. Evgen 
Ravignani, popoldne pa bo v 
M arijinem  dom u kultu rna pri
reditev s srečolovom, ki ga pri
rejajo domače organizacije. O  
ob le tn ic i in n jeni proslavitv i 
bom o obširneje poroča li p ri
hodnjič.

ta - bolje rečeno italijanski del 
spoznava - da obe polnopravno 
spadata v okvir tržaške ku ltu r
ne stvarnosti. Z italijanske stra
ni je zgled ravno Manlio Cecovi
ni, človek, ki v preteklosti ni po
sebno slovel po ljubezni do Slo
vencev, v zadnjih letih pa je  na
vezal pomembne stike s pred
stavniki krajevne slovenske kul
ture. Nekaj podobnega se je  
zgodilo pred nekaj leti, ko je 
prav Cecovini v dvorani knjigar
ne M inerva predstavil ita lijan
ski prevod romana Borisa Pa
horja Nekropola. Zato je na take 
pobude treba gledati z zanima
njem, četudi gre za bolj ali manj 
prikrito poceni predvolilno rekla
mo. Gre namreč za proces, ki 
presega ozke politične interese.

Do upravnih volitev na Tr
žaškem manjka še dober teden 
dni, koalicije in kandidati, ki se 
bodo na njih pomerili, pa pos
pešeno predstavljajo in razla
gajo javnosti svoje programe. 
Najbolj se postavlja v ospredje 
kampanja za izvolitev nasled
nika Riccarda llly ja na čelu tr
žaške občine. Za županski stol
ček se v glavnem potegujeta 
dva kandidata: predstavnik de
snosredinskega zavezništva 
Dom a svoboščin in bivši mi- 
Ijski župan Roberto Dipiazza 
ter kandidat leve sredine - se 
pravi O ljke in lllyjeve občanske 
liste - in bivši predsednik tržaš
kih industrijcev Federico Paco- 
rini. Oba kandidata sta že več
krat predstavila javnosti svoja 
programa, v ponedeljek, 28., in 
v torek, 29. t.m., pa sta bila oba 
gosta Slovenskega deželnega 
gospodarskega združenja.

Programa obeh županskih 
kand ida tov sta si v m nogih  
točkah podobna: tako si npr. 
oba prizadevata za pospešitev 
dialoga z raznimi kategorijam i 
podjetnikov (obrtnikov, trgov
cev idr.), ki morajo tako po mne
nju Pacorinija kot D ipiazze b iti 
soudeležene pri odločitvah, ki 
jih  sprejema občinska uprava. 
Tako Pacorini kot Dipiazza po
zitivno gledata na približeva
nje Slovenije Evropski zvezi, v 
katero mora vstopiti čimprej, 
saj bo to pomenilo dodatno pri
ložnost za razvoj (zanimivo, da 
ima desna sredina glede Slo-

s n n?

venije in nasploh glede širitve 
Evropske zveze na vzhod neko
liko drugačno mnenje kot D i
piazza - kako se bo vse to uskla
dilo, je  seveda vprašanje). Slo
venska manjšina ni več - vsaj 
tako zgleda - "m oteč element" 
na teh volitvah, saj je  po mne
nju Dipiazze treba, ob gospo
darskem razvoju, pom isliti tudi 
na ohranitev tradicije in iden
titete, v tem primeru slovenske 
identitete. Poleg tega se je kan
d ida t Dom a svoboščin med 
drugim  osredotočil na potrebo 
po izboljšanju odnosa med ob
čani in upravo, na potrebo po 
sodelovanju med raz ličn im i 
gospodarskimi panogami, pred
vsem pa je  poudaril, kako je

treba ljudem ponovno v liti za
upanje.

Federico Pacorini pa se zav
zema za nadaljevanje tiste up
ravne izkušnje, ki se je pričela 
s prvo izvolitvijo Riccarda lllyja 
za župana 1.1993. Pri tem je na 
srečanju s predstavniki SDGZ 
med drugim  poudaril, da je  tre
ba obnoviti odnos med občin
sko upravo in gospodarskim i 
kategorijam i, saj mora občina 
pri svojem delovanju spoštova
ti in vrednotiti domače gospo
darstvo. Zavzel se je  za izvaja
nje zakona za zaščito slovenske 
manjšine: Slovenci, Ita lijani in 
drugi smo vsi Tržačani in tako 
bomo lahko končno rekli, da je 
Trst večnarodno, večkulturno

in večreligiozno mesto. Sam mi
sli vključiti v svoj odbor pripad
nika slovenske manjšine: ime, 
je dejal, bo razkril pred balo- 
tažo, vsekakor gre za mlajšega 
in po Pacorinijevih besedah ze
lo sposobnega človeka. Med 
ostalim i stvarmi je  kandidat le
ve sredine predvsem poudaril 
potrebo po pozornosti do mla
dih, rekoč, da je treba Trstu 
"m enjati kri". Tudi Pacorini se 
je zavzel npr. za razvoj turizma, 
agriturizm a ter za čimprejšnje 
oblikovanje kraškega parka.

Po skopem orisu programov, 
ki so si podobni tako na tržaški 
in m iljski občinski kot na po
krajinski ravni, upoštevajoč se
veda krajevne specifičnosti, 
naj povemo kaj o kandidatih. 
V mislih imamo kandidate slo
venske narodnosti, ki si bodo 
prizadevali za izvolitev v trža
ški in m iljski občinski svet oz. 
v pokrajinski svet. Za tržaški 
občinski svet kandidirajo na li
sti O ljke trije  Slovenci: ponov
no se bosta potegovala za izvo
litev Peter M očn ik  kot pred
stavnik Slovenske skupnosti in 
Igor Dolenc kot predstavnik 
Levih demokratov. Stranka ita
lijanskih in slovenskih komuni
stov pa v okviru O ljke kandidi
ra Igorja Pavletiča. Stranka ko
munistične prenove ne podpi
ra levosredinskega kandidata 
Federica Pacorinija in za župa
na kandidira dosedanjega sve
tovalca Igorja Cancianija.

O K R O G L A  M I Z A  V M A L I  D V O R A N I  KUL TU RN EG A D O M A  V TRSTU:  KAj  JE SLOVENSTVO

EDINO NEPRISTRANSKOST VODI 
DO SKUPNIH CILJEV

MATJAŽ RUSTJA

V soboto, 26. t.m., je krožek 
Premik priredil okroglo mizo z 
zanimivim in izzivalnim naslo
vom Kaj je  slovenstvo? M nožič
ni odziv na srečanje v mali dvo
rani Kulturnega doma v Trstu je 
dokaz, da je danes to vprašanje 
še vedno aktualno, morda bolj 
kot v preteklosti, saj nove evrop
ske geopolitične ureditve zah
tevajo jasne odgovore, še pred 
tem pa odločno poglobitev v bit 
in smisel narodnih subjektov.

Večer sta vodila člana Pre
mika M artina Slavec in Gorazd 
Bajc, ki sta v začetku predsta
vila goste in jim  predala bese
do za uvodne ali izhodiščne 
besede. Prvi poseg je imela so
ciologinja in antropologinja dr. 
Marija Jurič Pahor, ki je v današ
njem svetu globalizacije posta
vila pod vprašaj domnevno ka
tegorijo  homogenega sloven
stva in izrazila vprašanje o etič
nosti v smislu m ultiku ltu rnosti 
in sprejemanja različnega. Raz
členjeno je opredelila razne poj
me, ki oblikuje jo narod (nacio
nalizem, avtonom ija, identite
ta...) in ga postavljajo v pisano 
druščino ostalih narodnih sub
jektov. Potem je besedo prev
zel pesnik, prevajalec in publi
cist Bert Pribac, ki je do lgo let 
živel v Avstraliji, danes pa do
muje v rojstni Istri. Gledanje na 
slovenstvo je izrazil zelo oseb-

FO TO  KROM A

no in izkustveno. Zaključne m i
sli je  strnil v ugotovitev, da je 
slovenstvo vrednota, ki posa
mezniku vzbuja v srcu lagodje, 
m ir in domače počutje  sredi 
toplega naroda. Tretji je bil na 
vrsti diplomirani filozof in ured
nik revije Tretji dan Ivo Kerže. 
Konstitutivni element naroda 
je po Keržetovem mnenju ma
terin jezik. Jezik, ki so nam ga 
položile rojenice v zibelko, nas 
po lepoti privlači in le preko je
zika se približujemo popolni biti 
naroda. Najbolj nacionalno je 
torej pesništvo ali lepota pesni
ške besede, ki kaže v svoji ne-

prevedljivosti bistvo naroda. Ele
mentov slovenstva pa je ničko- 
liko, tako da je Kerže predlagal, 
da bi neka ustanova (morda 
SAZU) poskrbela za pogloblje
no štud ijo korenin slovenske
ga naroda. Nazadnje pa je spre
govoril še pisatelj in profesor 
na oddelku Sociologije ku ltu 
re na ljubljanski Filozofski fakul
teti dr. Igor Škamperle. Identi
teta je po mnenju svetoivan- 
skega rojaka vselej nekaj kom
pleksnega, ki se v času spremi
nja in na katero moramo biti po
nosni in jo  znati ovrednotiti. Prav 
gotovo sestavlja identite to na

roda tudi jezik, Škamperle pa je 
npr. poudaril prav poseben, in- 
timističen odnos, ki ga Slovenci 
imamo do narave. Napovedana 
udeležba literarnega zgodovi
narja Toma Virka je odpadla za
radi osebnih razlogov.

Začetni posegi so si bili do
kaj različni, tudi razprava pa je 
pokazala, da so si večkrat izra
zi, pristopi in stališča raznoliki 
in da je torej občutek pripadno
sti nekaj zelo individualnega. 
Vsakdo ga čuti po svoje, skupek 
vseh misli pa daje živo sliko slo
venstva, ki je torej nujno spre
m enljivo v času in prostoru.

O krogla miza je želela b iti 
korenit prerez slovenstva da
nes v zamejskem in matičnem 
prostoru. Povezovalca sta vo
dila debato po sklopih vpra
šanj, ki so vodila od začetne 
opredelitve slovenstva do no
vih izzivov, ki jih  za slovenski 
narod predstavlja vključitev v 
Evropsko zvezo. Večina gos
tov, pa tud i publike, je izrazi
la misel, da je  vstop v Evrop
sko zvezo neznanka, ki ji šibak 
narod ne zna kljubovati. Naj
prej m oram o spoznati, kaj je 
slovenstvo, šele potem lahko 
vstop im o v družbo večjih na
rodov. Nedvomno pa predstav
lja širitev Evropske zveze tud i 
izziv, ki bo prav naše kraje o- 
vrednotil v povezavi z matico, 

j  celotna Slovenija pa lahko pos
tane to, kar je  vedno bila: dr
žava, ki v srcu Evrope povezu
je zahod z vzhodom, pa tudi se
ver z m orjem . A li smo na to 
že samozavestno pripravljeni?

Premikovci, pripadniki m laj
še generacije, so upravičeno 
čutili potrebo po širšem razgo
voru o teh problematikah (je 
tega pri nas dovolj?), ki ned
vomno žulijo marsikoga izmed 
nas. Pomembno je dejstvo, da 
se problem atike lotevajo mla
di, spodbudno pa je predvsem 
to, da se pogovoru približujejo 
apo litično  in neopredeljeno, 
kar nedvomno kaže paleta so
botnih gostov. Prepogostokrat 
je bila narodna zavest v službi 
te ali one ideologije in je tako 
izgubila potrebno moč nepri
stranskosti, ki edina vodi do 
skupnih ciljev.
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TRŽAŠKA

VESEL IN Ž I V A H E N  K O N E C  T E D N A  V M A Č K O L J A H

Praznik češenj - in ne Praz
nik ČEČENJ, kot nam jo  je  v 
prejšnji številki zagodel tiskar
ski škrat in za kar se iskreno op
ravičujemo (a predstavnik or
ganizatorjev nam je dejal, da 
rusko veleposlaništvo ni prote
stiralo) - je  tud i letos privabil v 
Mačkolje pisano množico obis
kovalcev od blizu in daleč. Do
mačinom in ostalim že dobro 
znana lokacija, kjer že deset
letja poteka ena najbolj p rilju 
bljenih šager na Tržaškem, je 
ponovno postala prizorišče ve
selja, petja in dobrega razpo
loženja ob okusni domači hra
ni in pijači ter seveda sladkih 
češnjah, ki so pričakale slado
kusce od blizu in daleč.

Pravijo, da se je  v soboto 
zvečer pločevinasta kača parki
ranih vozil vila do naftn ih re
zervoarjev ob vznožju hriba, 
zato je nekdo rekel, da je tisti 
večer v Mačkoljah moralo biti 
kakih 10.000 ljudi. Verjetno je 
taka številka pretirana, a kljub 
temu so bili organizatorji praz
nika - Prosvetno društvo Mač
kolje - zelo zadovoljni s sobot
nim obiskom, ki je po njihovi 
oceni bil v sozvočju z najboljšo 
tradicijo Praznika češenj, tako
da se je na prizorišču sagre in
tam oko li tr lo  od 2.000 do 
5.000 obiskovalcev. Praznik 
srno obiskali v nedeljo, 27. t.m., 
proti večeru: vse mize so bile 
zasedene, pred blagajnami in

kioski, ki so ponu ja li najraz
ličnejše dobrote, pa so se vile 
dolge vrste. Tako lahko reče
mo, da je zadovoljstvo organi
zatorjev bilo veliko tudi v ne
deljo.

Sicer se je Praznik češenj pri
čel že v petek, 25. t.m., ko so 
ob 17. uri odprli kioske, v večer
nih urah pa so se obiskovalci 
lahko zavrteli v plesu ob zvo
kih ansambla M odri val. Podo
ben spored je  bil v soboto, 26. 
t.m., le da je za dobro razpo
loženje na plesu tokrat poskr
bel Zamejski kvintet. V nede

ljo, 27. t.m., so kioske odprli že 
ob 15. uri, proti večeru pa je 
stekel kulturn i program, ki so 
ga ob likova le  m ažore tke  iz 
Povirja, poleg njih pa je še na
stopil Pihalni orkester Rokava 
iz M arezig, ki letos praznuje 
stoletnico. Številni udeleženci 
pa so v večernih urah lahko 
poskusili svoje plesno znanje 
ob zvokih ansam bla Happy 
Day. Praznik češenj 2001 seje 
zaključil v ponedeljek, 28. t.m., 
ko so še zadnjič bili na voljo 
kioski z domačim i dobrotam i 
in so se obiskovalci lahko še

zadnjič zavrteli na plesišču ob 
zvokih Zamejskega kvinteta.

K uspehu letošnjega Praz
nika češenj je prav gotovo pri
spevalo lepo in toplo, skratka 
že po letno vreme, ki je ljudi 
naravnost silil v "beg" iz zapr
tih  p ro s to rov  na svež zrak. 
Uspeha pa zagotovo ne bi bilo 
brez požrtvovalnosti številnih 
članov PD M ačkolje vseh sta
rosti, ki vsako leto zavzeto in 
nesebično skrbijo, da je n jiho
va vaška šagra vedno privlač
na in sveža.

NA B R E Ž I N A  /  Z B O R O V S K I  VEČER V STARI VASI

ZBOROVSTVO ŠE VEDNO POMEMBEN
KULTURNI DEJAVNIK

V soboto, 26.maja, je bil v 
Stari vasi "p ri Spjln ih" v Nab
režini izjemno prijeten večer. 
Kulturno društvo Igo Gruden je 
letošnjo pevsko sezono zaklju
čilo z zborovsko prireditv ijo  na 
lepem vaškem borjaču, ki ga je  
za to priložnost uredilo v kon
certni prostor. Na programu so 
bile tri vokalno različne skupine, 
najprej mladinski zbor Kraški 
slavček pod vodstvom Alenke 
Radetič, nato Ženski zbor De
vin pod vodstvom Hermana An
toniča ter mešani zbor Igo Gru
den iz Nabrežine, ki ga je za 
to priložnost vodil Janko Ban, 
ker je stalni d irigent zbora, Adi 
Danev, trenutno na okrevanju 
po zahtevni operaciji.

Kraški slavček je ob klavirski 
spremljavi Beatrice Zonta zapel 
intonančno čisto sedem dokaj 
zahtevnih pesmi iz svojega naj
novejšega repertoarja. S svojim 
dinamično zasnovanim progra
mom prinaša zborček svežino 
in veselo razpoloženje ter doka
zuje, kako lahko tud i v današ
njem času resno delo navduši 
doraščajoče, da radi pojejo.

Kot gost na prireditvi je na
stop il ženski zbor Devin. Ta 
pevska skupina nadaljuje do l
go le tno trad ic ijo  dekliškega 
zbora, ki je v Devinu deloval 
pod vodstvom Hermana Anto
niča celih 25 let. V zadnjih dveh 
letih so se pevke ponovno or
ganizirale kljub družinskim ob
veznostim in pojejo predvsem 
v lastno veselje in zabavo. Na

koncertu so predstavile nekaj 
priredb narodnih pesmi, dve 
polifonski ter Ignacija O te  Na
še korenine. S svojim lepim in 
uglajenim  nastopom so nav
dušile številno občinstvo.

V tretjem delu sporeda je na
stopil še domači mešani zbor 

' s skladbami Adija Daneva, ki so 
bile napisane prav za ta zbor. 
Občinstvu sta bili všeč poseb- 

; no uglasbitvi dveh Grudnovih 
otroških pesmi, pa tud i prired
be ljudskih pesmi so bile top lo 
sprejete. O b koncu sta bila še 
dva dodatka, od katerih je ene

ga dirigirala Beatrice Zonta, ki 
sicer korepetira pri zboru. Vsem 

! izvajalcem se je zahvalila prof. 
Mariza Škerk, ki je tudi spom
nila prisotne, da je petje v Nab
režini pomemben kulturn i de
javnik; omenila je tudi Sergija 
Radoviča in njegov nekdanji 
otroški zbor Kraški slavček, iz 
katerega pravzaprav izhaja ve
čina pevcev, ki so nastopili na 
sobotnerm  večeru. Hvaležna 
publika se je  po koncertu še 
dolgo zadržala s pevci v prije t
nem domačem okolju.

ŠE DVE VESTI Z 
NABREŽINSKEGA KONCA
Ko smo zaključevali redakci

jo, sta v uredništvo prispeli še 
dve poročili o dogajanju na de- 
vinsko-nabrežinskem  koncu 
Eno poročilo se nanaša na zak
ljučno prireditev v osnovni šoli 
Josip Jurčič v Devinu, ki je bila 
v soboto, 26. t.m. Drugo pa je 
poročilo o izletu nabrežinske 
župnije na Gorenjsko, kije pote
kal 20. t.m. Zaradi pomanjkanja 
prostora pa bomo članka v ce
loti objavili v prihodnji številki.

nedeljo, 3. junija, ob 18. uri, v Marijinem domu v Rojanu.
1 sporedu bosta zborovska, instrumentalna in vokalna glasba 

icr prikaz nastanka Marijinega doma v sliki in besedi. Bogat 
srečolov je namenjen slovenskim misijonarjem.

v
Na
ter

OBVESTILA

BRALCE IN zlasti naročnike 
obveščamo, da je naša uprava 
v Trstu na razpolago le v četrt
kih od 9. do 13. ure. Naročnike 
in bralce prosimo, naj to upo
števajo z upanjem, da bomo 
vprašanje v kratkem uredili. - 
Uprava Novega glasa

MESEČNA MAŠA za edinost bo 
v ponedeljek, 4. junija, ob 17. 
uri v M arijinem  domu v ul. Ri- 
sorta. Vabi Apostolstvo sv. Ci
rila in M etoda v Trstu.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izobra
žencev in Knjižnica Dušana Čer
neta vabita v ponedeljek, 4. ju 
nija, ob 20.30 v Peterlinovo dvo
rano na predstavitev kn jige 
Nikolaja M ikhailova Jezikovni 
spomeniki zgodnje slovenščine, 
ki je pravkar izšla pri M ladiki. 
Avtorja in delo bo predstavila 
dr. Irena Orel, profesorica na 
Oddelku za slovanske jezike in 
književnost na Univerzi v Ljub
ljani.

SLOVENSKA V1NCENC1JEVA kon
ferenca in Klub prijateljstva va
b ita  v če trtek , 6. ju n ija , ob 
18.30 v Barkovlje k uri molitve 
z mašo za duhovne poklice, 
m ladino in družine.

ZVEZA CERKVENIH pevskih 
zborov vabi na zaključni nas
top udeležencev letošnjega or
gelskega tečaja, ki ga na O pči
nah vodi prof. Angela Toma
nič. Koncert bo v sredo, 6. 6. 
2001, ob 20.30 v openski žup
nijski cerkvi.

DAROVI

V SPOMIN župnika g. Rudija 
Bogatca daruje jo za m isijon 
tržaške škofije v A frik i njegove 
sestrične in bratranci 170.000 
lir, teta Kristina in sestrična 
Nadja z družino pa 200.000 lir.

ZA MARIJIN dom v Rojanu da
rujejo: Pierina Lozej 100.000 
lir; M arija  in M arko U dovič 
400.000 lir.

ZA CERKEV v N abrežin i: 1. 
Gruden 50.000 lir; skavti AMIS 
30.000; Labinaz 80.000; Ciril 
F. 100.000; M ilič  100.000; bol
n ik i 240 .000 ; dr. Posarel l i  
100.000; Frandolič 100.000; v 
spom in na F. Rudež daruje 
Vida 50.000; Franja in Linko 
Visentin v spomin na Fani B. 
25.000 in na Ličko C. 25.000 
ter za cerkev 25.000; ob pogre
bu Ličke Caharija darujejo do
mači 100.000; Lea Caharija 
50.000; družina Brecelj v spo
min na Ličko C. 100.000; v spo
min na M irkota Radoviča da
ruje Lidija 50.000 lir.

V DSI O GRAND CANYONU
V ponedeljek, 28. t.m., je 

Društvo slovenskih izobražen
cev posvetilo redni tedenski 
večer odkrivanju lepot in nevar
nosti Grand Canyona v Združe
nih državah Amerike. To narav
no čudo je v sliki in besedi pre
dstavil dr. Andrej Beličič. Na za
četku je predavatelj podal zgo
ščen oris zgodovine Grand Can- 
yona in njegovega raziskova
nja. Prvič so nanj naleteli špan
ski konkvistadorji, neraziskan 
pa je ostal do druge polovice 
19. stol., ko seje po brzicah re
ke Kolorado spustila ekspedi
cija Johna Wesleya Povvella. 
Komercialno izkoriščanje kan
jona v turistične namene pa se 
je začelo sredi prejšnjega sto
letja. V drugem delu je dr. Be
ličič prikazal okoli sto diapozi
tivov z enotedenske plovbe po 
brzicah Grand Canyona, ki se 
ga je bil udeležil pred leti. Šlo 
je za plovbo, ki je bila polna tu
di življenjskih tveganj (predv
sem zaradi silovitosti brzic), ki 
pa daje človeku tudi neizmer
no zadoščenje ob pris tnem  
stiku z naravo, pa tud i s c iv ili
zacijo starodavnih indijanskih 
prebivalcev tistega področja.

Po mučni bolezni nas je zapustila naša draga 
mama, žena, sestra in nona

PAVLA FORČIČ
Od rajne se bom o poslednjič poslovili v petek, 1. junija. Po
kojnica bo od 10. do 12. ure ležala v kapelici v mrtvašnici v 
ul. Costalunga v Trstu. O b 12.40 bo maša v cerkvi v Šempo- 
laju, nato pa pogreb na domačem pokopališču.

Žalujoči svojci
Praprot, Šempolaj, Sv. Križ, Solkan 26. 5. 2001

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega moža in očeta

TULLIA ZAGHETA

se iskreno zahvaljujem o bratu in stricu g. V iliju  Žerjalu za 
pogrebni obred, somaševalcema, g. Maksu Suardu in p. 
Com postelli SJ, g. G iursiju, dalje sestri in teti Im eldi Žerjal 
Decleva za ganljive poslovilne besede, cerkvenim pevcem, 
sorodnikom , prijate ljem , znancem, kolegom  in dijakom, 
ki so nam stali ob strani v tem težkem trenutku in nam 
tako lajšali bolečino. Iskrena hvala vsem.

Svojci

TUDI LETOS JE PRAZNIK CESENJ 
PRIVABIL MNOŽICO LJUDI

MARIJ INA DRUŽBA,  RO)ANSKI  CERKVENI PEVSKI ZBOR 
IN KONCERTNA POBUDA ROJAN

v a b ijo  na  p r ire d ite v  ob

4 0 -L E T N IC I M A R IJ IN E G A  D O M A  
V  R O JA N U

9
Č E T R T E K , 
3 1 .  M A J A  
2001



NOVI GLAS /  ŠT. 21 2001

h r r in n l i l i^  - V i  i

V P O N E D E L J E K  N A  SE D E Ž U  S T R A N K E Z S K P /  O S R E D N J A  P R I R E D IT E V  O B  T I S O Č L E T N I C I  G O R I C E

PODPORA OLJKI ZA 
UPRAVNE VOLITVE

PRAZNIČNA GORICA, GLEJ!
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V ponedeljek zvečer se je na 
strankinem sedežu v Gorici se
stal pokrajinski svet Stranke Slo
venske skupnosti. Sejo je vodil 
predsednik stranke Hadrijan 
Corsi, na dnevnem redu pa sta 
bili dve glavni točki, in sicer ob
račun parlamentarnih volitev 
ter priprave na volilno kampa
njo za upravne volitve. Po uvod
nem nagovoru je besedo prev
zel pokrajinski tajnik Aleš Figelj, 
ki je povzel rezultate parlamt- 
narnih volitev, podčrtal zelo do
ber uspeh koalicije sredinski 
strank Marjetice, katere usta
novni član na deželni ravni je 
tudi slovenska stranka.

V nedeljo, 10. junija, bodo v 
naši deželi upravne volitve, na 
katerih se bodo volilni upravi
čenci odločali za novi pokra
jinski svet ter za nekatere po
membne občine, med katerimi 
sta Ronke in Tržič. SSk ježe pred 
časom jasno povedala, da pod
pora dosedanjem u pokra jin 
skemu predsedniku Brandolinu 
ni sploh pod vprašajem, saj dob
ro opravljeno delo v tem štiri-

letju ter odprt odnos do naše na
rodnostne skupnosti ter do čez
mejnega sodelovanja botrujejo 
nesporno podporo SSk levosre
dinski večini na pokrajini. Na 
skupni listi kandidatov O ljke za 
pokrajinski svet zastopa sloven
sko narodno skupnost v zagraj
skem okrožju David Grinovero, 
ki pa je žal edini slovenski kandi
dat, kar nedvomno predstavlja 
nazadovanje raprezentativnosti 
naše manjšine v pokrajinskem 
svetu, ki sta jo  v tem štiriletju 
predstavljala dva svetovalca.

SSk poziva volivce in somi
šljenike, naj podprejo in si priza
devajo za izvolitev vseh kandi
datov O ljke za pokrajinski svet.

G lede občinskih volitev v 
Ronkah se za slovensko manj
šino predstavlja M irjan Likar, 
član krajevne sekcije SSk, ki 
kandidira na listi Ljudskega cen
tra, medtem ko v Tržiču stranka 
podpira za svetvoalko v občin
skem svetu kandidatinjo Silvio 
Altran, ki se predstavlja na listi 
Marjetice.

O B T ISOČ LE TN IC I  GORIC E

PRAZNIČNA REVIJA 
ISONZO/SOČA

V to rek, 22. maja, so na 
tiskovni konferenci v Gorici pre
dstavili dvojno številko "časopi
sa na m eji", kot samo ured
ništvo imenuje goriško dvoje
zično revijo Isonzo/Soča.

Urednika revije Dario Stasi 
in Karlo Černič sta v sloven
skem in italijanskem jeziku pre
dstavila dvojno številko revije, 
ki je posvečena tisočletnici prve 
omembe Gorice in Solkana. Po
vedala sta, da bo v prihodnje 
Isonzo/Soča izhajala kot dvo
mesečnik in da bodo pri ured
ništvu vztrajali na dvojezično
sti, saj so mnenja, da mora Go
rica im eti revijo, v kateri sta 
enakopravno zastopana oba je
zika; včasih je v njej tudi kak 
furlanski zapis. Urednika revije 
sta povedala, da so si za praz
nično številko revije zam islili 
tako vsebino, ki naj bi prikaza
la kakovost življenja v Gorici. 
Gorica je namreč na raznih raz
predelnicah kakovosti življenja 
v italijanskih mestih na samem 
vrhu , p ri u re d n iš tv u  pa so 
mnenja, da ni vse tako lepo, kot 
se na prvi pogled zdi, saj po
grešajo večjo odprtost do slo
venskega dela prebivalstva in 
Nove Gorice ter Slovenije sa
me. Predvsem pa so na tiskov
ni konferenci podčrtali nesode
lovanje goriške občinske de
sničarske uprave z Novo Gori
co, kar je prišlo še posebej do 
izraza pri proslavljanju tisočlet
nice Gorice, ko je goriški župan 
Gaetano Valenti poskrbel, da se 
slovenske prisotnosti v mestu ni 
nikjer videlo. Prav Valenti je tudi 
nerazumljivo in brez opravičila 
oz. pojasnila odklonil pogovor 
z uredništvom revije Isonzo/So
ča in je zato v tokratni dvojni 
številki objavljen samo pogovor 
z novogoriškim županom Črto- 
m irom  Špacapanom, ki pove, 
da na ravni sodelovanja med 
sestrskima občinam a ob slo- 
vensko-italijanski m eji ni vse 
tako, kot bi moralo biti. Ured

nika sta povedala, da so hoteli 
Valentija vprašati, zakaj ni izpol
nil obljube, ki jo  je dal pred pe
tim i leti novogoriškemu župa
nu Tomažu M arušiču, da bo 
njegova občinska uprava sim
bolično podrla ograjo, ki deli 
mesto na dvoje, mrežo, ki bo
leče razdvaja pri novogoriški 
železniški postaji mesti na dva 
dela. In prav zato, ker Valenti 
ni pristal na pogovor, so se v 
uredništvu odločili, da vključijo 
v revijo snopič 40 fotografij iz 
Gorice in Nove Gorice, ki zgo
vorno govorijo o dvojnem ži
vljenju arhitekture in ljudi v teh 
mestih. Našteli so tudi vrsto za
vestnih oblik nesodelovanja Va- 
len tijeve občinske uprave z 
Novo Gorico in drugih oblik za
viranja prekomejnega sodelo
vanja: od tega, da Gorica ni 
hotela z Novo Gorico ob tisoč
letnici izdati skupne jubile jne 
poštne znamke, do tega, da so 
na praznovanje povab ili av
strijske goste iz Lienza, a bliž
njega Solkana ne; spomnili so 
se tud i tega, da je občinska 
uprava nedavno sa b o tira la  
tud i goriški maraton. Sodela
vec revije prof. Aldo Rupel je 
povedal, kako nesramno se je 
vedla občinska uprava pri orga
nizaciji prireditve Tisoč otrok na 
trgu, ko zaradi del na Travniku 
otrokom Travnik praktično ni bil 
dostopen, čeprav bi se z malo 
dobre volje dalo stvari urediti 
tako, da bi tudi otroci z obeh 
strani meje lahko na lep način 
doživeli najlepši trg  v Gorici.

Na tiskovni konferenci so 
predstavili tudi poseben izbor 
razglednic z vedutami Gorice, 
delo goriških fotografov Valte
rja Nanuta, Carla Sclauzera, 
Joška Prinčiča, Barbare Baron- 
celli in Roberta Kusterleta, ki 
pričajo o lepoti goriškega me
sta, a tudi o razdeljenosti me
sta na dva, med seboj premalo 
povezana in sobivajoča dela. 
— —— JUP

IVA KORSIC

V petek, 1. junija, in v pone
deljek, 4. junija, se bo v veliki 
dvorani Kulturnega centra Loj
ze Bratuž Zveza slovenske ka
toliške prosvete z osrednjo pri
reditvijo poklonila Gorici ob ti
sočletnici njene prve pisne o- 
membe v listini Otona III., v ka
teri je jasno povedano, da se 
kraju v slovenskem jeziku pravi 
Gorica. To neizpodbitno resni
co je  goriška občinska uprava 
znala ob raznih priložnostih v 
tem jubilejnem letu spretno pri
kriti in zamolčati. Pri pripravi in 
uresničitvi raznolikih pobud v 
čast Gorici je namenoma popol
noma prezrla, da v zgodovin
skem, preteklem in sedanjem 
(upajmo tudi v prihodnjem) kul
turnem utripu mesta bije tudi 
slovensko srce, ki je od davnine 
prisotno v tem obsoškem kraju. 
Z mestom je delilo tudi tragič
ne dogodke, ki so si sledili v tem 
dolgem zgodovinskem obdob
ju. Ker sta goriška občinska up
rava in njeno odborništvo za kul
turo ob načrtovanju prireditev 
ob tisočletnici obšla slovenski 
živelj v mestu, si je  kot ponava
di manjšina sama zavihala ro
kave in izpeljala že marsikate
ro uspelo zamisel, da bi samo
stojno počastila svoje mesto. 
Med raznolikimi prireditvami, ki 
so se že zvrstile in se še bodo v 
organizaciji ene ali druge sloven
ske Zveze ali posameznih druš
tev, je pri Zvezi slovenske kato

liške prosvete vzniknila zamisel 
za pomembno odrsko "predsta
vo", pri kateri bi sodelovala druš
tva, zbori, dramske skupine, 
glasbeniki, ki delujejo v ŽSKP. 
O drski scenarij za zgodovin- 
sko-scenski prikaz Gorica, glej 
je  napisal - kot je sam izčrpno 
povedal v intervjuju v prejšnji 
številki Novega glasa - Janez 
Povše, ki ga vsi dobro poznamo 
tudi kot pisca dramskih besedil.

Predsednika ZSKP dr. Dam
jana Paulina smo zaprosili, naj 
nam pove nekaj besed o tej svo
jski predstavi.

Kako in  zakaj se je  Zveza 
odločila za to veliko 
odrsko postavitev?
Zveza slovenske katoliške 

prosvete si je  to prireditev, pa 
tudi vse ostale omislila zato, ker 
je že vnaprej vedela, kako bo go
riška občinska uprava pri svojih 
proslavah zamolčala slovensko 
prisotnost v Gorici. Zato so vse 
slovenske pobude še bolj po
membne. Pred kratkim je Zve
za predstavila spominsko me
daljo, ki je  bila skovana za tisoč
letnico, izvedla je med drugim 
natečaj za zborovske skladbe in 
likovni natečaj za učence. Te po
bude so bili odmevne, a ta os
rednja prireditev bo gotovo še 
odmevnejša, ker jo  Zveza pri
pravlja z druženimi močmi v so
delovanju vseh društev in zbo
rov. Odrsko delo ima zgodovin
ski okvir in bo prikazalo sloven
sko prisotnost na Goriškem v 
tisočletnem obdobju. Zato smo

povabili k sodelovanju Janeza 
Povšeta, da nam je spisal bese
dilo in se mu zahvaljujemo za 
le-to. Navdušili smo tudi zuna
nje sodelavce, režiserja Adrijana 
Rustjo, koreografa Janeza Me
jača, dirigenta Hilarija Lavren
čiča, ki je poskrbel za glasbo, 
Davida Bandellija, ki bo vodil 
zbore, Snežico Černič, ki pri
pravlja kostume, in druge teh
nične pomočnike, ki imajo v os
krbi luč, izdelovanje scene in 
vsega, kar je pač potrebno za 
izvajanje zahtevne odrske upri
zoritve.

Kdo so pa nastopajoči?
Glavno vlogo ima pravza

prav plesno gibalna skupina, ki 
bo z g ibom  ponazarja la po
membnejše dogodke v tem ti
sočletju. Nastopili bodo štirje re- 
citatorji-igralci Slovenskega stal
nega gledališča Trst, poleg njih 
so še nekateri ljubiteljski igral
ci, pri katerih slišimo le glas, ker 
"nevidni" poosebljajo nekatere

osebnosti, kot npr. prvega goriš
kega nadškofa Attemsa, nekda
nje slovenske poslance v Rimu, 
in druge, ki so se zapisali v našo 
zgodovino. Poleg omenjenih 
nastopajo skoraj vsi zbori, vč
lanjeni v ZSKP, nekatere bomo 
poslušali samostojno v ozadju, 
ostali pa se skupno pojavljajo na 
odru ob začetku in koncu. Do
gajanje se bo začelo s prireditvi
jo  ob tisočletnici in se nato po
maknilo v zgodovino. Zgodovin
ski prikaz se bo sklenil s prosla
vo tisočletnice. Izvirne glasbene 
točke je za to priložnost napisal 
Hilarij Lavrenčič, pod njegovo 
taktirko jih  bo v živo izvajal ko
morni ansambel. To je v glav
nem bistvo prireditve, ki bo pri
jetna, nedvomno pa pomemb
na in mislim, da bo resnično pri
kazala pravo podobo Gorice, 
prisotnost Slovencev, Italijanov 
in drugih narodnosti na tem 
geografskem prostoru. V dose
danjih prireditvah, ki jih  je pri
pravila občina, je bila namreč 
tisočletnica osvetljena le z itali
janskega zornega kota, vse os
talo je bilo previdno zamolčano. 

Zakaj pa ne bi tako 
odmevne prired itve  
izva ja li na prostem?
To je težko izvedljivo, saj 

predstava sama zahteva precej 
tehničnih pripomočkov, ki so 
možni le v dvorani. Ko si bodo 
gledalci ogledali odrski prikaz, 
jim  bo jasno, zakaj ni bil izve
den na prostem.

KONCERT M A R I J I N I H  PESMI

MEPZ PODGORA 
V SOLKANU

Župnijska skupnost iz Solka
na pri Gorici je v nedeljo, 27. 
maja, organizirala v cerkvi sv. 
Stefana koncert M arijin ih pe
smi ob tisočletnici prve omem
be kraja. Povabili so župnijske 
zbore iz Kronmberka, Kapele 
na Kostanjevici nad Novo Go
rico, Kristusa O drešenika iz 
Nove Gorice ter MePZ Podgo- 
ra iz Gorice v Italiji. Najprej so 
nastopili domačini župnijskega 
zbora iz Solkana pod vodstvom 
dirigentke Prinčičeve, nato pe
vc i iz  K romberka pod M a- 
lešičevo taktirko, zbor s Kapele 
je vodil P. Pirih, Lojze Kobal pa 
pevce od Kristusa Odrešenika. 
Podgorci so pod vodstvom M ir
ka Špacapana zapeli dve rene
sančni skladbi (Alma Redem- 
ptoris M ater P. da Palestrine in 
Ave Maria J. Arcadelta) in dve 
sodobni (Zdrava Marija Z. Ha-

reja in Vsi zbori zadonite E. Ko
mela). S svojim programom so 
tako zaobjeli čas prvih polifon- 
skih skladb, napisanih v čast 
M ariji, in obenem prinesli v Sol
kan stvaritve dveh zamejskih 
glasbenikov polpreteklega (Ko
mel) in najsodobnejšega izraza 
(Harej). Zbori so potem v skup
ni zasedbi in v izmeničnem vo
dstvu Prinčičeve, Špacapana in 
Kobala odpeli še tri skladbe v 
čast Svetogorski Kraljici.

Izredno uspeli koncert je 
tako bolj kot prazne besede tes
no povezal pevce in poslušalce 
iz obmejnih goriških krajev ob 
praznovanju tisočletn ice. Še 
bolj pa je prireditev izzvenela 
kot počastitev Marije s pripro
šnjo, naj Kraljica s Sv. gore še 
naprej vodi goriške Slovence 
novim izzivom naproti.

AKORD V KOPRIVNEM
Moška pevska skupina A- 

kord je v nedeljo, 27. t.m., v po
poldanskih urah popestrila dan 
odprtih vrat v kleti Villa Russiz 
v Koprivnem, kjer so pevci pre
težno furlanskemu občinstvu 
zapeli nekaj italijanskih pesmi 
iz svojega repertoarja.

PO HO D TREH MOSTOV
V sklopu prireditev ob 1000- 

letnici prvse dokumentirane o- 
membe Solkana in Gorice so se
v nedeljo zelo številni obmejni 
krajani zbrali na priljubljene Po
hodu treh mostov, ki z zgovor
nim imenom povezuje Solkan, 
Štmaver in Gorico. Srečanje so 
priredili Krajevna skupnost Sol

kan v slodelovanju z rajonski
ma svetoma Svetogorske četr- 
ti-Placute ter Pevmo-Oslavje- 
Štmaver. Pohod nosi tako ime, 
ker se udeleženci na deset kilo
metrov dolgi poti sprehodijo po 
treh mostovih, in sicer po mo
stu na Soči v Solkanu, na Pevmi- 
ci v Buži in ne pevmskem mo
stu nad Sočo. Pohodniki so se 
približno v dveh urah na koncu 
zbrali v Solkanu na družabno
sti. Na prireditvi je, kot rečeno, 
sodelovalo veliko število ljudi, 
kar priča o dejstvu, da so take 
pobude še kako potrebne in 
pričakovane, žal pa potekajo le 
na nivoju krajevnih skupnosti, 
medtem ko si občina v tej sme
ri veliko ne prizadeva.

VEČER V O R G A N I Z ACIJI  KRO Ž K A  G R EG OR ČI Č

IVAN MARIJA ČOK 
IN NJEGOV ČAS

-------

.

FO TO  BU M BAC A

Prejšnji četrtek je bila v ko
morni dvorani KC Bratuž nad
vse zanimiva predstavitev pu
blikacije, za katero je poskrbel 
mladi tržaški zgodovinar Go
razd Bajc in nosi naslov Zaple- 
tena razmerja, Ivan Marija Cok
v mreži primorske usode. Večer 
je priredil Krožek Anton Gre
gorčič, predstavitev omenjene 
knjige pa je bil dejansko povod 
za debatno srečanje o liku Iva
na Čoka ter o obdobju, v kate
rem je živel in deloval.

Poleg avtorja je namreč na 
srečanju sodeloval še John Ear
le, ugledni angleški časnikar 
(The Times, Reuters) v pokoju, 
bivši kapetan britanske organi
zacije za posebne operacije 
(SOE). Spregovoril je o omenje
ni organizaciji ter prisotnim os
vetlil vlogo in pomen organiza
cije, ki je v zamejstvu in na s- 
plošno malo poznana. Ob njem 
je večer sooblikoval tudi Karlo 
Kocjančič, predstavnik založbe 
in Društva TIGR Primorske, ki

je objavilo knjigo o Čoku. Večer 
je bil tudi v tem primeru po
membna priložnost za predsta
vitev delovanja Društva TIGR. 
Zgodovinar Gorazd Bajc je pri
sotnim osvetlil lik Ivana Marije 
Čoka ter v daljšem in prodor
nem posegu spregovoril o nje
govi življenjski poti ter o smer
nicah, na katerih je gradil svoje 
delovanje pred vojno in po njej.

Po posegih gostov se je med 
p riso tn im i razv ila  zan im iva 
diskusija, ki je razkrila marsika
tero manj znano plat obdobja,
o katerem priča knjiga, ter o Čo
ku, ki so ga jugoslovanske obla
sti ožigosale za tajnega agen
ta; niti pri nas pa ni doslej poz
nal primerne pozornosti s stra
ni zgodovinarjev. Bajčeva knji
ga je dejansko prva širše zasta
vljena publikacija o om enje
nem družbeno-političnem de
lavcu, ki je živel v zelo dlikatnem 
obdobju naše polpretekle zgo
dovine.
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V PETEK V V E L IK I  D V O R A N I  KC LOJZE B R A T U Ž

Polna velika dvorana KC L. 
Bratuž, nasmejani obrazi in ve
selje otrok, zadovoljstvo staršev 
in sorodnikov, srečni učitelji in 
še kaj bi se našlo, če bi hoteli 
opisati vzdušje, ki je  vladalo v 
petek zvečer, 25. t.m., ko so os
novnošolci šole Josip Abram iz 
Pevme zapeli zadnjo pesem na 
uspelem zaključnem nastopu.

V svetu sanj je bil naslov lepe 
igre, ki jo  je za prav vsakega šo
larja iz Pevme napisala učitelji
ca Lidija Jarc, za vsakega pose
bej zato, ker so prav vsi, tudi naj
mlajši, imeli svojo vlogo na ve
likem odru centra Bratuž. Pre
pevali so obj^lasbeni spremlja
vi dr. Mirka Špacapana, ki je za 
igro napisal tudi izvirno glasbo 
in tudi tri pesmi, za katere u- 
pamo, da jih  bodo čimprej pre
pevali tudi otroci drugih šol pri 
nas in v matični Sloveniji, ker 
pridejo hitro v uho, in prepro
sto zato, ker so lepe.

Učiteljice in učitelj iz Pevme 
so se z malčki potrudili tako, da 
so le-ti več kot dostojno zaigra
li igro, v kateri so svojim star
šem, prijateljem in sorodnikom 
prikazali najprej svoje lepo zna
nje slovenščine, nato svoje ve
selje in seveda tudi svoj sanjski, 
čarobni svet, v katerem je ogro- 
nino prostora za prepričljive sa
nje, ki jih nam odraslim žal več
krat manjka.

Plesalka je na oder prinesla 
noc in začela seje pesem o sve
tu sanj, ki so ga otroci iz Pevme 
upodobili v raznih kostumih in
v šestnajstih odrskih prizorih, ki 
so zbujali zdaj prešeren smeh,

zdaj razmislek, vedno pa so 
imeli v sebi tisto čarobno gle
dališko moč, ki človeka prikle
ne na sedež, da z zanimanjem 
sledi predstavi do konca, nakar 
ga reši buren in srčen aplavz, 
da lahko vstane. O troci iz Pev
me so tudi spet dokazali, da se 
lahko tudi z majhnim i sredstvi 
in z velikim srcem ter požrtvo
valnim delom učiteljev pripra
vi predstava, ki je  dragocena, 
in to ne samo za otroke, njihove 
starše in sorodnike ter prijatelje, 
ampak za celotno slovensko 
skupnost na Goriškem.

Ko smo se v petek zvečer 
smejali malčkom iz Pevme in 
njihovemu smešenju naših na
pak, ko smo gledali, kako so s 
prstom in z otroško nedolžno
stjo pokazali na naš malomar- 

I ni odnos do materinega jezika, 
smo se seveda prešerno zaba
vali ob njihovem lepem nasto
pu, morda tudi malce zasanjali 
z njimi, ko smo občudovali nji
hovo ubrano petje in predvsem

gotove korake na odrskih de
skah, smo bili nanje in na njiho
ve učitelje ponosni. Vemo, da 
za njihovim delom stojijo starši 
in predvsem prizadevni učitelji, 
ki vedo, da je odlika dobrega 
učitelja več kot le golo pouče
vanje v šoli.

Že tretje leto zapored os
novnošolci iz Pevme napolnijo 

I center Bratuž in že tretje leto 
zapored igrajo novonapisano 
igrico učiteljice Lidije Jarc in po
jejo nove, za to priložnost ugla
sbene in napisane pesmice, kar 
seveda niso mačje solze! Pre
malo se namreč zavedamo svo
jih moči in sposobnosti, bi lah
ko rekli po njihovem nastopu. 
Zato je nauk osnovnošolcev in 
njihovih učiteljev iz Pevme več 
kot jasen: tudi pri nas se da ve
liko narediti, le hoteti [e potreb
no in seveda... delati. Ce k temu 
dodamo še otroško razposaje
nost, otroški smeh in prešer- 
nost avtorjev predstave, uspeh 
ne more izostati.

Tako je tudi bilo in po pred
stavi je  na dvorišču centra Bra
tuž sledila družabnost, ki so jo  
starši otrok sami priredili, pod 
skrbnim vodstvom nikdar do
volj cenjenega predstavnika 
staršev Andreja Fajta, ki se ne 
ustraši ne metle in ne zamud
nega prepričevanja vseh nas, 
da je leto za letom vredno pri
praviti zaključno prireditev.

Smeh in tekanje otrok, ki so 
ponosni in veseli okrog miz is
kali kozarce s kolo in oranžado, 
kramljanje staršev in nonotov in 
non ob kozarcu ter prigrizku je 
bilo seveda samo krona vsega 
večera, ki ga zlahka ne bomo 
pozabili, ali kot bi rekli otroci: 
"Samo hoteti je  potrebno in tu
di v današnjem svetu lahko sa
nje postanejo stvarnost!"

Ravnateljica Mirka Brajnik je 
duh večera razumela in je ob 
koncu predstave pohvalila tako 
otroke kot šolski kolektiv iz Pev
me, predstavnik staršev se je za
hvalil vsem, a se je pozabil še 
posebej zahvaliti rajonskemu 
svetu, s katerim pevmska šola 
redno sodeluje. Kmečka banka 
je dodala svoje, saj je njen pre
dstavnik Zdravko Kuštrin peto- 
šolcem iz Pevme poklonil knji
ge tudi zato, ker zapuščajo Pe- 
vmo in gredo v srednjo šolo v 
Gorico. Zaželel jim  je, naj ne 
pozabijo Pevme, a radi verja- 

j memo, da je ne bodo, tudi zara
di takih večerov, kakršnega so 
nam poklonili v petek zvečer!

V imenu staršev gre gospe 
Vidi, Andreju Fajtu, mamicama 
Mileni in Eldi, Lidiji Jarc, dr. M ir
ku Špacapanu, vsem učiteljicam 
in seveda učitelju Davidu ter 
vsakemu otroku, ki je stopil na 
oder, naša iskrena zahvala in 
želja, da bi se tudi v prihodnje 
leto konec maja, nekega veče
ra spet dob ili po predstavi v 
centru Lojze Bratuž...

' rt#m • '
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ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE GORICA

Janez Povše

G O R IC A , GLEJ
ZGODOVINSKO-SCENSKA UPRIZORITEV 

OB 1000-LETNICI GORICE

režija : Adrijan Rustja
KOREOGRAFIJA: Janez Mejač 

GLASBA: Hilarij Lavrenčič

SODELUJEJO: g ibalno plesna skupina, bralci, 
instrum enta ln i solisti in zbori

Gorica, Kulturni center Lojze Bratuž 
petek, 1. junija 2001, ob 21. uri (sa m o  z v a b ili)  

ponedeljek, 4. junija 2001, ob 21. uri

ZA LAČNE po svetu N.N. Rupa
50.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa Ivanka To- 
masig 15.000 lir.

ZA SCGV EMIL KOMEL ob 8. 
obletnici smrti Antona Nanuta 
žena Vera 150.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi  N.N.  
20.000; novoporočenca Mauro 
in Loredana 150.000 lir.

ZA CERKEV na Peči N.N. za 
sveče v Božjo čast 15.000 lir; 
N.N. v spomin na Marijo Batis
tič Buzin 50.000 ter v spomin na 
Atilija Nanuta 50.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu Zora La
kovič iz Doberdoba namesto 
cvetja na grob Angela Jurna 
50.000; N.N. 55.000; Karolina 
Visintin Moro namesto cvetja na 
grob Jožeta Devetaka 20.000 lir.

Naša draga nona Jelka Bati
stič iz Sovodenj slavi visok živ

ljenjski jubilej, častitljivih 90 let. 
Voščimo j i  obilo zdravja in miru 
z željo, da bi bila še naprej tako 
vesela in nas rada imela. Vnuki 
z družinami in pravnuki.

Dobrodošel, mali Erik! Z ma
mico Liko in očkom Aleksan
drom se veseli SZ Olympia.

V družini Martine in Simona 
Terpina se je  Jerneju pridružila 
Ema. Prijatelji SD Sončnica izsr- 

; ca čestitamo staršem in bratcu, 
mali Emi pa želimo polno sreč
nih dni.

Čestitkam se pridružuje u- 
redništvo našega časnika.

OBVESTILO

VSAKOLETNO GORIŠKO ro
manje v Lurd z UNITALSI bo 
letos vodil nadškof D ino od 12. 
do 18. ju lija. Informacije in vpi
sovanje za slovenske udeležen
ce: Joana N anut, te l. 0481 
21419 ali 0481 520233.

BALON ČEK  IN S O N Č E K "  V KU LT U RN EM  D O M U

PRISRČEN PRAZNIK 
OTROK IN PETJA

Kaj je lepšega od praznika, na katerem naši najmlajši 
veselo pojejo slovenske pesmice? Tak praznik je razvese
lil polno dvorano goriškega Kulturnega doma v soboto, 
26. maja, ko so stopili na oder štirje otroški zborčki z 
Goriškega in eden - kot gost - iz Trsta.

Popoldanska prireditev, ki 
jo  je  organiziral Dijaški dom iz 
Gorice in jo  je povezovala Ire
na Ferlat, je  izzvenela kot po
klon najljubšemu slovenskemu 
skladatelju otroških pesmi, Ja
nezu Bitencu, skoraj 20-letne- 
niu gostu poletnih središč D i
jaškega doma, ki je  bil prejšnjo 
soboto tud i prisoten v Kultur
nem domu. Kot so povedali pri
reditelji, je Bitenc izredno po
pestril vsebino poletnih središč 
s svojo prisotnostjo in s svoji- 
nii pesmicami, ki jih  naši o tro 
ci vedno radi poje jo in tudi ta
ko na odličen način utrju je jo 
znanje materinščine. Pomem
bno vlogo pri glasbeni vzgoji 
najmlajših pri nas pa igra mla
da glasbenica in sposobna pe
dagoginja prof. Irena Pahor, ki 
e vodila -  ob klavirski sprem
ljavi prof. Dine Slame - kar štiri 
Prisotne sestave od petih. Naj
prej se je na odru z nekaj pes- 
rn|cami izkazal razposa jen i 
zborček goriškega vrtca iz ul. 
Fabiani, za njim  pa številnejši 
'z ulice Brolo, ki je  pokazal vso 
svojo radoživost. Kot gostje so 
nato nastopili o troci iz vrtca in 
osnovne šole pri Sv. Jakobu v

Trstu z imenom Šentjakobski 
škratje. Na vrsti je  nato bil o- 
troški pevski zbor Štmaver, ki 
je  nastal že leta 1989, združuje 

: pa domačine iz Štmavra, bliž
njih vasi in Gorice; vodila ga je 
Nadja Kovic, ob klavirju pa je 
tud i te male pevce spremljala 
prof. Dina Slama. Kot zadnji je 
preizkusil svoje bele glasove 
pred občinstvom otroški zbor 
Dijaškega doma, ki si je  v za
dn jih  le tih  nabra l ve liko  iz 
kušenj. M ladi pevci so nas po
peljali v svet dobrih in čistih 
čustev, basni in pravljic, v kate
rih nastopajo zajčki doigouš- 
čki, grahki in fižolčki, škratki 
copatki, mravljice in polžki...

Bitenc se je prisotnim zahva
lil za topel sprejem in gostolju
bje. Skoraj ganjen je izrazil "ne
izmerno veselje" nad dogod
kom, saj človeka izredno osreči, 
ko sliši "svoja dela v tako prisr
čni izvedbi". Krona popoldne
va pa je bila sklepna pesem Ba
lonček in sonček, ki so jo  zapeli 
skupno vsi nastopajoči zborčki 
in tud i tako v tisočih barvah 
pozdravili razposajeni čas bliža
jočih se poletnih počitnic.
— —  OD

OSNOVNOŠOLCI IZ PEVME 
NAVDUŠILI

JURIJ PALJK

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ in 
JEREMITARSKA SKUPNOST

v a b ita  n a  p re d s ta v ite v  p u b l ik a c i je

JE R E M IT IŠČ E
ŠTANDREŠKl ZASELEK SKOZI SREDNJI VEK DO DANES. 

Četrtek, 7. junija, ob 20.30 na Zornovi dom ačiji, hišna št. 5 
v Jeremitišču.

PO D POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

v a b i n a

P R A Z N IK  ŠPA RG LJEV
v župnijskem parku med lipam i v Standrežu

Sobota, 2. junija:
ob 20.30 plesna zabava z ansamblom Zamejski kvintet.

Nedelja, 3. junija:
ob 17. uri srečanje pritrkovalcev,
ob 19. uri MePZ Podgora, Pevska skupina Akord,
nagrajevanja,
veseloigra štandreške dramske skupine Tata vse ve, 
plesna zabava z ansamblom Kraški kvintet.

Na voljo od ličn i šparglji, domača jedača in pijača 

Fotografski natečaj in bogat srečolov

P O K L O N  A L O JZ U  G R A D N IK U
V novi kleti VVande G radnik na Krminski gori v Krminu bo 
Hans Kitzmiiller predstavil kn jigo  A LO JZ G R A D N IK  
P O E S IE , ki je  izšla v dvojezični ob lik i.

Sledila bosta branje Gradnikovih poezij in družabnost.

Do VVandine kleti pridem o po u lic i Dante, ki je ob trgu 
občinske palače, peljem o na Krminsko goro naravnost, pri
b ližno en kilometer.

IN FO R M AC IJE  N A TEL. ŠT. 048 1 /63 0436

V S O B O T O  IN NEDELJO V ŠTANDREŽU

SONČEN PRAZNIK ŠPARGLJEV

FO TO  BU M BAC A

V soboto in nedeljo se nada
ljuje Praznik špargljev, ki ga že 
vrsto let prireja domače pro
svetno društvo. Po pestrem 
programu prejšnjega tedna, ko 
je organizatorjem priskočilo na

pomoč tudi krasno vreme, bo
mo lahko tudi ta konec tedna 
prebili v prisrčni in domači dru
žbi ob zanimivem kulturnem  
sporedu. Več prihodnjič.

PO D POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

KMETIJSKO POSESTVO VVANDA GRADNIK - KROŽEK 
ANTON GREGORČIČ - ZALOŽBA BRAITAN

SCGV EMIL KOMEL - GORICA

N A J M L A J Š I U Č E N C I  
P O J E J O , P L E Š E J O  I N  IG R A J O

V torek, 5. junija, ob 19.30 v veliki dvorani Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž v G orici

V  G A L E R IJ I  Z V O K O V  I N  G L A S O V
V sredo, 13. junija, ob 20.30 v veliki dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž v Gorici.

V soboto, 2. junija 2001, ob 18. uri
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12. R E D N I  O B Č N I  Z B O R  I Z S E L J E N C E V

KAKO SKUPAJ 
V TRETJE 
TISOČLETJE

ERIKA JAZBAR

V petek, 25., in soboto, 
26. maja, je v občinski dvo
rani v Podbonescu potakal 
dvodnevni 12. kongres Zve
ze beneških izseljencev, na 
katerem so se zbrali pred
stavniki beneških emigran
tov z vseh koncev sveta ter 
delegati, ki predstavljajo 
številne sekcije zveze, raz
kropljene po vseh celinah.

Zveza Slovenci po svetu, kot 
se danes im enuje organizaci
ja, je  nastala leta 1958 v Švici, 
točneje v mestu O rbe z name
nom, da bi se, žal zelo števil
ni, beneški Slovenci, ki so šli s 
trebuhom  za kruhom  v tu jino , 
zbira li in držali povezani med 
sabo ter z ro js tn im i vas-mi.

Zveza slovenskih izseljen
cev iz Furlanije-Julijske krajine 
je  namreč ustanova, ki vz tra j
no skrbi, da bi slovenske izse
ljeniške skupnosti ohranile na
rodno zavest in u trd ile  stike z 
dom ačim i kraji v Benečiji. V ta 
namen Zveza že do lgo let p ri
reja široko zasnovane ku ltu r
ne prireditve, na katerih sode
lujejo ne le izseljenci sami, tem
več tud i ku ltu rn i in po litičn i 
predstavniki nove dom ovine. 
Vloga Zveze se sprem inja od 
obdobja do obdobja ter od kra
ja do kraja, saj so razlike med 
različnim i izseljeniškim i skup
nostmi lahko zelo velike, v vseh 
teh desetletjih pa se je spre
m enila tud i v loga in naloga 
Zveze, ki se je morala prilago
d iti novim  časom, potrebam  
in izzivom  novih generacij.

Geslo letošnjega občnega 
zbora je  b ilo  Skupaj v tre tje  t i
sočletje. Tak je bil tud i naslov 
sobotne okrogle mize, na ka- 

| teri so sodelovali številni pred- 
: stavniki krajevnih uprav in slo
venske na rodne skupnosti, 

i Rdeča nit, ki se je vila na razpra
vi, je  poglobila vlogo beneških 
Slovencev dom a in v tu jin i v 
času globalizacije in po spre- 

| je tju  zaščitnega zakona.
Tretje tisoč le tje  zahteva s 

strani Zveze nove prijem e do 
m lajših generacij, ki so se ro
dile v tu jin i in o katerih ne mo- 

I remo več trd iti, da so izseljen- 
' ci. O dgovorn i pri Zvezi se za- 
f vedajo namreč, da je prihod
nost organizacije tesno veza
na na odnose, ki jih  bodo v 
b ližnji prihodnosti zmožni na- 

i vezati z om enjenim i m lajšim i 
predstavniki, ki so danes v ve- 

! čini, saj so b ili izseljeniški va
lovi značiln i za prejšnja deset- 

i letja. V tej luči si prizadevajo 
že dalj časa, dragoceno po
m oč pa jim  lahko v tem smis
lu nudi svetovna spletna mre
ža in ternet, s pom očjo  katere 
se lahko mlajši Benečani ne
posredno pogovarja jo z vrst
niki in na tak način navežejo 
na jbolj neposredne in učinko
v ite stike z m la jšim i genera
cijam i. Beneški izseljenci lah
ko na tak način postanejo po
sredniki med beneškim i ku l
turn im i ali gospodarskimi sub
je k ti in svetovnim i trg i. V tem 
svojstvu jih torej velja vrednotiti 
in se jih  okoris titi. Poglavitno 
pa je, da se nove generacije za
vedajo svojih korenin in da po- 
bliže spoznajo zem ljo svojih 
prednikov.

V NED ELJO , 3. JU N IJA

BENEČANI 
NA STARO 
GORO

V nedeljo, 11. junija 2000, se 
je zelo velika množica beneških 
vernikov udeležila romanja na 
Staro goro, ki je  za Benečane 
na jbo lj p rilju b ljen o  svetišče. 
Lansko leto se je po besedah 
organizatorjev zbralo na veli
kem trgu oz. pri slovesni maši 
velika množica približno tisoč 
ljudi. Lanskoletno romanje so 
p r ire d ili ob ju b ile jn e m  le tu 
2000. M arsikdo pa je že takrat 
resno pomislil, da bi lahko ju 
nijsko srečanje postalo trad i
cionalno, saj so sami verniki, 
duhovniki in udeleženci izrazili 
željo, da bi se župnije špetrske 
foranije enkrat v letu srečale na 
romanju k Marijinemu svetišču.

Tako bo v nedeljo, 3. junija, 
drugo veliko romanje na Sta
ro goro. Tema letošnjega sho
da je Pokaži m i svoje poti, Gos
pod, poduči me o svojih stezah. 
O b 9.30 se začne procesija z 
velikega trga proti svetišču ob 
petju litanij Matere Božje, ob 
10. uri bo slovesna maša, ki jo  
bodo darovali domači duhov
niki, pri daritv i pa bodo sode
lovali in mašo obogatili bene
ški pevski zbori s slovensko pes
m ijo. Romanje bo sklenila pri
srčna družabnost.

Č A S T N I Z N A K  S V O B O D E

NOVI 
MATAJUR 
PONOVNO  
PRAZNUJE
Meseca oktobra lani smo 

tudi v našem časopisu ob
širno poročali o pomemb
nem jubileju, ki so ga praz
novali Slovenci v videmski 
pokrajini, in sicer 50 let ne
pretrganega izhajanja ted
nika beneških Slovencev 
Novi Matajur.

Takrat smo se tudi s poseb
no pozornostjo  zaustavili pri 
zgodovin i omenjenega glasi
la, ki je v vseh teh desetletjih od
igral nedvomno pomembno vlo
go pri ohranjanju slovenske za
vesti, kulture in jezika med manj
šinsko skupnostjo, ki živi na tem 
predelu italijanske države.

Vsi dobro poznam o vlogo, 
ki jo  v naši narodnostni skup
nosti od igravajo m ediji, visok 
jub ile j tednika, ki izhaja na na-

novi - -matajur
rod no s tn o  ogroženem  oze
m lju, kakršna je slovenska Be
nečija, je  zato to liko pom em 
bnejši jub ile j. V prejšnjih dneh 
so vsi sodelavci, ki ob liku je jo  
in uresničuje jo novi M atajur, 
d o b ili zelo pom em bno p riz 
nanje in po trd ilo  dragocene
mu delu, in sicer objavo na 
Uradnem listu Republike Slo
venije novice, da je Novi M a
ta jur prejemnik Častnega zna
ka svobode Republike Sloveni
je. O m enjeno odlikovanje po
delju je sam Predsednik repu
blike M ilan Kučan.

Tedniku beneških Sloven
cev torej iskrene čestitke tud i 
s s tran i u redn iš tva  Novega 
glasa.
-------------------E)

PREJŠNJO S O B O T O  V PL IB ER KU

ETNOLOŠKE RAZISKAVE 
IN ČEZMEJNI PROJEKTI
O čezmejnih projektih razpravljamo med Slovenci, ki 

živijo izven matičnih meja, že dalj časa, saj predstavljajo 
pomembno priložnost za manjšinske in matične skup
nosti za razvoj teritorija, kulture, pomenijo pa tudi mož
nost navezovanja stikov na obmejnem območju.

Pogosto se torej dogaja, da vili so tudi etnološke raziskave
v Podjuni, v Mežiški in Dravski 
dolin i. Evidenca dosedanjega 
etnološkega dela je bila tudi 
podlaga za razpravo o nadalj
njih načrtih za skupno etno
loško delo v omenjeni regiji.

Zablatnikov dan je bil v zna
menju živahnih strokovnih dis
kusij. To so zagotovile teme, ki 
so ljudem blizu. Prikaz etnološ
kih projektov čezmejnega zna
čaja je bil kar se da živ, tako je 
na primer mag. Engelbert Logar 
pripeljal v Pliberk svoja sodelav
ca iz Libelič v Sloveniji - ude
leženci Zablatnikovega dneva 
so se lahko sami prepričali o po
dobnostih in o razlikah v go
voru in petju krajanov Suhe in 
Libelič.

Da si naberejo narodopisci 
ob srečanjih, kot je Zablatnikov 
dan, nove energije za nadaljnje 
delo, je potrdil predsednik druš
tva SNI Urban jarn ik Pavle Apo- 
vnik, ki je  podal uvodne misli, 
zatem pa so spregovorili ra
ziskovalci in predstavniki, ki se 
neposredno ubadajo z omenje
nimi vprašanji, in stvarno prika
zali dosedanje čezmejno sode
lovanje, realizacijo evropskih 
projektov, spregovorili so o pre
vajanju slovenskih krajevnih 
imen, o slovstveni folklori na Ko
roškem, o sakralni likovni de
diščini in sakralnih spomenikih,
o domačih hišnih imenih in čez
mejnih raziskavah noš.

Med sodelujočimi se je na
to razvila tehtna in zanimiva 
razprava, ki je  objela zanimivo 
strokovno srečanje.

lahko beremo o posvetih in se
minarjih, ki nas podučijo o tem, 
kako predstaviti in uresničiti 
omenjene projekte. Redko se 
pa dogaja, da so omenjeni po
sveti specifičn i, kar pom eni 
konkretno učinkoviti.

V Kulturnem domu v Pliber
ku je bil s tem v zvezi v soboto, 
26. maja, pomemben posvet z 
naslovom Pomen etnoloških ra
ziskav za spoznavanje in prepoz
navanje regij, ki so ga priredili v 
sk lopu Zab la tn ikovega  dne 
2001. N am en s t rokovnega 
srečanja je bil v razpravi o vlogi 
etnoloških raziskav v čezmejnih 
projektih. Seminar so priredili 
v organizaciji Slovenskega na
rodopisnega inš titu ta  Urban 
Jarnik iz Celovca, prireditev pa 
sta podprla urad zveznega kan
clerja na Dunaju in urad Repu
blike Slovenije za Slovence po 
zamejstvu in po svetu.

Obmejne regije so, kot reče
no, z razpisi za izvajanje čez
mejnih projektov, ki jih podpi
ra Evropska skupnost (Interreg, 
Phare ČBC) prejele ne le mož
nost za izvajanje le-teh, temveč 
tud i odgovornost za o b liko 
vanje predstav o regijah, ki se
gajo izven državnih meja.

Letošnji Zablatnikov dan je 
bil torej namenjen razpravi o 
vlogi etnoloških raziskav zno
traj čezmejnih projektov ter raz
pravi o vprašanju etnoloških 
prispevkov k spoznavanju in 
prepoznavanju regij.

Na posvetu so predstavili 
dosedanje izkušnje z izvedeni
mi Pharovimi projekti, predsta-

GLOSA JURIJ PALJK

O BRALNIH ZNAČKAH

F O TO  H l .MHACA

Več prijateljev me je  opozo
rilo, med njim i je  b ilo tud i več 
učiteljic, da je  naš zapis o tek
movalnosti pred tedni izzval ži
vahno razglabljanje med vsemi 
tistim i, k i jim  p ri nas n i vseeno, 
kakšna je  naša šola in tud i ne, 
kaj se naši malčki učijo in na
učijo in česa ne. V njem smo za
pisali, kako je  sicer res, da naša 
družba sloni na tekmovalnosti, 
a smo tud i zatrdili, da nismo za 
preveliko tekmovalnost med naj
m lajšim i osnovnošolci, in to iz 
preprostega razloga, ker je  bo
do itak že preveč v življenju de
ležni. Dali smo tud i nekaj p ri
merov, ker ne vidimo nobene 
potrebe po pretirani tekmoval
nosti, in m ed njim i smo navedli 
tud i bralno značko.

Ž a l je  prav zaradi tekm o
vanja za bralno značko prišlo z 
našim zapisom do nesporazu
ma, ker so nekateri učitelji, ki 
dejavno sodelujejo p r i pripravi 
za tekmovanje v bralni znački, 
razumeli naš zapis kot omalo
važevanje njihovega dela, za kar 
pa seveda ni šlo ne v zapisu in 
še toliko m anj p ri naših name
nih. Ker pa smo še vedno mne
nja, da ima vedno prav bralec, 
bom o naš zapis o tekmovalno
sti tokrat dopoln ili z zapisom o 
bralni znački, pravzaprav o tek
movanju za bralno značko. Se 
vedno smo namreč mnenja, da

' je  bralna značka prireditev, ki 
mora imeti, in najbrž tud i ima, 
predvsem namen, da širi bral
no kulturo med našimi malčki 
in je  tekmovanje v tem, kdo bo 
prebral več knjig in o njih po- 

i tem tud i lepo pisal, predvsem 
prireditev, k i ima v temeljih na
men otroke naučiti na branje in 

| na knjige. Ne vemo, kako danes 
poteka tekmovanje za bralno 

\ značko in tud i ne, kako dejan
sko potekajo bralne olimpiade  

\ in podobne prireditve. Upamo 
lahko samo, da je  še vedno bi- 

j stvo njihovega prirejanja v tem, 
da otrokom približajo knjigo in 
j ih  navadijo na vsakodnevno 

\ srečevanje z njo. Kakšen smisel 
b i nam reč tako tekm ovanje  
imelo, če b i po še eni taki prire
d itv i dobili samo še nekaj otrok, 
ki b i prišli domov ponosni, da 
so p re je li prvo, drugo in ne 
vemo še kakšno nagrado, in bi 
drugi o troc i prišli dom ov pač 
brez nagrade in nekateri celo 
zamorjeni, ker že p ri zgodnjih 
letih spoznajo, da zanje medpr- 

\ vim i ni prostora. Še vedno smo 
j namreč mnenja, da so tovrstne 
: prireditve uspešne samo takrat, 
ko so množične, ko pritegnejo 
k branju vse ali skoraj vse otro- 

i ke iz vseh razredov dotične šole

in je  potem morda postranske
ga pomena dejstvo, kdo je  več 
prebral in tud i to, kdo zna lepše 
pisati obnove in komentarje ter 
komentarčke o knjig i in pisa
teljih. Prepričani smo namreč, 
da je  taka prireditev uspešna le 
takrat, ko doseže svoj namen, 
ki b i moral h iti v tem, da knjigo  
in branje približa otrokom, kar 
je  v današnjem svetu že itak na
ravnost "titansk i" uspeh. Dej
stvo je  namreč, da otroci ne be
rejo radi, če doma nikogar ne 
vid ijo brati, če doma nim ajo  
nikogar, katerega bi lahko po
snemali, in se tako navadili na 
vsakodnevno jemanje knjige v 
roke, na vsakodnevno druženje 
z eno največjih prija te ljic  živ
ljenja, kar knjiga lahko postane, 
če jo  seveda otrok spozna s pra
ve strani. Tudi zato smo mnenja, 
da je  morda postranskega po 
mena, kdo prebere največ knjig 
in kdo zna o njih najlepše pisa
ti, ker vemo, da nismo vsi enaki: 
že v osnovni šoli se vidi, da so 
nekateri otroci bo lj nagnjeni k 
branju, drugi imajo večji smisel 
za znanstvene vede in zelo ma
lo jih  je  takih, k i imajo radi obo
je. Prav zato trdimo, da hi tek
movanja za bralno značko in 
bralne olimpiade morale težiti

predvsem k množičnosti in pre
dvsem k temu, da vsem o tro 
kom knjigo približajo.

O troci se morajo od malega 
privaditi na dejstvo, da nismo 
vsi enaki, morajo se privaditi, da 
nimamo vsi enakih m ožnosti v 
življenju, ker nas delijo že ob 
rojstvu socialne in druge razlike. 
To je  dejstvo in morda tud i več
krat boleča resnica, k i je  ne gre 
zanemarja ti. Že zgodaj tudi spo
znajo, da so nekateri p ri pouku  
in v življenju na nekaterih pod
ročjih boljši od  njih, ali pa so 
sami boljši od  drugih. Tudi to je  
dejstvo. Že sama šolska ocena 
je  temelj tekmovalnega duha 
našega časa in družbe in prav

zato ne vidimo posebnih razlo
gov, da bi moralo sloneti tekmo
vanje za bralno značko na tem, 
da dobimo nove zmagovalce in 
seveda zato tud i nove poražen
ce. Naj se sliši še tako neverjet
no in smešno, a sami smo mne
nja, da so p ri tekmovanju za 
bralno značko zmagovalci vsi 
otroci, ki knjige berejo, še po
sebno pa tisti, k i se nanje že v 
otroških letih tako navadijo, da 
brez njih v življenju ne bodo  
m ogli več.

Tudi nismo več tako naivno 
prepričani, da smo tisti, k i knji
ge beremo, boljši od tistih, ki jih  
ne berejo, ker to zagotovo ni 
res. Mimogrede povejmo pre

prosto in ljubiteljem knjig dobro 
znano dejstvo, da imajo v svetu 
veliki preprodajalci orožja naj
večkrat najbogatejše knjižnice, 
da so najbogatejše knjižnice  
največkrat v domovih tistih, ki 
so tud i sicer bo lj ma terialno bo
ga ti od  drugih. Pa p ri druženju 

[ s knjigam i ne gre za to, kdo jih  
ima doma več, in tud i ne za to, 
kdo jih  je  več prebral. Gre za to, 
da je  pri prebiranju knjig najbolj 
pom em bno to, kaj se od njih 
naučimo, saj so knjige kot na
lašč pred nami, da nas naučijo 
razmišljati, da nam "odpirajo  
glavo", da nam kažejo svet in 
pogled v svet, kakršnega ne bi 
spoznali, če jih  ne bi prebrali.

Če je  res, da je  življenje sa
mo največja, najlepša in najbolj 
odprta knjiga, pa je  tud i res, da 
hi bilo brez knjig naše življenje 
revnejše, da b i bili sami duševno 
in miselno veliko revnejši, če 
knjižnega sveta in njegovih šir
jav, globin in daljav ne b i spoz
nali. Da pa sam razumeš to, da 
pa se sam dokoplješ do te pre
proste resnice, moraš veliko pre
brati, moraš knjigo im eti predv
sem rad. In prav to b i moralo hi
ti osnovno vodilo tekmovanja za 
bralno značko: Knjigo je  potreb
no vzljubiti! Knjige moraš im eti 
rad, da b i jih  lahko bral, se z n ji
m i družil in jih  z bližnjim i delil!



S L O V E N I J O  SO P O S K U Š A L I  O B R E M E N I T I  Z M I L I J A R D O  D O L A R J E V  D O D A T N E G A  D O L G A
N O V A  G O R I C A  IN ŠEMPETER-VRTOJBA /  PO BU DE  

Z A  PREOBLIKOVANJE LOKALNE S AM O UP RA V E

NASLEDNICE SFRJ DOSEGLE SPORAZUM TEŽNJE ZA PRIPOJITEV 
O RAZDELITVI PREMOŽENJA DVEH OBČIN

MARJAN DROBEZ

Začel se je  sestajati odbor, 
ki pod vodstvom notranjega 
ministra Rada Bohinca organi
zira srečanje p redsedn ikov 
ZDA in Rusije, Busha in Puti
na, ki bo v soboto, 16. junija, 
popoldne v Sloveniji. Ustavno 
sodišče je v torek, 22. maja, 
sporočilo, da sporazum o ob
mejnem prom etu in sodelo
vanju med Slovenijo in Hrvaško 
"n i v neskladju z ustavo", s č i
mer se je odzvalo na pobudo 
tretjine poslancev državnega 
zbora pre jšn jega sklica, naj 
ustavno sodišče oceni pom i
sleke o njegovem domnevnem 
prejudiciranju poteka sloven- 
sko-hrvaške m eje. N ada lje  
omenjamo, da so Slovenijo v 
prejšnjem tednu obiskali pred
sednik španske vlade Jose M a
ria Aznar, predsednik Slovaške 
Rudolf Schuster in predsednik 
češke v lade M ilo š  Zeman .  
Osrednja tem a pogovorov z 
omenjenim i državniki je  b ilo  
slovensko vključevanje v EU in 
zvezo Nato. O b številnih obis
kih najvišjih predstavnikov dru
gih držav pri nas je  predsednik 
vlade dr. Janez Drnovšek dejal, 
"da nikogar več ni treba pre
pričevati, naj pride v Slovenijo, 
2daj imamo težave, kako usk
laditi vse te obiske".

Zaradi odmevnosti primera 
nekdanjega podpredsednika 
SDS in poslanca Iva Hvalice, ki 
na zahtevo Janeza Janše na kon
gresu te stranke, 19. maja, v Ce
lju ni bil izvoljen v njen izvršilni 
odbor, poročamo, da je  Hvali
ca v sredo, 23. maja, izstopil iz 
stranke. Pojasnilo: "Ne morem 
delovati v stranki, ki ni dem o
kratična". Sklep o izstopu je spo
ročil na v naglici sklicani časni-

Po dolgotrajnih in zapletenih pogajanjih, ki so z občas
nimi presledki trajala deset let, so države naslednice nek
danje Jugoslavije v petek, 25. maja, na Dunaju podpisale 
sporazum o razdelitvi premoženja in obveznosti prejšnje 
skupne države. To je bil nemara največji dogodek prej
šnjega tedna, čeprav je bila politična kronika bogata tudi
z drugimi dogajanji.

karski konferenci, ki jo  je pripra
vil na prostem, pred spom e
nikom generalu Rudolfu M ai
stru v parku pred avtobusno 
postajo v Ljubljani.

V SPORAZUMU JE 
KOT DATUM RAZPADA SFRJ 
DOLOČEN 30. JUNIJ 1991

Sporazum med državam i 
naslednicami nekdanje SFRJ, 
dosežen 25. maja na Dunaju, 
je pomemben iz več razlogov. 
Denimo zaradi tega, ker so se 
nove države dogovorile o da
tum u razpada prejšnje Jugo
slavije, kar naj bi se zgodilo 30. 
jun ija  1991. Pogajanja se nam
reč do de m okra tičn ih  spre
memb v Srbiji oktobra lani niso 
premaknila z mrtve točke zato, 
ker je režim Slobodana Miloše
viča vz tra ja l na stališču, da 
SFRJ sploh ni razpadla in da so 
se Slovenija, Hrvaška in druge 
države same izločile iz nje, za
radi česar premoženje prejšnje 
države pripada le Zvezni repu
b lik i Jugoslaviji, ki je  njena 
nadaljevalka. Dunajska dop i
snica osrednjega slovenskega 
dnevnika De/o M ojca Drčar- 
M urko je v kom entarju o do
seženem sporazum u, ob jav
ljenem na prvi strani om enje
nega dnevnika v sobo to ,'26. 
maja, zapisala, "da je besedilo 
zapleteno, a njegovo bistvo je 
preprosto: pet novih držav je 
končno izstopilo iz sence nek
danje Jugoslavije". Pogajalci 
so ravnali pragmatično, delilo

se bo samo tisto, kar obstaja 
od sicer velikanskega premo
ženja prejšnje države, ne da bi 
ugo tav lja li, za kaj je  bil po
rabljen manjkajoči denar; pre
m ično in nepremično premo
ženje naj ostane tam, kjer je, 
diplomatska predstavništva v 
tu jin i, vseh zgradb veleposla
ništev in konzulatov nekdanje 
SFRJ je  133, bodo razdeljena 
državam naslednicam. Slove
niji so za začetek že dodelili 
poslopje nekdanjega velepos
laništva v VVashingtonu. A rh i
vi se vrnejo, če so neposredno 
pomembni za ozemlje kake od 
naslednic bivše Jugoslavije. 
Tako je skoraj zanesljivo, da bo 
Slovenija dobila arhive, ki se 
nanašajo na odnose z Ita lijo  in 
Avstrijo, med njim i tud i doku
mentacijo in drugo gradivo o 
O s imsk ih  spo razumih.  O b  
razpadu SFRJ so njene deviz
ne rezerve znašale okoli šest 
m ilijard dolarjev, zdaj jih  je  še 
za m ilijardo. O d tega bo Slo
venija predvidom a dobila 16 
m ilijonov dolarjev.

Pogajanja o sprorazum u 
med državam i naslednicam i 
pa so bila v veliki nevarnosti, 
da propadejo. Vodja pogajanj 
in posrednik z mednarodnim  
mandatom sir A rthur VVatts je 
nam reč v p red log  besedila, 
kljub prejšnjemu drugačnemu 
dogovoru, vložil določilo, da se 
Slovenija obremeni z m ilijardo 
do larjev dodatnega dolga iz 
nasledstva nekdanje SRFJ. Gre

za znani primer deviznih var
čevalcev, ki so prihranke vlaga
li v enote Ljubljanske banke zu
naj Slovenije. Jamstva za te pri
hranke je  prevzela nekdanja 
Narodna banka Jugoslavije, ki 
pa je  denar zapravila "za finan
ciranje osvajalnih vojn Slobo
dana Miloševiča zoper druge 
narode v nekdanji skupni drža
vi", kot je na POP TV v petek, 
25. maja, izjavil slovenski zu
nanji m inister dr. D im itrij Ru
pel. Podrobneje je  zaplet raz
ložil vodja slovenske pogajal
ske skupine dr. M iran Mejak. 
Povedal je, da slovenska drža
va pri vračanju hranilnih vlog 
izvaja tako imenovano teritorial
no načelo, ki velja v tu jin i in je 
utemeljeno tud i v mednarod
nem pravu, po katerem Ljub
ljanska banka s sedežem v Ljub
ljani ni dolžnica vsem varčeval
cem na območju nekdanje So
cialistične federativne republi
ke Jugoslavije. Mejak je opo
zoril, "da je tista, ki bi morala 
predvsem izplačati stare deviz
ne vloge, Narodna banka Jugo
slavije, saj je zanje jamčila, ker 
pa ta nima denarja, ga nekate
re naslednice iščejo tam, kjer je, 
in so tako našle Slovenijo".

O  vprašanju omenjenih de
viznih hranilnih vlog se bodo 
poskušale države naslednice 
čimprej sporazumeti, s posre
dovanjem banke za mednaro
dne poravnave v Baslu.

Sporazum o nasledstvu so 
zelo ugodno ocenili vodja po
gajanj in posrednik z medna
rodnim  mandatom sir A rthur 
VVatts, predstavnik mednarod
ne skupnosti v Bosni in Herce
govini VVolfgang Petrisch in tu
di Evropska komisija, kot pred
stavnica Evropske unije.

JAVNOSTI  SO PREDLOŽIL I  P O R O Č I L O

FORUM ZA GORIŠKO 
NI POVSEM USPEL

Predsednik Foruma za Goriško, to je združenja za pre
porod Goriške, Sergij Pelhan, je javnosti predložil po
ročilo o delu Foruma v preteklih dveh letih.

Potem ko je Sergij Pelhan za- raj aktualen, saj je  o novi mož- 
pisal, "da je cilj našega zdru
ženja oblikovanje močne G ori
ške pokrajine s sedežem v Novi 
G oric i" in poudaril, "da je Fo
rum v preteklih dveh letih de
loval na več področjih, tako na 
tistih že ustaljenih, kot so pri
zadevanje za ohranitev in pri
dobitev ustanov, ki im ajo po
krajinski značaj (lastna banka, 
sedež nove škofije, ohranitev 
kulturnih ustanov), kot tud i na 
nekaterih novih (predlog i za 
nove visokošolske programe v 
okviru nastajajoče univerze v 
Novi Gorici, za zakon o Goriški 
Pokrajini, predlogi za počasti
te 1000-letnice prve pisne o- 
^em be Solkana, Gorice in Go- 
nške pokrajine)", je opozoril, 
da so bila prizadevanja Foru- 

ma za G oriško le de lno us- 
Pesna". Med pobudami, ki do- 
s ej niso bile uresničene, je tudi 
ustanovitev samostojne škofije 
v Novi Gorici. "Za škofijo smo 
Pridobili tudi velik del javnosti, 
toda odločitve ostajajo v Va
tikanu". Ta predlog pa je še zme

ni ško fiji s sedežem v Novi 
Gorici v nedeljo, 27. maja v ne
ki oddaji na TV Primorka go
voril tud i dr. Jurij Bizjak, po
možni koprski škof.

Glede obeležitve 1000-let- 
nice prve pisne omembe Go
rice si je  Forum prizadeval do
seči, da bi ta veliki zgodovin
ski jubile j Nova Gorica in Go
rica skupaj proslavili. "Zal se to 
ni zgodilo, saj so po litičn i in 
nacionalistični interesi po raz
dva janju m očnejši in zaradi 
tega vstopamo v tretje tisoč
letje še naprej razdvojeni", me
ni Sergij Pelhan. Sporočil je 
tudi, da seje Forum za Goriško 
v prizadevanjih za skupno o- 
beležitev obletnice povezal s 
krožkom Rizzati v G orici ter s 
presednikom Goriške pokraji
ne G iorgiom  Brandolinon. "V  
okviru tega sodelovanja si tudi 
prizadevam o, da bi sedanjo 
Piazzo della V ittoria  v Gorici 
preimenovali v stoletja znano 
in razširjeno ime Travnik".
-----------------M.

NA KOSTANJEVICI

SEDMIČ GLASBA
Z VRTOV
SV. FRANČIŠKA

Kulturni dom v Novi Gorici 
je  znova pripravil glasbene ve
čere z imenom Glasba z vrtov 
sv. Frančiška, ki potekajo v Fran
čiškanskem samostanu na Ko
stanjevici v Novi Gorici. Letos 
se bodo zvrstili že sedmo leto 
po vrsti. Cikel glasbenih veče
rov bodo pričeli v četrtek, 31. 
maja. Slavnostno otvoritev bo
do namenili jubileju Slovenske
ga okteta, ki letos zaokroža 50 
let delovanja. Koncert te znane 
glasbene skupine se bo pričel 
ob 20. uri, umetniški vodja se
danje sestave okteta pa je dr. 
M irko Cuderman. Koncertu bo 
sledil pogovor v samostanski 
dvorani z nekaterimi nekdanji
mi in sedanjim i člani okteta. 
Drugi koncert v okviru ciklusa 
bo v torek, 12. junija, in bo po
svečen orglam, kraljici glasbe
nih instrumentov. Med solisti 
bo tudi Luca Ferrini, organist in 
čelist z bogato koncertno karie
ro. Glasbene večere z naslo
vom Glasba z vrtov sv. Franči
ška so omogočili gostoljubna 
družina patrov frančiškanov na 
Kostanjevici ter s finančno po
močjo slovensko ministrstvo za 
kulturo, mestna občina Nova 
Gorica in Krekova banka.

NA KOSTANJEVICI

ZA SLOVENCE 
NA OZEMLJU 
NEKDANJE 
JUGOSLAVIJE

Predsednik komisije držav
nega zbora za odnose s Slo
venci v zamejstvu in po svetu, 
Franc Pukšič, je v pogovoru za 
revijo Rodna gruda povedal, da 
na območjih nekdanje Jugosla
vije, seveda zunaj Slovenije, ži
vi med 35.000 in 40.000 Slo
vencev. Po razpadu SFRJ so ve
liko pretrpeli zaradi vojn in po
znejših po litičn ih napetosti oz. 
trenj, denimo, v Srbiji oz. Zvez
ni republiki Jugoslaviji, Bosni in 
Hercegovin i, k jer veliko Slo
vencev živi zlasti v Banjaluki, 
pa tudi na Kosovu. Neurejen je 
tud i status naših rojakov na 
H rvaškem . M a tičn a  država 
Slovenija ni seznanjena z vse
mi podrobnostm i stanja roja
kov, njihovim i težavami in pri
čakovanji. Komisija državnega 
zbora bo čimprej, je napovedal 
Pukšič, preučila celotno prole- 
matiko Slovencev, ki živ ijo  na 
ozemlju nekdanjih jugoslovan 
skih republik. Podrobno se bo 
seznanila z njihovo organizira
nostjo in težavami. Pri tem bo
sta sodelovala tudi zunanje m i
nistrstvo oz. vladni urad za Slo
vence v zamejstvu in po svetu.
— —  M.

V političnih strankah in posa
meznih krajevnih skupnostih na 
Goriškem, kot sicer tudi pone
kod drugod v Sloveniji, dajejo 
različne pobude in predloge za 
preoblikovanje lokalne samou
prave, ki jih  morajo parlamen
tu predložiti do konca prihod
njega junija. Večina zahtev o us
tanovitvi novih občin najbrž ne 
bo uresničena, ker skoraj nobe
na od m orebitn ih novih občin, 
ki so predlagane, ne bi imela 
zahtevanih vsaj 5 tisoč prebi
valcev. Državni zbor bo mor
da privolil tud i v ustanovitev 
novih občin z manj prebivalci,
če obstajajo zato zemljepisni, 

obmejni, narodnostni, zgodo
vinski ali gospodarski razlogi". 
Največ takih izjem oz. primerov 
bi lahko bilo na Primorskem, 
ob slovensko-italijanski meji.

V Novi Gorici so na izrednem 
zasedanju mestnega sveta sta
lišča do preoblikovanja te me
stne občine predstsavili župan 
Č rtom ir Špacapan, SLS+SKD 
Slovenska ljudska stranka, De
mokratična stranka upokojen
cev in tudi svetnice oz. svetniki 
iz drugih po litičn ih strank. O 
m oreb itnem  preob likovan ju 
občine so sicer podrobno raz
pravljali, tud i v polem ičnih to
nih, a o razdelitvi (razkosanju) 
občine niso glasovali. Po pred
logu župana naj bi se iz seda
nje mestne občine izločila nase
lja na obm očjih Branika, Dorn
berka in Prvačine, ki bi ustanovi
la novo občino z imenom Bra- 
nik-Dornberk. Iz naselij na Tr
novski in Banjški planoti bi us
tanovili novo občino Grgar-Če- 
povan, čemur pa prebivalci na
spro tu je jo , ker raje spadajo 
pod bogato Novo Gorico. Na
dalje naj bi iz loč ili nekatera 
naselja v spodnji Vipavski do
lin i in iz njih ustanovili novo 
občino Renče s sedežem v Ren
čah. O d slednjih naj bi iz se
danje mestne občine iz ločili 
kraje Osek-Vitovlje, Ozeljan in 
Šempas, ki bi jih združili v novo 
občino Šempas, s sedežem v 
Šempasu. To pobudo je svet
nik M irko Brulc, doma iz ob
m očja Šempasa, označil za 
smešno in skrajno neodgovor
no, sicer pa ne ve, kdo jo je dal.

Toda kaže, da je bila obrav
nava naštetih predlogov za no-

USTANOVLJEN 
REGIONALNI ODBOR  
SLOVENSKE LJUDSKE 

STRANKE
Pred kratkim so v Novi Go

rici ustanovili Regionalni odbor 
SLS+SKD Slovenske ljudske 
stranke za ajdovsko-goriško re
gijo za območje naslednjih ob
čin: Kanal, Brda, Nova Gorica, 
Šempeter-Vrtojba, Miren-Kosta- 
njevica, Ajdovščina in Vipava. 
Za predsednika je bil izvoljen 
mag. M ilan Turk, podpredsed
nik je Jože Ilc, v.d. tajnika pa 
Vojteh Anderluh. Ustanovitev 
odbora sodi v organizacijsko 
utrditev stranke, hkrati bo pri
pomogla k povezovanju ozem
lja, na katerem odbor deluje in 
k povečanju vpliva stranke tudi 
pri centralnih organih v Ljublja
ni. Za vodstvo regionalnega 
odbora stranke so že imena 
vodiln ih  jamstvo za korenite 
prenove v stranki, ki bodo se
veda slonele na trdnih in goto
vih načelih in izročilih.

ve občine postranska zadeva 
brez velikega pomena. Župa
na in posamezni svetniki, de
nimo, iz LDS in Desusa, so si 
predvsem prizadevali, da bi 
mestni svet sprejel predlog za 
združitev mestne občine Nova 
Gorica in komaj pred dobrima 
dvema letom a ustanovljene 
občine Šempeter-Vrtojba. Čr
tom ir Špacapan je  v predlogu 
sklepov o spremembi območja 
mestne občine zapisal: "Če z 
občino Šempeter-Vrtojba do 
sporazuma ne pride, se posto
pek za spremembo obm očja 
nadaljuje kot samostojen pred
log mestnega sveta mestne ob
čine, ki ga bo predložil držav
nemu zboru". Toda večina raz- 
pravljalcev se s takimi ultimativ- 
n im i stališči ni strin ja la . Po
udarjali so, da je občina Šem
peter-Vrtojba med najbolj us
pešnim i v S loveniji, tako da 
izvaja tud i pomembne posege 
v infrastrukturne objekte, česar 
prejšnja skupna občina Nova 
Gorica nikoli ni naredila. "Le 
od občine Šempeter-Vrtojba je 
odvisno, ali se bo hotela po
vezati ozirom a združ iti z me
stno občino Nova G orica", je 
b ilo  rečeno. Svetnik A ndre j 
Miška iz ZLSD je  menil, da bi 
mestna občina Nova Gorica 
lahko ustanovila nekakšno us
klajevalno telo za sodelovanje 
med občinam a, "ka r bi po
stopno lahko ustvarilo vzdušje 
in pripravljenost za združitev 
občin. Svetnik Ivo Hvalica, ki 
je povedal, da nastopa kot sa
mostojni svetnik v okviru svet
niške skupine SDS, je opozo
ril, "da se hoče Mestna obči
na Nova Gorica rešiti revežev 
in p ridob iti bogate. Pri nas so 
kraji, ki od bogate mestne ob
čine nim ajo nič ali pa zelo ma
lo. Zaradi tega zavračam igro 
z občino Šempeter-Vrtojba". 
Podobno so m enili tud i neka
teri svetniki iz drugih po litič 
nih strank.

O  m orebitnem  preob liko
vanju mestne občine bodo po
novno razpravljali na nasled
nji seji mestnega sveta, pred
vidom a v začetku jun ija . Ven
dar bo to zasedanje redno, ne 
pa izredno, ker za to ni opravi
čila ozirom a potrebe. O bč in 
ski svet občine Šempeter-Vr
tojba se bo do pobud o združi
tvi te občine z mestno občino 
Nova Gorica opredelil na za
sedanju, ki bo danes, v četr
tek, 31. maja. Toda krajevni 
politiki iz Šempetra oz. Vrtojbe 
so že pojasnili nova stališča. 
Župan Dragan Valenčič je de
jal, "da občina Šempeter uspeš
no deluje, zato se mi ne zdi ko
rektno, da se iz Nove Gorice po
sega na druga območja s tak i
mi ide jam i, kot je  združitev 
mestne občine z našo občino 
Š em pter-V rto jba". O bčinsk i 
svetnik M ilan Turk iz SLS+SKD 
Slovenske ljudske stranke pra
vi, "da mu ni jasno, kaj bi me
stna občina pridobila z združit
v ijo . Razen, seveda denar iz 
našega pro računa". Še bol j  
ostra in neposredna je bila vp
livna Vanda Furlan, iz neod
visne liste Šempeter-Vrtojba. 
"Združitev bi koristila le Novi 
G orici. Petdeset le je  ostajal 
naš denar v Novi Gorici, sedaj 
pa bi ga nekateri radi kradli še 
naprej", je prepričana.

   M.
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NOVOSTI 
ZA ZADRUŽNE 
DELAVCE

GLAVNE NOVOSTI IN NAVODILA

DAMJAN HLEDE

Zakon št. 142 z dne 3. apri
la 2001, eden izmed zadnjih 
zakonskih ukrepov, ki jih  je 
sprejel prejšnji ita lijanski par
lament tik  pred svojim razpu
stom, prinaša nekaj novosti v 
zvezi z zadrugami. Sestavljen 
je  iz treh delov: prv i zadeva 
značilnosti zadružnega člana- 
delavca in ekonomsko ter so
cialnovarstveno ureditev nje
govega delavskega razmerja; 
drugi del govori o pravilniku, 
ki ga bodo morale v naslednjih 
šestih mesecih izdelati in spre
je ti zadruge za proizvodnjo in 
delo in še nekatere druge; tretji 
pa prinaša novosti v zvezi z za
družnim i nadzornim i organi, o 
katerih smo na kratko že spre
govorili v prejšnjih tednih.

Prvi del, o katerem bom o 
sedaj podrobneje spregovori
li, je  namenjen zadrugam, v ka
terih se zadružna vzajemnost 
izvaja z delom članov, torej ne 
samo tistim , ki so namenjene 
izk ljučno  delu svojih članov 
(zadruge za delo - to so tiste za
druge, v katere se člani vključi
jo  zato, da s članstvom avto
m atično  tu d i p rične jo  neko 
svojo delavsko dejavnost: vsi 
člani zadruge so istočasno tudi 
njeni delavci), ampak tud i t.i. 
mešanim zadrugam, v katerih 
je le en del članov, ki so obe
nem tud i zadružni delavci.

Poleg tega novi p redp is i 
puščajo odprto  m ožnost isto
časne prisotnosti različnih t i
po logij zadružnih članov zno
traj iste zadruge. V njej bodo 
lahko na prim er prisotni tako 
člani-delavci kakor tudi t.i. su- 
bvencijski člani (tisti, ki v za
drugi ne sodeluje jo s svojim  
delom, ampak vanjo vnašajo 
predvsem kapital). Kar se kon
kretneje tiče članov - delavcev,

bodo lahko poleg tistih, ki se 
ukvarjajo z dejavnostjo, kateri 
je zadruga prvenstveno name
njena, prisotne tud i nekatere 
uradniške figure.

Ena od večjih novosti zako
na je  ta, da izrecno razločuje 
med članskim in delavskim raz
merjem posameznega zadruž
nika. To pomeni, da bo delav
sko razmerje, ki je posebej in 
je ločeno od članskega, lahko 
sklenjeno v različnih oblikah. Iz
recno je predvideno, da bo lah
ko sklenjeno v obliki odvisnega 

J  ali samostojnega dela ali tudi
v drugih oblikah, med kateri
mi je omenjeno koordinirano in 
neprekinjeno sodelovanje. Do- 

i  slej so npr. zadružniki - delavci 
b ili s socialnovarstvenega vid i
ka avtomatično parificirani od
visnim delavcem. Odslej pa bo
do lahko tako z delavsko-prav- 
nega kot z davčnega in social
novarstvenega vidika sklenje
na različna veljavna razmerja.

V notranjem praviln iku, ki 
ga bodo morale zgoraj ome
njene zadruge po zakonu odo
briti v roku šestih mesecev, pa 

I bodo morale b iti izrecno pred
videne oblike delavskega raz
merja, ki se jih  bo zadruga po
služevala. Lahko bo predvide
na samo ena ekskluzivna ob
lika, lahko pa tudi vse, ki so bile 
zgoraj omenjene, z možnostjo 
izbire in prehoda iz ene v dru
go. Za zadružnike z odvisnim 
delavskim razmerjem bodo ve
ljala vsa pravila statuta delav
cev (zakon št. 300/70), razen 
18. člena. Za zadružnike z os
ta lim i delavskimi razmerji pa 
bodo od statuta delavcev nepo
sredno veljali le členi 1, 8, 14, 
15. V vsakem primeru pa bodo 
tud i za zadružno delo veljali 
obstoječi predpisi o varnosti 
(zakona št. 626/94 in 494/94).

M I N I S T R S T V O  PREDSTAVILO PRAVILNIK

SLOVENIJA IN EKOLOŠKO 
KMETIJSTVO

Slovensko m in is trs tvo  za 
kmetijstvo, gozdarstvo in preh
rano je pred kratkim  predsta
vilo pravilnik o ekološki pride
lavi in predelavi kmetijskih pri
delkov in živil. Pravilnik določa 
metode in postopke pridelova
nja in predelovanja, a tudi ozna
čevanja in pravila za nadzor
stvo vseh, ki bi se vključili v eko
loški način pridelovanja in vzre
je  živine.

Zakonsko besedilo tud i za
gotavlja določeno varstvo pot
rošnika. Država namreč jam či 
za kakovost kmetijskih pridel
kov oz. živil, ki bodo na etiketi 
nosile oznako "ekološki". V ta 
namen so izdali poseben pra
vilnik, ki natančno predpisuje 
način pridelave in predelave. 
M in is trs tvo za km etijs tvo pa 
bo z javnim  razpisom izbralo 
ustanovo, ki bo pristojna za na
dzorstvo pridelave oz. prede
lave. Pravilnik tudi določa po
goje, ki so potrebni, da si do
ločena kmetija pridobi status 
"ekološke pridelave". Pri tem se 
je Slovenija zgledovala po me
rilih, ki so jih za tak način kme

tovan ja  že d o lo č ile  številne 
druge evropske države. Pravil
nik je namreč usklajen s pravnim 
redom Evropske zveze. V Slo
veniji je trenutno prib ližno ti
soč ekoloških kmetij, ki na tak 
način obdelujejo nekaj več kot
3.000 ha površine.

V ANHOVEM
UPOKOJIL1160 DELAVCEV
V Industriji Salonit Anhovo 

zagotavljajo socialno varnost 
delavcem, ki so bodisi zboleli z 
boleznimi, ki jih  povzroča az
best, ali pa obstaja možnost, da 
bodo zboleli. Skladno z zako
nom o prepovedi proizvodnje in 
prom eta z azbestnimi izdelki 
ter o zagotovitvi sredstva za pre- 
strukturiranje azbestne proiz
vodnje v neazbestno, ki je bil 
sprejet že v letu 1996, pozneje 
pa dopolnjen, prizadetim delav
cem omogočajo upokojitev pod 
ugodnim i pogoji. Doslej se je 
upokojilo že 601 delavcev, ki so 
bili izpostavljeni azbestnemu 
prahu, nekateri pa so že zboleli.

DAVORIN DEVETAK

Na nedavnih srečanjih, ki ju 
je Slovensko deželno gospodar
sko združenje posvetilo evru, sta 
glavne novosti obravnavala rav
natelja Zadružne kraške banke 
Klavdij Brajnik in SDGZ Vojko 
Kocjančič. Tu povzemamo navo
dila, ki so koristna za podjetja. 
Lastniki trgovin, gostiln in dru
gih poslovnih obratov so prvi 
am basadorji uvedbe novega 
denarja, ki bodo imeli izredno 
pomembno in nehvaležno vlo
go. Saj bodo morali seznaniti, 
vse stranke in zlasti starejše z no
vimi vrednostimi in drugim i v i
diki, ki bodo gotovo prav vsem 
za nekaj časa zakom plic ira li 
vsakdanje življenje.

Vsi na splošno in sami eko
nomski operaterji so premalo 
in form iran i o vseh, zlasti prak
tičnih razsežnostih, ki jih  vnaša 
uvedba evra. Po nekaterih ra
ziskavah je okrog 40% Ita lija
nov seznanjenih z "usodnim " 
datum om , 1.januarjem  2002, 
ko bom o m aterialno dob ili v 
bankah in v trgovinah nove ko
vance in bankovce. A le 20% 
ima nekaj pojma o tem in samo 
2% je osveščenih o postopkih 
in pravilih pri zam enjavi ob

stoječih nacionalnih valut in 
prevzemu nove. Glavni proble
mi so psihološke narave: v de
narnici ne bom o več imeli 100 
tisoč lir, a komaj 51,54 evrov 
(1 evro = 1,936,27 lir)! Kateri 
pa so glavni praktični problemi, 
ki se porajajo?

Sprememba cene: svetuje 
se ažuriranje cen pred novim 
letom, pri čemer bo treba pa
z iti na zvišanje ali znižanje na 
stotinko evra: vsak cent velja 
pribl. 20 lir, kar na manjših zne
skih nekaj pomeni, tako psiho
loško kot dejansko.

Alternativna plačila. V koli
kor bo treba v prehodnem ob
dobju, do konca februarja, raz
polagati v blagajni z dvojno va
luto, se trgovcem splača čimveč 
om ejiti poslovanje z gotovino. 
Svetujemo zato uporabo term i
nalov POS, sprejemanje plačil 
s kreditnimi karticami in čim po
gostejšo rabo neprekinjene bla
gajne bank. Gre za dodatno 
"breme", ki pa prinaša dolgoroč
no "korist" za operaterja. Manj 
go tov ine v b laga jn i pom eni 
manj rizika za morebitne tatvi
ne in rope. Alternativne oblike

i plačevanja so v severnih in skan
dinavskih deželah zelo razšir
jene - preko 90% vseh plačil!

Novi denar. Čeki v evru so 
že v obtoku: prepozna se jih  po 
različni barvi in ker imajo nave
dene le evre. Če so na čekovnih 
obrazcih navedene tudi lire, ti 
niso veljavni.

V kolikor bo manj bankov
cev na razpolago, se predvide
va velik porast uporabe kovan
cev: razmerje bankovci-drobiž 
1/4. Nove bankovce (od 20 do 
500 evrov) in kovance (od 1 
centa do 2 evrov) bo Banka Ita
lije začela de lili po bankah v 
decembru. SDGZ bo v sode
lovanju z bankam i p rired ilo  
jeseni informativne tečaje-sre
čanja za operaterje za prepoz
navanje novega denarja.

Prehodno obdobje. Zaen
krat sta predvidena samo dva 
meseca za vzporedno poslo
vanje z lirami in evri: od 1. ja
nuarja do 28. februarja 2002.
V tem času bodo lahko klienti 
p lačevali v lirah, trgovc i pa 
bodo morali vračati ostanek v 
evrih!

Isto velja za čeke v lirah, ki 
bodo velja li do om enjenega 
datuma. Od 1.marca dalje bo 
treba  izd a ja ti in spre jem ati 
čeke le v evrih. V "prehodnem  
obdobju" se predvideva marsi
kakšna nevšečnost. Ob združit

vi obeh Nemčij smo bili priča 
ponarejanju denarja. Dvojne 
zaloge drobiža in denarja v bla
gajnah obratov bodo predstav
ljale veliko vabo za tatove in ro
parje, zato bo pametno slediti 
gornjim  nasvetom.

Ostala navodila za podjetja.
Ob nakupu registrskih bla

gajn, tehtnic, računalniških in 
knjigovodskih programov, ki 
upoštevajo evro, bo treba ure
d iti druge pomembne in drob
ne prilagoditve: npr. spremem- 

| bo zneskov v lirah v pogodbah, 
ustanovnih aktih, davčnih listi
nah idr.

SDGZ je  z novim letom za
čelo uvajati izključno evro v 
vse nove akte. V teku je  tudi 
poskusno vzporedno vodenje 
knjigovodstva v obeh valutah 
za vzorčno podjetje.

Predvidena so v jesenskem 
času razna inform ativna sreča
nja in predavanja na to temo.

Č lani SDGZ, trgovci, go
stinci, obrtn ik i, profesionalci, 
druge dejavnosti, so vabljeni, 
naj opravijo podrobno analizo 
v svojem podjetju in naj nam 
posredujejo potrebe za more
bitno individualno ali skupno 
rešitev problemov.

ZELENJAVNE Z D RU ZB E

SMOTRNO IZKORIŠČANJE 
POVRŠINE

V starih kmečkih vrtovih po
gosto vidimo, kako bujno uspe
vajo različne povrtnine, dišav
nice, cvetje in celo trajnice na so
razmerno majhnem prostoru in 
večkrat navidezno pomešane 
med seboj. Včasih celo opazimo 
nekakšen hoteni nered, v smi
slu, da so različne zelenjave iz
menično posejane, tako da pri
de do združbe različnih rastlin. 
Vrt dobi na tak način veliko bolj 
pester videz in je dejansko bolj 
podoben naravnim razmeram, 
saj narava sama ne pozna mo
nokulture. Tak način vrtnarjenja 
sega gotovo že v davnino in je, 
zlasti za male družinske vrtove, 
zelo primeren. Na ta način se 
namreč idealno izkoristi prostor 
glede na različna rastna obdob
ja posameznih povrtnin, rastli
ne tudi bolje izkoristijo hranlji
ve snovi v tleh, se vzajemno ščiti
jo, ker ene odganjajo škodljivce, 
druge privabljajo koristne žužel
ke, tretje ugodno vplivajo na o- 
kus. V tisočletni praksi so ljudje 
opazili, da nekatere rastilne bo
lje uspevajo, če so v neposredni 
bližini ene vrste, povsem shirajo 
pa ob drugi. Na osnovi tega opa
zovanja so se tudi ustalile neka
tere smernice za tak način vrt
narjenja. Pravilo ustvarjanja ra
stlinskih združb pa velja tudi in 
zlasti v sadjarstvu, kjer je po
trebno pri nekaterih vrsteh sad
ja nujno v nasadu posaditi raz
lične sorte, da se lahko oprašijo.

Glede povrtnine pa je pri
merno, da upoštevamo nasled
nja pravila. Tako ni priporočlji
vo posaditi na isto površino raz
ličnih sort, ki obenem izkorišča
jo isto raven, na primer krom 
pir in čebula. Prav lako ni pripo
ročljivo posejati v neposredno 
bližino rastlin, ki spadajo k isti 
družini, npr. peteršilja s koro
mačem. To je mogoče, le ko gre 
za različne sorte, ki pa imajo po
dobne potrebe, npr. solata, zi

mski radič, rukla. Zelo pripo
ročljivo je posejati na isto po
vršino rastline, ki imajo različ
no dobo rasti, npr. je priporočlji
vo, če med paradižnike posadi
mo poletno solato oz. sejemo 
npr. rdečo redkvico. Ko se bodo 
paradižniki toliko razvili, da bo
do s svojo senco ovirali rast ze
lenjave, bomo dejansko solato 
oz. ruklo že zdavnaj pospravili. 
Prav zaradi tega osnovnega pra
vila pogosto sejemo rastline s 
krajšo rastno dobo, kot so redk
vice, solate, špinača itd. med 
paradižnik, jajčevce - melanca- 
ne, čebulo ali kumarice. Pri tem 
je treba upoštevati čas, ki ga 
potrebuje vsaka posamezna ze
lenjava, da se popolnoma raz
vije. Zelo uspešna je  npr. kom
binacija čebula-korenje. Čebu
la ščiti korenček pred strunami

in drugim i zemeljskimi parazi
ti, korenček pa - vsaj tako trd ijo 
biološki vrtnarji - odganja če
bulno muho, ki povzroča veliko 
škode na tej povrtnini.

Zelo primerno je, če izme
nično sejemo med zahtevnejšo 
povrtnino stročnice, kot so fižol, 
grah, bob in druge, ker imajo v 
koreninskem sistemu encime, 
ki vežejo dušik iz zraka in ga 
oddajajo tudi zemlji, tako da se 
s tem lahko okoristijo tudi dru
ge rastline, ki rasejo ob stročni
cah. Po drugi strani pa je tudi 
res, da ni vsaka zelenjava hva
ležna za bližino z metuljnicami 
ali stročnicami in da v tem pri
meru slabše uspevajo. Zlasti 
pešajo česen, por in vse vrste 
čebule, tudi šalotka. Izkušnja 
kaže, da je na jbolj prim eren 
način ta, da sejemo posamezne 
povrtnine v vrste. Ta način je naj
bolj praktičen, ker si olajšamo 
trud pri raznih posegih, npr. pri 
rahljanju zemlje, pletju in zali
vanju. Primerno pa je tudi, če

gredico, na kateri smo npr. seja
li korenje, obrobim o s čebulo. 
Pri tem upoštevamo, da na gre
dico sejemo rastlino z daljšo 
rastno dobo.

Uvodoma smo omenili raz
lično cvetje in dišavnice. Tudi 
glede tega smemo trditi, da je 
prisotnost dišavnic na vrtu zelo 
dobrodošla, ker marsikdaj pre
ventivno učinkujejo na dobro 
zdravstveno stanje povrtnine, 
kar je vsekakor zaželeno in prav. 
Podobno velja tudi za nekate
re vrste rož. Vsekakor pa tudi 
drži, da na večjo ali manjšo us
pešnost tega načina vrtnarjenja 
vplivajo tudi različna struktura 
tal in različna prisotnost raznih 
elementov v tleh. Vse to vpliva 
tudi na rast zelenjave. Kdor bo 
poskusil s tem načinom vrtnar
jenja, bo zelo m odro ravnal, če 
si bo sproti beležil razporeditev 
posejane ali posajene zelenja
ve in beležil uspešnost tega na
čina dela.

N O V A  FIL IALA V SREDISCU G R AD EZ A

FRIULADRIA SE SIRI

f!SSSi

V mestnem središču Gra- 
deža je od 14. t.m. dalje opera
tivna nova filiala bančnega za
voda Banca Popolare FriulAdria. 
Gre za zavod, ki je s svojimi pet
najstimi podružnicami zlasti na 
področju naše dežele - ob obali 
od Trsta pa vse do Benetk v Ve

netu - kapilarno prisoten že več 
desetletij. Sedaj se ta banka lah
ko ponaša s 152 okenci (od teh 
je kar 116 v Furlaniji-Julijski kraji
ni). FriulAdria si je tokrat izbrala 
strateško točko v priljubljenem 
letoviščarskem kraju na jadran
ski obali blizu pristanišča in hkra

ti v samem središču družbene
ga in gospodarskega življenja 
Gradeža, ki ga turisti iz države 
in tujine radi obiskujejo skozi vse 
leto. Zaradi dolgoletne prisotno
sti na obali ima veliko izkušenj s 
posli v tip ično turističnih krajih, 
še posebno kar se tiče sektorja 
ribolova in hotelirstva, pa tudi 
raznoraznih obrti. Od vedno je 
tudi blizu potrebam družin in 
mladih. Prizadeva si tudi za ov
rednotenje in ohranjanje kultur
ne dediščine, rada podpira tudi 
družbeno-kulturne dejavnosti. 
Pri tem ne moremo ne omeniti 
znatnega posega te banke pri 
restavriranju starodavnih mo
zaikov v oglejski baziliki, ki sta 
ga financirala prav Banca Popo
lare FriulAdria in skupina Grup- 
po IntesaBci. Novi sedež (na 
sliki), kjer že deluje številčen in 
kakovosten organik, so uradno 
odprli v četrtek, 24. t.m.



NOVI GLAS /  ŠT. 21 2001

H IV *»gaga

J A D R A N J E  /  REG ATA TR ST-B R I O  N l -TRST

ZMAGA VELIKEMU VIHARNIKU
Tržaški pomorski klub Sirena 

je konec prejšnjega tedna pri
redil že 16. izvedbo mednarod
ne regate Trst-Brioni-Trst. Letoš
nje regate se je udeležilo 14 
jadrnic, razporejenih v štiri ka
tegorije: Alfa, Bravo, Delta in 
Echo/Golf, krmarji in posadke 
pa so prihajale iz Italije, Slove
nije, Hrvaške in Slovaške.

Po pričakovanjih je  v skup
nem seštevku zmagala zname
nita slovenska jadrnica Veliki 
viharnik krmarja Dušana Puha, 
ki je  tekmovala za portoroški 
klub Pirat. Puh, ki je  zmagal tu
di v kategoriji Alfa, bo na na
grajevanju, ki bo v petek, 1. ju 
nija, tudi pobral večino ostalih 
lovorik. Tudi drugo mesto je šlo 
slovenskemu čolnu, in sicer ja 
drnici Pozeidon iz Izole, ki jo  
je krmaril Bruno Antonac. Tret- 
jeuvrščenajadrnica je bila Mec- 
canostampi, katere krm arje bil

član Sirene Andrej Cregori. Ta 
jadrnica je zmagala tud i v ka
tegoriji Bravo, medtem ko sta

v kategorijah Delta in Echo/ 
G o lf zmagali jadrn ic i Petra in 
C ity Express.

Tekmovalci so s cilja v Bar- 
kovljah startali v soboto, 26. 
t.m ., ob 9. uri z ju tra j in po 
pričakovanjih je pihal močan 
veter, maestral, kar je dalo upa
ti, da se bo le tošnja regata 
zaključila prej kot izvedbe iz 
prejšnjih let. In res, jadrnice so 
že v prvih popoldanskih urah 
obkrožile bojo pri Brionih, na 
povratni poti proti Trstu pa jih

i je zajelo brezvetrje oz. bonaca, 
tako da se je tekmovanje za
vleklo. Skozi cilj je prišlo osem 
od štirinajstih jadrnic. Med ja
drnicami, ki niso priplule do ci
lja, je bila tudi Petra, ki pa je 
vseeno zmagala v svoji kate
goriji, zahvaljujoč se novostim 
v pravilniku, po katerih se v pri
meru brezvetrja upošteva vrstni 
red pri obratu pred Brioni, v ka
tegoriji Petre (Delta) pa ni pri
plula na cilj nobena jadrnica.

V S O B O T O  V P O R D E N O N U

ZLATI OREL MATEJI 
BOGATEČ

V soboto, 26. t.m., so v de
želni dvorani v Pordenonu po
delili t.i. športne orle. Gre za tra
dicionalna priznanja, ki jih že 
več desetletij podeljujejo upra- 
va dežele Furlanije-Julijske kraji
ne, deželna sekcija italijanske
ga olimpijskega komiteja CONI 
ln športni časnikarji. O rle je le
tos prejelo kar 230 športnikov 
iz F-Jk za uspehe v letu 2000, 
poleg tega pa sta priznanji pre
jela tudi zaslužna športna de
lavca Giuseppe Lo Duca (pred
sednik tržaškega rokometnega 
kluba Coop Essepiu', ki je prav

kar postal državni prvak) in Ro
berto Furlan, posebnega priz
nanja pa je bil deležen selektor 
italijanske sabljaške reprezen
tance Andrea Magro.

Športni orli se delijo na štiri 
! kategorije: zlatega orla prejme
jo  tisti, ki so osvojili kak svetov
ni naslov, srebrnega tisti, ki so 
osvojili evropskega, bronastega 
atleti, ki so zmagali državni na
slov, belega orla pa športniki ve
terani. V vseh teh štirih katego
rijah pa so bili na sobotnem por- 
denonskem nagrajevanju prisot
ni tudi številni slovenski športni-

I ki in športnice. Tako je zlatega 
orla prejela rolkarica kriške Mla
dine Mateja Bogateč, ki je lani 
osvojila svetovni naslov v patru
ljnem teku na svetovnem prven
stvu na Nizozemskem. Srebrne
ga orla je prejela kotalkarica o- 
penskega Poleta Tanja Romano, 
ki je  lani postala evropska prva- 

j  kinja. Številni člani naših društev 
so lani postali državni prvaki in 
so tako dobili bronastega orla: 
atletinji Biserka Cesar in Veroni- 
ca Sancin, rolkarji Ana Košuta, 
AlexanderTretiach, Eros Sullini, 
Ivan Kerpan, Lorenzo Schirra, 
Mateja Paulina in Meri Perti, 
pingpongašici Daša Bresciani in 
M artina M ilič  in jadralec Jaro 
Furlani. V okviru kategorije vete- 

| ranov pa sta belega orla prejeli 
Silvana Vesnaver in Sonja Milič.

KOLESARSTVO /  G I R O  PRESTOP IL  DR ŽA VN E MEJE

ODLIČNI SLOVENSKI 
KOLESARJI

Ko zaključujemo redakcijo, 
še ni znano, kdo je zmagal na 
včerajšnji etapi krožnega kole
sarskega tekmovanja po Italiji, 
ki ga poznamo pod imenom 
Giro d 'lta lia  in je druga naju
glednejša kolesarska tekma na 
etape na svetu, saj je G iro takoj 
po francoskem Touru najpresti
žnejša lovorika za poklicne ko
lesarje. Včarajšnja etapa se je 
namreč končala v Gorici.

Za nas je letošnji G iro še to
liko bolj zanimiv, ker je prišlo to 
kolesarsko tekmovanje za dva 
dni v našo deželo in Slovenijo, 
in sicer že v torek, 29. maja, ko 
je bila etapa od kraja Lido di Je- 
solo do Ljubljane, in naslednji 
dan, v sredo, ko so kolesarji pri
šli v Gorico in tako tudi oni po
častili tisočletnico. Letošnji, že 
84. Giro, je zanimiv tudi zato, 
ker na njem sodeluje kar šest 
slovenskih poklicnih kolesarjev 
v različnih moštvih. Pred dnevi 
je Andrej Hauptman (na slik i) 
na deveti etapi že drugič letos 
dosegel na jbo ljšo slovensko 
uvrstitev na tem tekmovanju, 
saj je na letošnji krožni dirki po 
Italiji bil že drugič tretji, med
tem ko je na 10. etapi, ki se je 
končala v Ljubljani, dosegel 
odlično 5. mesto. Sam je priz
nal, da mu je v zadnjih kilome
trih dobesedno zmanjkalo mo
či, saj je bil v vodstveni skupini 
in je upal na zmago, kar bi po
menilo kronanje velika praznika 
v Ljubljani. Njegov moštveni 
kolega Zoran Klemenčič pa je 
bil na deveti etapi šesti, kar je 
tudi lepa uvrstitev. Tadej Valja
vec, G orazd Š tangelj, Uroš 
Murn, Andrej Hauptman, Mar
tin Hvastja in Zoran Klemenčič: 
to so imena slovenskih kole
sarjev, ki nastopajo v ita lijan
skih poklicnih moštvih in jih  je

letos na Giru največ doslej, kar 
je  lepo priznanje za slovensko 
kolesarsko zvezo in slovenski 
šport sploh.

Seveda je v naših krajih velja
lo največje zanimanje za enaj
sto etapo G ira, ki je  imela v sre
do, 30. t.m., start na Bledu ob
12. uri, nakar je dirka vodila ko
lesarje po slikoviti poti na Pre
del in v Trento, nato po Soški 
dolin i do Nove Gorice, kjer je 
bil leteči cilj pred igralnico Per- 
la, ki je  tud i eden od večjih

I sponzorjev gostovanja Gira v 
! Sloveniji. Zanim ivost enajste 
etape te dirke je bila tudi v tem, 
da so kolesarji dvakrat presto
pili državno mejo, in to v Rožni 
do lin i in kasneje na mejnem 
prehodu v Škabrije lovi ulici,

i  Obe Gorici sta bili tako vsaj ob 
tej priložnosti povezani, kot ni
sta bili še nikdar v letu obhaja
nja tisočletnice prve dokumen
tirane omembe Gorice.
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P O T OP IS

DUBAI, MESTO UDOBJA (6)
KLARA KRAPEŽ

Ko imate v Združenih arab
skih emiratih priložnosti preži
veti nekaj dni v gorovju, se vam 
vsak obisk novega mesta zdi 
kot spoznavanje dežele na nov 
način. Tihota hribovja je pravo 
nasprotje mestnih naselbin, ki 
kar vrejo od človeškega vrveža. 
In čeprav se zdi, da mesta v tej 
državi nikoli zares ne "zaspijo" 
v večernih urah, ko se sonce 
Potopi v morje, je  tovrstno mr
golenje ljud i tisto, ki dodaja 
značaj tej pokrajini.

Dubai je kraj, kjer se je sila 
lahko vživeti. Sodobno življe
nje ponuja veliko vsakdanjega 
udobja. V nasprotju s sosednjo 
Saudsko Arabijo je v tej državi 
ženskam dovoljeno voziti avto
mobile in tudi sicer so enako
pravne moškim. Še vedno pa 
se vam bo zgodilo, da boste, 
recimo, na plaži, videli arabsko 
zensko, ki se v morju kopa po
polnom a oblečena. Islam je 
Pač še vedno prisoten.

Drugače pa je Dubai mesto 
udobja. Izjemno velike družin
ske hiše so me popolnoma pre- 
senetile; ne le po videzu, am
pak tudi po arhitekturi in ure
jenosti okolice. Prvo, na kar po
misliš, ko zagledaš te hiše, je 
Prostornost. V Evropi so lastni
ki takšnih hiš zagotovo pripad- 
n,ki najbogatejših slojev, v Du-

------
Povprečna družinska "hišica" p rip adn ikov  srednjega sloja

baiu pa si običajno družinsko 
hišo lahko privošči še par, ki po 
zaslužku sodi v srednji razred. 
Nič nenavadnega ni torej, da 
na prim er štiri ali šestčlanska 
družina živi v vili, katere površi
na meri do nekaj sto kvadrat
nih m etrov prostora. Preden 
sem se odpravljala na počitn i
ce v to državo, sem v enem iz
med turističnih vodnikov pre
brala, da je življenje ženskam 
v Dubaiu zelo prijazno, saj si 
običajna družina privošči vsaj 
dva do tri hišne pomočnike, to
likšnega udobja pa vendarle 
nisem pričakovala.

V državi velja, da m ora jo 
imeti vsi, ki opravljajo kakršen

koli posel, dovoljenje za to. Tu 
ne poznajo t.i. sive ekonomije, 
in država tako lahko za vsake
ga zaposlenega zagotovi vsaj 
osnovno zdravstveno in social
no zavarovanje. To pa je  nuj
no potrebno glede na dejstvo, 
da v Združenih arabskih emira
tih zaposlitev išče veliko števi
lo priseljencev iz Pakistana, In
dije, F ilip inov in Kitajske, ki 
sem prihajajo v želji po bo lj
šem življenju. Kot tujemu opa
zovalcu se mi je vendarle obča
sno zazdelo, da jim  tudi tu ni 
ravno z rožicami postlano, če
prav denar, ki ga zaslužijo, v 
njihovi dom ovini velja kar za 
malo bogastvo.

Ena pomembnejših stvari, ki 
jih boste v Dubaiu še kako upo
rabljali, so zagotovo klimatske 
naprave. Predvsem v poletnih 
časih so nepogrešljive, saj se 
najvišje temperature povzpne
jo tja do 50 stopinj Celzija; kar 
je še bolj presenetljivo za tujca, 
pa je visoka vlaga v zraku, ki 
včasih znaša tudi do 100%. Za
radi tega je klimatska naprava 
skorajda obvezna, ker se v na
sprotnem primeru lahko zgo
di, da boste v zaprtih prosto
rih dobesedno videli vlago, ki 
polzi po stenah. S sodobno te
hnologijo si je uporabo klim at
skih naprav lahko predstavlja
ti, nekaj drugega pa je, kako

so tovrstno težavo reševali v 
davnih časih. Prebivalci tega 
področja so za hlajenje hiš in 
drugih prostorov uporablja li 
t.i. vetrne stolpe -  arabsko ime
novane harajeel, katerih obliko 
še danes lahko vid ite v nekate
rih delih mesta, njihova pre
prosta arhitektura pa je  dose
gala izjemne učinke. V stolpu 
pravokotne oblike so v obliki 
črke X napeli platno ali sezida
li zidove (odvisno pač od tega, 
ali je  bila osnova lesen ali zi
dan stolp), v katere se je ujel 
veter, ki je  ob iča jno  pihal z 
morja. Tako hladen zrak pa je 
nato "padal" do pritlič ja hiše in 
hladil prostore.

Barajeel lahko še danes vid i
te in preizkusite v stavbi, ki je  
sprem enjena v um etnostno 
galerijo. Stoji v delu mesta, ki 
se imenuje Bastakiya. To je e- 
den najstarejših delov Dubaia, 
katerega nastanek sodi v leto 
1900, ko so se tu začeli nase
ljevati trgovci iz južnega Irana. 
Tudi zato si mestne oblasti pri
zadevajo, da bi obm očje po
polnoma rekonstruirale in ga 
dolgoročno spremenile v ob
močje za pešce z več kot 50 
stavbami, pro jekt pa naj bi bil 
v celoti zaključen do leta 2004. 
Poleg umetnostne galerije naj 
bi tu turistom ponudili še ogled 
muzejev, kulturnega centra in 
različnih restavracij.

Še zdaj pa se je v davne ča
se mogoče preseliti z obiskom 
etnološke vasi in ribiške vasi, 
ki ju  boste našli v Al Sindaghi 
blizu enako imenovanega tu 

nela, nedaleč stran od zaklju
čka mestnega kanala. Obisk 
tega kraja vam bo pomagal, da 
si boste lažje predstavljali tra
dicionalno kulturno in vsakda
nje življenje Arabcev tega ob
močja. Tu boste izvedeli, da je 
bil Dubai od nekdaj znan po 
p ridob ivan ju  biserov; če ne 
boste im eli časa za odhod v 
puščavo, boste že tu lahko vi
deli, kakšno je življenje bedui
nov, preizkusili se boste v ja
hanju kamel, oslov in ponijev, 
prav tako pa si boste lahko o- 
gledali tud i nekdanjo palačo 
šejka Saida Al Maktouma, ka
terega družina vlada emiratu 
Dubai.

■DALJE

II m i l i li!'! ! .

Ul mi
U činkov ita  k lim atska naprava
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O B  S K O R A J S N J I  2 5 - L E T N I C I  S O V O D E N J S K E  SEKCIJE K R V O D A J A L C E V

RAZGIBANO OB PLEMENITI DEJAVNOSTI
Baklada na Vrhu sv. Mihaela, ki jo je za onkološko središče v Avianu organizirala 

sovodenjska sekcija krvodajalcev, je bila priložnost, da smo se podrobneje pomenili o 
zadnjem delovanju tega pomembnega humanitarnega društva na Goriškem. Na po
govor o delu, načrtih in kakovostnem razvoju pri sekciji sta prijazno pristala že zgo
dovinski predsednik Branko Černič (na sliki drugi z  leve) in delavna tajnica Marinka 
Batič (druga z  desne), katerima se prisrčno zahvaljujemo.

HARJET DO RNIK

O dkar so novembra 1999 
sovodenjski krvodajalci otvorili 
svoj novi sedež v postavni do
mačiji društva Skala, ki jo  gabr
ski člani temeljito obnavljajo, se 
je plemenita dejavnost krvoda
jalstva med občani še bolj utrdi
la. Lepo urejena soba krvodajal
cev s pridihom  stare hiše, um i
rja jočim  pogledom  na velika 
drevesa ob cesti in okolico, hra
ni po stenah razobešena števil
na znamenja prijateljskih stikov 
in vezi, v predalih pa skrbno 
zbrane slike in podatke o skoraj 
petindvajsetletni dejavnosti te 
pomembne krvodajalske celice. 
Najbolj dragoceni so seveda t i
sti, ki pričajo o darovanjih krvi 
posameznih članov, o teh drob
nih klicih dobrote in ljubezni do 
nepoznanega sočloveka, ki so 
to likokra t našli pri sovodenj- 
skih občanih odprto in priprav
ljeno srce.

Predsednik in tajnica s pono
som pokažeta na število članov. 
"O d  začetkov le ta  1977 do 
danes je  219 vpisanih članov. 
Od teh je kar 105 aktivnih, to 
je takih, ki darujejo kri vsaj vsa
ko drugo leto do štirikra t let
no. Ostali so častni in podporni 
člani. Od zadnjega občnega 
zbora se je sekcija pomladila, 
pravi predsednik Branko. V se
danjem razširjenem odboru je 
skupina mlajših darovalcev, ki 
skrbijo samo za to, da pridobiva
jo nove člane. Za ostale orga
nizacijske potrebe sekcije po
skrbimo mi starejši. Vsak od te 
skupine ima torej nalogo, da 
poišče in privabi po enega mla
dega in ga osebno spremlja na 
center za odvzem krvi. Name
sto običajne propagande smo 
izbrali oseben stik. To je edini 
p rak tičn i in na juč inkov ite jš i 
način, ki je prinesel veliko sku
pino novih krvodajalcev". Taj
nica M arinka skrbno prelista 
papirje in potrd i. "Im am o kar 
štirideset novih mladih, ki so 
aktivni redni člani in darujejo 
kri vsaj enkrat na dve leti. Dva 
od krvodajalcev pa darujeta 
plazmo kar vsak mesec, to je 
danes mogoče. V lanskem letu

je b ilo skupno 146 dajatev, to 
pomeni, da se je darovanje krvi 
povečalo za 50%".

Sovodenjski krvodajalci ved
ro snujejo naprej. "Decem bra 
smo im eli srečanje z nekateri
mi člani, pripoveduje predsed
nik, da bi ustanovili krvodajal
sko sekcijo tud i v Steverjanu. 
Ker je za ustanovitev nove sek
cije potrebnih vsaj trideset čla
nov, se je skupina petih briških 
krvodajalcev zaenkrat p rik lju 
čila naši sekciji. Ko bodo usta
novili svojo v števerjanu, jim  
bom o vrn ili dokum entacijo. V 
briškem delu namreč namera
vajo ustanoviti sekcijo, ki bi za
jela ves desni breg Soče, to je 
Steverjan, Štmaver, Oslavje, 
Pevmo in Podgoro, podobno 
kot mi združujem o ljudi iz ce
lotne naše občine in še neka
tere Slovence iz Standreža".

Zanimalo nas je, kako se so
vodenjska sekcija vključuje v 
goriško krvodajalsko organiza
cijo in koliko potreb po krvi us
pe kriti goriško združenje. O d
govor je bil zanimiv. "M i smo 
ena od šestnajstih goriških kr
vodajalskih celic. Darovana kri 
goriških sekcij krije vse goriške 
potrebe, z izjemo lanskega le
ta; to so zlasti potrebe na kirur
škem oddelku. Ne samo, kri od
dajajo tudi naprej, največ v Trst, 
kjer je krvodajalstvo zelo slabo 
organizirano, zadnje čase pa gre 
kri tud i v Videm na oddelek za 
presajanje organov. Vsaka pre
saditev zahteva neverjetno ve
liko količino krvi, na desetine lit
rov. Največ je gre za presadi
tev jeter."

Za podrobnejši opis ku ltu r
nega in razvedrilnega delova
nja sekcije spet prevzame be

sedo ta jn ica  M arinka. "N aš 
glavni praznik je Dan krvodajal
cev. Zadnjič je bil v Gabrjah 
novembra 1999 ob otvoritvi se
deža. Letos bomo namesto praz
nika imeli družabni večer. Za 
prihodnji praznik bom o poča- 
kali_ na 25-letnico ustanovitve 
sovodenjske sekcije. Na teh 
praznikih, ko je  tud i maša in 
kulturni program, podeljujemo 
priznanja. Najprej jih  prejmejo 
tisti, ki so vsaj desetkrat daro
vali kri. Poleg priznanja prej
mejo še bronasto medaljo vsi 
zaslužni krvodajalci, ki so da- 

; rovali kri dvajsetkrat, srebrno 
medaljo petintridesetkrat, zla
to pa petdesetkrat. Posebnega 
priznan ja  za petinsedem de- 
setkrat darovano kri verjetno 
ne bom o podelili, naš krvoda
jalec Ludvik pa je s svojimi šest
desetim i darovanji temu zelo

blizu. Na praznik vedno pova
bim o tud i druge goriške sek
cije in vse, s katerim i smo po
brateni: iz Škofje Loke, A jdov
ščine, Ilirske Bistrice, Nove G o
rice, tudi iz Ljubljane in prija
telje iz Centra za vzgojo inva
lidne mladine v Vipavi".

Seveda to ni edina priredi
tev krvodajalcev, saj je  društvo 
znano tudi po predavanjih. "Pre
davanja priredimo vedno v so
delovanju s kakim  sovoden- 
jsk im  društvom ; pravzaprav 
smo edini, ki krijem o celotno 
področje občine. Lani smo so
delovali z društvom Skala pri 
organizaciji predavanja Ne boj
mo se staranja. Na njem je dr. 
Metka Jug govorila o meni in 
osteoporozi. Priredili smo še 
zahtevni dvajseturni tečaj prve 
pomoči, predavatelji so prišli 
od Rdečega križa Slovenije. 
O m ogočili smo tudi predava
nji na nižji srednji šoli I. Trinko: 
o krvodajalstvu so spregovori
li zdravniki Rdečega križa iz 
Ajdovščine, o spolni vzgoji pa 
dr. M etka Jug. D ijak i so b ili 
deležni tud i krajšega dveurne- 
ga tečaja prve pomoči.

Zelo lepo je bilo, ko je Zele
ni križ iz škofje Loke om ogočil 
nam in desetim mladim obisk 
transfuzijskega oddelka v Klinič
nem centru v Ljubljani. Zanim i
vo srečanje smo krvodajalci in 
primarij imeli tudi z vodjo Tran
sfuzije v čezmejni boln ici dr. 
Janko Zavadlav, ki nam je pri
kazala nov način odvzema kr
vi, pri katerem s pom očjo nove 
aparature sprotno ločujejo po
samezne krvne sestavine. Od-

i vzem običajne količine krvi tra
ja s tem postopkom več, pol
drugo uro, je pa bolj kvaliteten, 
saj je mogoče takoj ločiti krv
ne dele ali krvodajalcu odvze
ti le eno sestavino."

Ko govorim o o sovodenj- 
skih krvodajalcih, ne moremo 
m im o družabn ih  trenu tkov. 
"O dkar so pristopile mlade si
le, je  tud i več organizacije za
bavne strani, se zasmeje pred
sednik. Skupno z goriškim i u- 
pokojenci smo lani odšli na iz
leta k Plitvičkim jezerom in na 
otok Rab. Letos pa smo izpelja

li izlet po Dalmaciji s trajektom 
do Dubrovnika. Prirejamo tudi 
izlete v naravo, ki pa so bolj 
prosti: hribolazci se lahko po
vzpnejo više, ostali pa gredo 
na lažji sprehod. Lani smo skup
no z upokojenci šli na Sv. Vi- 
šarje, letos pa bosta na vrsti 
Sinji vrh nad Ajdovščino in izvir 
Hublja z enourno poučno po
tjo ." Naštevanja ni še konec, 
kot da društvo res kipi od nove
ga mladostnega zagona. "Lani 
smo priredili tud i tečaj cvetlič
nih kom pozic ij, na katerem 
smo izdelovali adventni venec 
in božične sestave, letos pa 
smo velikonočne", še pripom 
ni tajnica Marinka.

"Naše delovanje omogoča
jo  prostovoljni prispevki vseh 
občanov, občinske uprave, bank 
in darovi namesto cvetja na 
grob, po novem zakonu pa do
bim o tud i prispevek od vsa
kega darovanja krvi. V vseh 25 
letih nismo nikdar ostali brez 
denarja, n iti takrat ne, ko smo 
obnavljali sedež", se zasmeje 
predsednik.

Nazadnje smo še povpra
šali, ali so bili zadovoljn i z le
tošnjo baklado. "Za letošnjo 
tre tjo  baklado, ki je  potekala 
na Vrhu v soboto, 19. t.m., smo 
se povezali z društvom  Dani
ca. Prispevki so šli za hospice 
v onkološkem centru v Via di 
Natale v Avianu', kjer nudijo  
obo le lim  bo ln iško in zdrav
stveno oskrbo ter stanovanje 
(na sliki: dr. Simon Špacapan 
z d irektorico  uprave in štirim i 
od bo rn ik i sekcije). Letos so 
ženske tud i spekle pecivo in 
ga proda ja le . Sodelovala je 
godba na pihala iz Pierisa. Bak- 
lade se je  udeležilo kakih 300 
ljudi. Z uspehom smo seveda 
zadovo ljn i."

Pa še misel za sklep pogo
vora. "N a jbo lj važno je, da le
po sodelujemo z vsemi kultur- 
no-prosvetnim i in špo rtn im i 
društvi v občini. Ne pride do 
nobenih razlik, uspelo nam je 
sodelovati z vsemi in sode
lujemo zelo lepo", je preprosto 
in nasmejano zaključil pogo
vor predsednik Branko Černič.

POSEBNA  P O Z O R N O S T  N A R A V OV AR ST VE NI  V Z G O J I  SOLARJEV

TRIGLAVSKI NARODNI PARK
PRAZNUJE

MIRAN MIHELIČ

V Trenti, Bohinju in Radov- 
ni so ob 20. ob letn ic i sprejetja 
Zakona o Triglavskem narod
nem parku in Evropskem dnevu 
parkov pripravili več proslav v or
ganizaciji TNP-ja in ob sodelova
nju občin, v katere sega ta park. 
To leto je obenem 40 let od nje
gove razglasitve v Dolini Triglav
skih jezer. O b tej priložnosti so 
se spom nili dr. A lb ina Belarja, 
naravoslovca, seizmologa, ki je 
dal prvo pobudo o ustanovitvi 
TNP-ja že v letih 1906-1908.

Praznovanje obeh obletn ic 
slovenskega narodnega parka 
je poleg slavja obsegalo tudi 
strokovne sestanke, oglede za
nim ivih bivanjskih, gospodar
skih in tehničn ih ob jektov iz 
tistega časa, kot so železnica 
v Bohinju, značilne domačije,

strokovno vodenje po naravnih 
znamenitostih, "zažig" oglar- 
ske Kope itd.

V Trenti zadnja leta tud i si
cer organizira jo dan TNP in že 
tretje leto tradicionalno srečanje 
osnovnošolcev iz občin, v kate
re ta sega. Šolarjem četrtih raz
redov so letos pripravili "Dan 
odprtih  vrat ob Belarjevem na
ravoslovnem dnevu". Šolarje, 
časnikarje in druge vabljene so 
peljali po obnovljeni Soški poti 
do Doma Trente, kjer so odpr
li razstavo o dr. Belarju in raz
stavo otroških izdelkov na te
me pravljic iz Julijskih Alp. Šo
larji iz Bovca in Jesenic pa so 
pripravili glasbeni kulturni pro
gram. O b odprtju obeh razstav 
je d irektor TNP-ja Janez Bizjak 
spregovoril o prazniku, o vzpo
stavitvi stikov z ameriškimi po
tom ci dr. Belarja pa dr. Janez

Lapajne, slovenski seizmolog, 
torej strokovni kolega dr. Be
larja. Dr. Albin Belar se je  izse
lil v ZDA po prvi svetovni vojni 
in se kot strokovnjak uveljavil 
tud i tam. Njegov sin je v ZDA 
znan na področju elektroteh
niških znanosti. Znanstveno tra
dicijo nadaljujeta tudi Belarjevi 
vnukin ji, ki sta gostovali te dni 
v dom ovini njunega deda. Ker 
je dr. Lapajne tud i slikar, jim a 
je ob slovesnosti v Trenti po
klon il svojo um etniško sliko, 
kjer je upodobil njunega deda. 
Kot rečeno, se je vse to dogaja
lo zlasti pred očmi šolarjev, ki 
so bili s strani parka deležni po
sebne pozornosti. Še posebno 
veseli so b ili tisti, ki so prejeli 
nagrade za svojo ustvarjalnost.

Pri teh stvareh pa ni tako ne
pomembno, kako sebe in učen
ce na to pripravijo pedagogi.

Planinski pisatelj dr. France Av
čin, ki je prav tako veliko nare
dil za sprejetje omenjenega za
kona pred dvajsetimi in štiride
setim i le ti, je  m lad ino  sicer 
imenoval "m ladino sveta", to 
da vedno je govoril, da ni sama 
kriva, če je ne vzgajamo dovolj 
v tradicionalnih vrednotah, če 
ne pozna dovolj zgodovine in 
značilnosti lokalne zgodovine,

običajev, duhovnega bistva in o 
m otivacijah prednikov, da so 
zdržali v relativno težjih razme
rah gorate, nerodovitne , za 
dnevno delovno migracijo pre
več oddaljene pokrajine...; da 
so ohranili ljudsko godbo, pe
tje, noše, kot dragocenost vsaj 
v zavesti. Poten ne bi bilo zadre
ge, če je treba naenkrat zapeti 
nekaj iz domače doline, regije.

Le s tem predstavijo sebe in oh
ranjajo samozavest. S posnema
njem popularne glasbe za vsa
kogar in od koderkoli gotovo ni 
mogoče narediti vtisa svetov
ljanstva, naprednosti in liberal
nosti. Še najmanj pa to sodi in 
ne prispeva k predstavitvi in oh
ranjanju avtohtone kulture v 
parku.


